


hirdetés

A Projekt18 Kft. felhívást tesz közzé az alábbi – Budapest Főváros XVIII. kerület Pestszentlőrinc-Pestszentimre Önkormányzata, vala-
mint a Városgazda XVIII. kerület Nonprofi t Zrt. tulajdonát képező – üres helyiségek és telkek bérbevételére. 

ÜZLETHELYISÉG, RAKTÁRAK

Cím Helyrajzi szám Méret Rendeltetés

Ady Endre utca 100. 14440506 132 m2 iroda

Ganz Ábrahám utca 145310 54 m2 volt közért

Havanna utca 1. fszt. 69. 151126/4/A/69 26 m2 raktár

Havanna utca 1. fszt. 71. 151126/4/A/71 24 m2 raktár

Havanna utca 9. fszt. 319. 151126/4/A/319 37 m2 üzlet

Üllői út 451. pince 14. 150812/A/14 25 m2 pince

Üllői út 686. szuterén 1. 159841/0/A/1 30 m2 tároló

Üllői út 686. szuterén 2. 159841/0/A/2 29 m2 tároló

A pályázaton történő részvétel feltétele a pályázati dokumentáció megvásárlása. A dokumentáció ára 5000 Ft, mely összeg készpénzben 
befi zethető a társaság 1181 Baross u. 7. szám alatti pénztárában.

A dokumentáció átvehető és a pályázat leadható ugyanitt személyesen vagy meghatalmazott útján, a befi zetési bizonylat bemutatá-
sával. A pályázati ajánlatot zárt borítékban kell benyújtani.

A pályázat benyújtásának határideje: 2022. február 21. 16.00 óra
A pályázat elbírálásának várható időpontja: 2022. február 24.

Pályázók értesítése: a következő naptári héten telefonon vagy írásban

Megtekintési időpont egyeztetése:  297-4461, +36-70-513-9455 (Kovács Renáta)
A lista tájékoztató jellegű. További tájékoztatásért érdeklődjön személyesen

 a Városgazda XVIII. kerület Nonprofi t Zrt. Ügyfélszolgálatán (1181 Baross u. 7.) vagy a fenti telefonszámokon.
Internetelérhetőség: www.varosgazda18.hu/vagyonkezeles/

TERÜLETHASZNÁLAT

Cím Helyrajzi szám Méret Rendeltetés

Küllő utca (Alsó Erdősor utca) 152638/2 5025 m2 területhasználat

GARÁZS, PARKOLÓHELY

Cím Helyrajzi szám Méret Rendeltetés

Méta utca 2. 150228/102 18 m2 parkolóhely (53 db)

Pályázati felhívás
üres helyiségek és telkek bérletére



a szerk.
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Köszöntöm kedves nézőinket! Februári időjárás-előrejelzésünk következik.  Nem 
kertelek: erősen felhős, borult égboltot, jelentős csapadékmennyiséget, igazán 
kellemetlen, zord időjárást ígérhetek önöknek. Csak akkor nem lesz eső, amikor 
felváltja a havas eső, hidegebb időben a havazás, de ne ĳ edjenek meg, nagy hóra 
azért nem kell számítani, legfeljebb az autónkat mocskoló, cipőnket kimaró, éle-
tünket keserítő latyak várható, állandó hajnali és elvétve nappali faggyal körítve. 
A gyakran megélénkülő északi szél metsző hideget eredményez, a hőérzetünk a 
kedélyállapotunkhoz hasonlóan szomorúan alacsony lesz. Viszont ne csüggedje-
nek, olykor felszakadozik a felhőzet, és rövid időre kisüt a nap! Mielőtt azonban 
csalfa reményeket táplálnék önökben, sietve hozzáteszem, e rövidke periódusok 
nem elegendők a depressziónk elűzéséhez szükséges mennyiségű D-vitamin bevi-
teléhez, mert a szép időt rendre csúnya felhősödés követi. Február közepén várható 
egy nyugatról érkező jelenség, amely alaposan felboríthatja azt a tudományos ala-
pokon nyugvó prognózist, miszerint néha hideg van, máskor meleg, olykor esik, 
máskor meg nem. Az bizonyosan elmondható erről a Kárpát-medencében is február 
14-én, Bálint-napján tetőző, sokszor szélsőséges frontról, hogy általában szerel-
mesüzenet-cunami, szívecsketornádó, virágeső, tényleges vagy csak verbális csók- és ölelészápor kíséri. 
Vigyázat, ez az özönvízszerű áradat teljesen elöntheti a világhálót! De az élővilágra gyakorolt hatása sem 
elhanyagolható, egészen különleges magatartásformákat fi gyelhetünk meg ilyenkor: tömegesen kezde-
nek szárnyalni kedvesen fütyörésző madárkák, vonulni színes lovacskák és cukibbnál cukibb, gyakran 
puszikat dobáló különféle kis állatkák. A szakmailag nehezen defi niálható Valentin-nap jelenség humán 
élettani hatásai nagyon különbözők, minden szervezet másként reagál rá. Valakit elönt tőle a forróság, 
mást pedig éppen ellenkezőleg, kiver a jeges veríték. Sokan mindenképpen ekkor akarják a másik tud-
tára adni, hogy halálosan, hevesen, változatlanul, esetleg reménytelenül szerelmesek belé, mások meg 
pánikszerűen, fejvesztve menekülnek az érzelemvihar elől. A biztonságuk érdekében nyomatékosan fel-
hívom a fi gyelmüket arra, hogy fi gyeljék a szervezetük jelzéseit: ha túlcsorduló boldogságot éreznek, ne 
szabjanak gátat érzelmeik kitörésének, ha viszont némi undorral vegyített rettegés fojtogatja a torkukat, 
tartózkodjanak a társas érintkezés minden fajtájától! Derűsebb napokat kívánva köszönöm megtisztelő 
fi gyelmüket. Vigyázzanak magukra!

Előrejelzés

Juhász Mátyás

Fotó: Rózsa Erika



A 7/2022. (I. 11.) KE és a 8/2022. (I. 11.) KE határozat 
értelmében Magyarország Köztársasági Elnöke 2022. 
április 3. napjára tűzte ki az általános országgyűlési 
képviselő választást és az országos népszavazást.

A Budapest 15. számú Országgyűlési Egyéni Választókerületi 
Választási Iroda vezetője a választási eljárásról szóló 2013. 
évi XXXVI. törvény 77. § (1) bekezdésében, a 78. § (1) és (3) 
bekezdésben, valamint a 79. § (1) bekezdésében meghatáro-
zott feladatkörében eljárva az 1/2021. (XI. 03.) számú határo-
zatával megállapította a Budapest XVIII. kerületi szavazókö-
rök területi beosztását, valamint a szavazóhelyiségek címét.

A választási eljárásról szóló 2013. évi XXXVI. törvény 
rendelkezései alapján értesítem a kerület lakosságát a 2022. 
január és február hónapok fontosabb választási időpontjai  ról:

■  2022. január 26. – február 11. – választási értesítők ki-
küldése. A választási értesítőket a Nemzeti Választási Iroda 
postázza ki 2022. február 11. napjáig. Amennyiben a válasz-
tópolgár eddig a napig nem kapja meg értesítőjét, annak 
pótlását kezdeményezheti a helyi választási irodában.

■  2022. január 27. – április 03. – mozgóurna igénylése /on-
line (azonosítás nélkül vagy azonosítással), személyesen, 
meghatalmazott útján). Amennyiben egészségi állapota 
vagy fogyatékossága, illetve fogva tartása miatt a szavazás 
napján nem tud megjelenni a lakóhelye szerinti szavazó-
helységben, igényelhet mozgóurnát.

■  2022. január 27. – március 25. – átjelentkezés másik 
szavazókörbe. Az országgyűlési választásokon az ország 
bármely, szabadon választott településének kĳ elölt sza-
vazókörében leadhatja szavazatát átjelentkezési kérelmet 
benyújtva online vagy papír alapon.

■  2022. január 27. – március 25. – külképviseleti névjegyzék-
be vételi kérelem benyújtása. Kérheti külképviseleti név-
jegyzékbe vételét, amennyiben szavazatát a külföldi magyar 
nagykövetségek, konzulátusok valamelyikén kívánja leadni.

■  A fentieken túlmenően a legfrissebb információk a www.
bp18.hu/Választások2022, valamint a www.valasztas.hu 
honlapokon találhatóak!

■  A Városkép című kerületi újságban minden hónapban az 
adott hónap választási eseményeiről részletes tájékoztatás 
kerül közzétételre! OEVI

 VÁLASZTÁSI TÁJÉKOZTATÓ I.

A választási eljárásról szóló 2013. évi XXXVI. 
törvény rendelkezései alapján értesítem a kerü-
let lakosságát a Budapest 15. sz. Országgyűlési 
Egyéni Választókerületi Választási Iroda vezető-
jéről, helyetteseiről, az Iroda elérhetőségeiről és 
az ügyfélfogadás rendjéről.

■  Budapest 15. sz. Egyéni Választókerületi  Választási 
Iroda vezetője: dr. Ronyecz Róbert jegyző. Telefon-
szám: +36-1-296/1331, email: jegyzo@bp18.hu

■  Helyettes vezető: Chrobák Zoltánné dr. aljegyző. Te-
lefonszám: +36-1-296-1300/1140, email: aljegyzo@
bp18.hu

■  Általános választási kérdésekben (hol és mikor tudok 
szavazni, mi kell hozzá, akadálymentes-e a szavazókör 
stb.) tájékoztatás: Kardos Márta, telefonszám: +36-1-
296-1300, email: uszi@bp18.hu (Pestszentimrei Ügy-
félszolgálat: +36-1-294-1685) és az ügyfélszolgálaton 
személyesen

■  Központi névjegyzékkel, szavazóköri névjegyzékkel 
(megtekintés, értesítő pótlás stb.) és ehhez kapcsolódó 
kérelmek (külképviseleti szavazás, mozgóurna, átje-

lentkezés stb., jelöltek, jelölő szervezetek A1-es, E1-es 
ajánlóív nyomtatvány) kérdésben tájékoztatás: Ho-
mányi András Ferenc, telefonszám: +36-1-296-1371, 
email: homanyi.andras@bp18.hu

■  Szavazatszámláló bizottsággal kapcsolatos kérdé-
sekben tájékoztatás: Liptai Hajnalka, telefonszám: 
+36-1-296-1380, email: szavazatszamlalo@bp18.hu

■  Ajánlással, ajánlás ellenőrzéssel kapcsolatos kérdé-
sekben tájékoztatás: Telekné dr. Baczoni Rita, tele-
fonszám: +36-1-296-1300/1240

■  A Választási Iroda elérhetőségei: Cím: 1184 Buda-
pest, Üllői út 400. Valcsák Liliána szervezési és koor-
dinációs referens, telefonszám: +36-1-296-1300/1331, 
email: valcsak. liliana@bp18.hu. Honlap: www.bp18.
hu / Választások 2022

A Választási Iroda ügyfélfogadási rendje:
Hétfő: 8.00–16.00
Kedd: 8.00–16.00
Szerda: 8.00–16.00
Csütörtök: 8.00–16.00
Péntek: 8.00–16.00

 Budapest 15. számú Egyéni Választókerületi Választási Iroda
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A légitársaság és Pestszentlőrinc-Pestszentimre kö-zötti kapcsolatot évtizedeken át meghatározta az, hogy a kerületben több ezren mondhatták magukat malévosnak. Lakótelep, sportegyesület is szolgálta a dolgozók és családtagjaik kényelmét. A  több mint hatvan év alatt nagyon sokan a Malév nyújtotta mun-kalehetőség miatt költöztek a kerületbe.Vajon megmenthető lett volna ez a nagy múltú és közkedvelt légitársaság?
– Már a tíz évvel ezelőtti hírekből is egyértel-műen kiderült, hiszen a kormányzati szereplők is elismerték különböző fórumokon, visszakereshe-tően, hogy nagyjából húszmilliárd forintból meg-oldható lett volna a nemzeti légitársaság további működése – mondta Kőrös Péter alpolgármester. – Nagyon súlyos hiba volt, mert pénz lett volna rá, de a szándék nem volt meg. A megszüntetés miatt na-gyon sok ember lett munkanélküli. Az azóta eltelt évek alatt a pilóták egy része el tudott helyezkedni, de ez gyakran radikális átállással járt, hiszen sok esetben külföldre, akár afrikai, ázsiai országokba, a családtól távol kellett szerződniük évekre, mert ott volt rájuk szükség, és ott tudtak pénzt keresni a megélhetéshez. Az is igaz, hogy az előző önkor-mányzat is próbált a maga lehetőségei szerint segí-teni, állásbörze szervezésével, több adminisztratív dolgozó átvételével az önkormányzathoz, de ezek csak szépségtapaszt jelenthettek, hiszen több ezer, többségében speciális repülős szakmákhoz értő ember maradt munka nélkül. Mercz Ferenc légiforgalmi irányítóként négy év-tizeden át szolgálta a Malévot, s 2012. február 3-án ő hozta le az utolsó járatot: a Helsinki–Budapest-útvo-nalon repülő MA745-ös járatszámú  Boeing 737-est.– Pilóta szerettem volna lenni, fel is vettek a ki-képzésre, de közben indult az irányítótanfolyam, és ahhoz is csatlakoztam. Majd annyira megszerettem ezt a szakmát, hogy maradtam. Különleges, más em-berek számára is érdekes munkát végeztünk, hiszen bárhol elmondtam, hogy malévos vagyok, az emberek felkapták a fejüket, hogy hogyan lehet oda bekerülni – emlékezett vissza a kezdetekre Mercz Ferenc.

A szakember a közösségi oldalakon a mai napig tartja a kapcsolatot a régi kollégákkal, barátokkal. Az évtizedek alatt a Malév-család tagjaként szinte min-denkit megismert a légitársaságnál és a repülőtéren is. – Harminc évig éltem a Malév-lakótelepen a Kétújfalu utcában. A szomszédok: itt egy pilóta, ott egy szerelő. Szerencsés helyzetben voltunk a Ká-dár-korszakban, a hajózóállománnyal, a pilótákkal együtt minden évben kéthetes kötelező rekreációs időszakokat töltöttünk Balatonkenesén a Hon-véd-üdülőben. Nagyon jó barátságok alakultak ki. 2012-ben, a csőd idején csak a nagyon fiatalokat nem ismertem, a többiekkel néven szólítottuk egy-mást a rádión keresztül is – beszélt az összetartás-ról, összetartozásról a korábbi légiirányító, felidéz-ve egy humoros esetet is.
– Egyik szolgálatom során nyolc-tíz járatot kellett lehoznom, és sorra jelentkeztek be a pilóták, hogy „Szevasz, Ferikém! Hogy vagy?”, én pedig megadtam nekik az engedélyt, hogy egy picit nagyobb sebes-séggel jöhessenek le, mint ami a zajvédelem miatt elő volt írva. Hallotta ezt egy Lufthansa- gép német pilótája is, és beköszönt magyarul, hogy „Szevasz, Fe-rikém!” – hátha kap ő is egy kis kedvezményt…Az összetartozásra utal az is, hogy a Malév piló-tái a mai napig nem felejtették el a légitársaság apró hagyományait. Erről Kőrös Péter idézett fel egy tavaly őszi történetet.

– Szervezett repülőtér-látogatáson voltunk, ilyenkor a turistákat busszal elviszik a leszállópálya végére, ahol az érkező gépek a fejük fölött elhalad-va landolnak. Az idegenvezető hölgy elmondta, hogy onnan lehet megismerni a volt Malév-pilótákat, hogy amikor látják a pálya végén a nagyobb sárga mellé-

nyes csoportot, tudják, hogy villogtatni kell a fénye-ket, mintegy köszönésképp. S valóban, az akkor ér-kező gépek közül több is villogott, függetlenül attól, hogy melyik légitársaság gépe volt. Azokon egykori malévosok voltak szolgálatban.
A légiforgalmi irányításról legtöb-bünknek a reptéri torony jut az eszünkbe. Bár ma már modern számítógépes közpon-tokból zajlik a forgalomirányítás, Mercz Ferenc sok emléket őriz azokból az idők-ből, amikor a toronyból tartották szemmel az érkező és induló repülőket.– Két egykori szovjet Aeroflot-géppel történt. Egyik alkalommal kérdeztük a pi-lótát, hogy látja-e a leszállópályát. Azt vá-laszolta, hogy látja, viszont mi nem láttuk a repülőt. Kiderült, hogy az Üllői út akkor még Vörös Hadsereg útjának nevezett szakaszára helyezkedett rá, de szerencsére időben észrevette, hogy a villamos útban lenne a leszálláskor. A másik esetben a leszál-lást megelőző ellenőrzés során arra a kérdésünkre, hogy „Kész a leszállásra? Futómű kint rögzítve?” jött a magabiztos igenlő válasz. Látva, hogy a futómű nincs kint, újra megkérdeztük, amire egy „Ja, tényleg nincs kint!” választ kaptunk. Szerencsére egy átstar-tolással el lehetett hárítani a veszélyt.

Puskás Attila

Tíz éve szűnt meg a

Tudta?
■  A Malév elődjét Magyar–Szovjet Polgári Légiforgalmi Rt.-néven vegyesvállalatként alapították 1946-ban. Ekkor még a Budaörsi repülőtérről, majd 1950-től már Ferihegyről indultak a légi járatok.
■  1954. november 25-én egy államközi szerződés keretében Magyarország kivásárolta a vegyesvállalatból a szovjet felet, s ezt követően megalakult a Magyar Légiközlekedési Vállalat.■  1960-tól egyre több európai nagyváros volt elérhető az Iljusin típusú 

repülőgépekkel, 1964-ben már Kairó is az úti célok között szerepelt. 
1969-től a Tupoljev sugárhajtású repülőgépek leszállás nélkül érték 
el Európa és a Közel-Kelet legfontosabb reptereit. 1989-től Boeing-gépekkel transzkontinentális járatok is indultak.■  A Zsótér László által tervezett letisztult, szögletes formavilágú Malév-

logó 1988-ban, az első Boeing-repülőgépeken jelent meg. Ugyanekkor 
csendült fel először a Presser Gábor által szerzett híres Malév-szignál.■  A légiutas-kísérők az 1970-es években meggypiros, majd szürke-kék-barna összeállítású ruhákat viseltek. Az 1984 és 1991 közötti kollekciót Pierre Cardin tervezte. 1992-ben vezették be Borszéki Zita és Tankó Judit jellegzetes kék–zöld színvilágú kollekcióját, mely az utolsó húsz évben egységes arcot adott a vállalatnak.

2012. február 3-án függesztette fel hiva-talosan a repülési tevékenységét a Malév. A  nemzeti légitársaság 1946-tól szolgálta a polgári repülést, s összesen 33 országban rendelkezett képviselettel. A járatain éven-te több millió utas repült: 2010-ben ez a szám meghaladta a 3 milliót, és abban az évben a Malév a legjobb kelet-európai lé-gitársaságként megkapta a World Airline Awards elismerést. 

Fotók: 
Ványi Ákos

Fotó: Tomory Lajos Múzeum

Mercz Ferenc

1. rész
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Amikor a Lakatos-lakótelepen járunk, va-

jon eszünkbe jut-e az az ember, aki már a 

telep építésében is részt vett? Az ő kezde-

ményezésére valósult meg a garázsváros. 

Szorgalmazta hat játszótér, hét kilométer-

nyi járda építését. Kezdeményezte a lakó-

telepi térfigyelő kamerarendszer kialakí-

tását, parkolók nagyobbítását, szervizutak 

bővítését, a Büdi-tó környékének rende-

zését, a Brenner-pihenőpark kialakítását. 

1975-től harmincöt éven keresztül volt a 

lakótelep képviselője. A kerület egyik leg-

sikeresebb vállalkozója. Az önkormányzat 

decemberben „Pro Urbe Pestszentlőrinc-

Pest  szent  imre” díjat adott át a hamarosan 

a nyolcvanadik születésnapját ünneplő 

 Ábrányi Bélának. A kitüntetést valamennyi 

képviselő megszavazta.

ERDÉLYBŐL A LAKATOSRA

Marosvásárhelyen született, családja a málenkij 

robot elől menekült Magyarországra. Mindenüket 

eladtak, elajándékoztak, és Bárándon telepedtek 

le. Ábrányi Béla 1960-ban villanyszerelő-tanuló-

ként került Pestre. A 44. számú Állami Építőipari 

Vállalat volt az első munkahelye. Ez a cég építette 

a József Attila-, a KISZ- és a Lakatos úti lakótele-

pet, Rákoskeresztúr és Kőbánya városközpontját. 

Öt építkezés és hatvan ember tartozott hozzá. 

A kerületbe költözésének történetét így idézte fel:

– 1967 májusában a Szinyei Merse Pál utcában 

vettem egy telket, aztán azokból a blokkokból, 

amikből a Lakatos-telep épült, vásároltam selejt 

blokkokat. Kértem darut, kocsikat, aztán, aki a kör-

nyéken reggel elment dolgozni, még semmit nem 

látott az udvarban, este meg már állt a házikó. 

1967-ben pedig sikerült megvennünk a jelenlegi 

lakásunkat. Akkor kerültem ide, és akkor kezdtem 

ezt a garázsvárosügyet.

A hetvenes években ez még egyáltalán nem 

volt magától értetődő, annyira nem, hogy az akko-

ri tanácselnök, Ambrus János, amikor meghallotta, 

min töri a fejét az ifjú mesterember, csak annyit 

kérdezett: „Ábrányikám, állami földre magánga-

rázsokat?” De ő keményfejű székely volt, és csak 

ment előre. A kor „kijáró módszeréhez” alkalmaz-

kodva felkereste Szépvölgyi Zoltán fővárosi ta -

nács  el  nö  köt, aki Pestimre képviselője is volt, és aki 

azt felelte, hogy a legmesszebbmenőkig támogatja 

az ötletet. Így készült el a Lakatos úttól az Autó -

klubig húzódó 205 garázs, vagyis a garázsváros. De 

ez csak a kezdet volt. 

Ábrányi Béla, ha ma körbesétál a lakótele-

pen, számtalan fejlesztést, építést, korszerűsítést 

mondhat magáénak. 

– A lámpás kereszteződés maradandó, meg az 

útfelújítások, a fedett buszvárók. Aztán a Lakatos 

út felújítása, az elektromos kábelek áthelyezése 

a másik oldalra. Hat gyönyörű játszóteret építet-

tünk, hét kilométer járdát. Lett térfigyelő rendszer, 

bővítettük a parkolókat, a szervizutakat.

TANÁCSTAGSÁGTÓL AZ ÖNKORMÁNYZATI

KÉPVISELŐSÉGIG

Ábrányi Béla élete összefonódott a tanácsrend-

szerrel, amely aztán az önkormányzati évtizedek-

ben bontakozott ki. 1990 után öt önkormányzati 

választást nyert meg (egyéniben!) a Lakatoson, 

előtte pedig három cikluson át volt a lakótelep ta-

nácstagja: 

– Borbély Ferenc volt a Hazafias Népfront titká-

ra. Egyszer megkérdezte, nem vállalnék-e tanács-

tagságot. Akkor még ötévente volt helyi választás. 

És innen voltam három cikluson keresztül kerületi 

tanácstag és ezzel párhuzamosan kétszer fővárosi 

tanácstag. Kaptunk éves bérletet és év végén egy 

vacsorát. Ez volt a tiszteletdíjunk.

A környéken nyolc lakásszövetkezet működött, 

Ábrányi Béla kiharcolta, hogy legyen ezeknek kö-

zös karbantartó üzeme. 1988-tól 2000-ig ennek 

volt az igazgatója. Amikor a karbantartó üzemet 

eladták, egyéni vállalkozó lett, de egy ideig „mun-

kanélkülin” is volt. 

– Hát, mondom, valamit kell kezdeni magam-

mal, és akkor jött az, hogy itt van négy garázs, és 

azokból csináltunk műhelyeket. Ehhez jött a ráépí-

tés baráti segítséggel és a két kezem munkájával.

Kijelenthetjük, hogy Ábrányi Bélát és a munká-

ját a Lakatoson szinte mindenki ismeri. 

– Vízszerelés, lakásfelújítás, mindenféle dolog-

gal megtalálnak. Volt olyan, hogy indultunk a Ba-

latonra, de valaki megszólított: „Jaj, Ábrányi úr, de 

jó, hogy látom!” És akkor végighallgattam a prob-

lémáját. Úgy ismertek, hogy nekem elmondhatnak 

bármilyen problémát, biztos, hogy nem fogok visz-

szaélni vele, és ha egy mód van rá, akkor segítek.

De miből mérheti le egy ezermester, aki egy 

életet él le ugyanazon a helyen, hogy szeretik és 

megbecsülik? 

– Az emberek tekintetéből mérem le. Én, aki 

emberekkel foglalkoztam szinte egész életemben, 

az emberek mozdulatából és tekintetéből ítélek. És 

ezek a tekintetek biztatók és barátságosak. Sokan 

köszönnek, és ez jóleső érzés. Tulajdonképpen ez 

volt a legnagyobb hajtóerő, az emberek megbecsü-

lése, tisztelete. 

A Pro Urbe-díjjal kitüntetett Ábrányi Bélától 

mit is kérdezhettünk volna befejezésül, mint hogy 

mit szeretne még megélni.

– A Dolgozó utca 18–20. mögött van egy elha-

gyatott játszótér, ami már nem funkcionál, hiszen 

építettünk mellé egy gyönyörű játszóteret, ivó-

kúttal, mindennel felszerelve. Itt 18–20 kocsinak 

lehetne parkolóhelyet létesíteni. A másik a parko-

lóhelyek felfestése. Amit a társadalmi életben el-

értem, arra büszke vagyok. A családomra is. Nincs 

különösebb. Egészséget akarnék.
Gyuricza Péter

A Pro Urbe-díjas 

„örökös képviselő”

Hat gyönyörű játszóteret építettünk, 

hét kilométer járdát. 

Lett térfigyelő rendszer, bővítettük 

a parkolókat, a szervizutakat.

Fotók: 
Váradi 
Levente

budapest
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A jelek szerint idén is fennmarad az a hely-
zet, miszerint az elvonások mellett a fenn-
tarthatatlan finanszírozási rendszer miatt 
is folyamatos válságkezelésre van szükség a 
közösségi közlekedésben. 

A korábbi évekhez hasonlóan tavaly és tavalyelőtt 
is veszteséges volt a BKV és a BKK, s ezeket a vesz-
teségeket a Fővárosi Önkormányzatnak kellett pó-
tolnia. Kiss Ambrus főpolgármester-helyettes el-
mondta, hogy 2021-ben a közösségi közlekedésben 
az utasok száma nem állt helyre, mert a járvány 
továbbra is éreztette a hatását, és 2022-re is csak 
mérsékelt emelkedéssel számolnak.

LEHETNE, DE MÉGSEMMinthogy tavaly nem volt béremelés, idén átlago-
san 15 százalékos emelést kapnak a dolgozók. A kö-
zösségi közlekedés finanszírozásában azonban nem 
ez a legnagyobb probléma. Jelentősebb az, hogy 
2022-ben csak az energiaköltségek emelkedése mi-
att 12 milliárd forinttal kerül többe a működtetés. 

Erre az évre 16 milliárd forint értékű beruházá-
si keret áll a budapesti közösségi közlekedés ren-
delkezésére. Ezen belül lesznek olyan fejlesztések 
is, amelyek a külső kerületeket érintik, mint példá-
ul az 50-es villamosvonal rekonstrukciója. – Lehetne további fejlesztéseket is megvalósí-

tani, például CAF-villamosokat üzembe állítani a 

XVIII. kerületben is, de ez csak európai uniós for-
rás igénybevételével lehetséges, és a kormány ezt 
nem támogatta – hangsúlyozta Kiss Ambrus. 

TELJESÜLT ÍGÉRETA főpolgármester-helyettes a 14 év alattiak in-
gyenes közlekedéséről elmondta, hogy ezzel a 
főpolgármesternek a választási kampányban tett 
ígérete teljesült. Azért léptek ebben az ügyben az 
iskolakezdés idején, mert a korábbi időszakok-
hoz képest a járványhullámot követően nagyon 
alacsony szinten rögzült a közösségi közlekedést 
használók aránya, miközben az autós forgalom nö-
vekedett. 

BEJÖTT AZ ÖSZTÖNZÉS – Erre a jelenségre volt az egyik válasz ez az ösz-
tönző akció, amelytől azt reméltük, hogy nemcsak 
a gyerekeket, hanem a szülőket is vissza tudjuk 
csábítani a közösségi közlekedésbe. A BKK adatai 
azt mutatják, hogy bejött az elképzelésünk. Leg-
alább annyi bevétel folyt be a teljes árú felnőtt 
utasok számának növekedésével, mint amennyi 
bevételkiesés keletkezett a 14 év alattiak ingyenes 
közlekedésével – mondta Kiss Ambrus. 

KÖZLEKEDÉSFEJLESZTÉS A KERÜLETBEN
A közösségi közlekedést érintő beruházások közül 
a XVIII. kerület számára az 50-es villamos vonalá-
nak már elkezdett átépítése a legfontosabb. Petro-
vai László elmondta, hogy jelenleg a peronátalakí-
tási munkáknak lehetnek szemtanúi a kerületiek. 

Az átépítést követően akadálymentessé, komforto-
sabbá válnak a peronok, és fedett várakozóhelye-
ket alakítanak ki a kivitelezők. Az alpolgármester 
szerint ez az első lépés, de utána a vonal erőátvi-
teli rendszerének a korszerűsítése a legfontosabb, 
hogy az új villamosok is közlekedni tudjanak raj-
ta. Az ismert megszorítások miatt ehhez mintegy 
2 milliárd forintja hiányzik a Fővárosi Önkormány-
zatnak, ami hátráltatja annak a célnak az elérését, 
hogy a vonalon alacsonypadlós új villamosok is 
közlekedjenek.

Régóta létező elképzelés a 42-es villamos vo-
nalának meghosszabbítása. A jelenleg Kispest és 
Lőrinc határán véget érő vonal Gloriett-telepig 
történő meghosszabbítására kész tervek vannak. 
A megvalósítás jelenlegi akadálya az, hogy a la-
josmizsei vasútvonal találkozásánál külön szintű 
kereszteződést kell kialakítani. – Ez a beruházás mintegy 20 ezer embert érint, 

és a BKK számításai szerint az egyik leggazdaságo-
sabb kötöttpályás fejlesztés a fővárosban – hang-
súlyozta Petrovai László. 

Az alpolgármester szerint kisebb léptékű, de viszonylag könnyen meg-valósítható fejlesztés lehetne a kerület kertvárosi övezeteiben közlekedő kör-nyezetszennyező dízelautóbuszok újak-ra cserélése. A Fővárosi Önkormányzat arra törekszik, hogy az ilyen járművek helyett kevésbé környezetszennyező és gazdaságosabban üzemeltethető jármű-veket szerezzen be, de ezeket csak hitel-ből tudná megvenni, és a kormány nem engedélyezi számára a hitel felvételét. 
A kerületben jelentős lakossági igény mutatko-

zik arra, hogy a közeli Soroksáron található nagy 
bevásárlóközpontot könnyebben lehessen elérni 
közösségi közlekedéssel. – Jelenleg is tárgyalunk a BKV-val és a terület 

gazdájával, hogy két létező buszjáratunk – Pest-
szentlőrincről a 236-os, Pestszentimréről pedig a 
266-os – olyan útvonalon közlekedjen a jövőben, 
amely a bevásárlóközpontot is érinti. Ennek finan-
szírozásában az ott található üzleteknek is részt 
kell vállalniuk.

Bodzay Zoltán

Kis lépések a közösségi közlekedésben

Kiss Ambrus

Folyamatos válságkezelésre van szükség a közösségi közlekedésben

Zajlik az 50-es villamos vonalának átépítése az Üllői úton. Fotó: Ruzsa István

Fotók: 
Ványi Ákos
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Világszerte több mint 6000 nyelvet beszél-

nek, de ezeknek körülbelül a fele veszély-

ben van. A nyelvi sokszínűségre és az anya-

nyelv ápolásának fontosságára hívja fel a 

figyelmet az anyanyelv világnapja, amelyre 

az UNESCO február 21-ét jelölte ki. Nyiri 

Pétert, az Anyanyelvápolók Szövetségének 

alelnökét, A Magyar Nyelv Múzeumának 

igazgatóját kérdeztük. 

A VILÁGNAP 

– Az anyanyelv egy közösség örökölt, nemzedékről 

nemzedékre hagyományozott nyelve, annak tükre 

és rögzítője, hogy a használói miként veszik bir-

tokba (osztják fel, látják) a világot – magyarázta 

Nyiri Péter. – Érdemes elgondolkodni azon, milyen 

szerepe van az életünkben a magyar nyelvnek, és 

hogyan tudnánk azt még tudatosabban, még ha-

tékonyabban használni és így a közösséget erő-

síteni. Felhívja ez a nap a figyelmet arra is, hogy 

mindenkit megillet az anyanyelv használatához 

való jog. A legfontosabb – mindenkori – feladat a 

határon túli magyarság anyanyelv-használati joga-

inak megóvása, valamint a fiatalok megszólítása: 

a magyar nyelv tekintélyének növelése, a tudatos 

nyelvhasználatra nevelés, a nyelvi igényesség, a 

nyelvi viselkedéskultúra fejlesztése és annak tu-

datosítása, hogy nyelvünk erős, gazdag, és a sorsa 

rajtunk múlik. 

IDENTITÁSTUDAT

Az, hogy miként értelmezzük a világot, és miként 

értetjük meg magunkat a világgal, nagyrészt az 

anyanyelvünkön és annak minél alaposabb isme-

retén múlik. 

A szakértő hangsúlyozta: egyéni és közösségi 

identitásunk, nemzeti azonosságtudatunk, nem-

zeti létünk hajléka az anyanyelv. A nyelv hordo-

zója a műveltségünknek, szellemi örökségünknek, 

hagyományainknak, szokásainknak, múltunknak. 

Érzelmileg kötődünk hozzá, a legfontosabb nyelv 

számunkra. Anyanyelvünkön értjük meg a világot 

és bontakoztatjuk ki a személyiségünket, és ezen 

a nyelven értetjük meg magunkat a világgal. A ma-

gyar nyelv múltunk, jelenünk és jövőnk. 

AHÁNY NYELV, ANNYI KULTÚRA 

A kétnyelvű családokban felnövő gyerekek gond 

nélkül sajátítanak el két anyanyelvet, és ha a hely-

zet úgy kívánja, egy pillanat alatt tudnak egyikről a 

másikra váltani. Ez azt jelenti, hogy nemcsak nyel-

vek között ugrálnak, hanem kultúrák és gondolko-

dásmódok között is. 

– A nyelv és a kultúra összefügg. Aki több nyel-

vet ismer, nyilvánvalóan több kultúrába – a közös-

ség szokásaiba, életmódjába – lát bele mélyebben, 

azokat sajátjának tekinti, több nyelven tud tájé-

kozódni. Az élethelyzetnek megfelelően legalább 

két különböző nyelv közül választhat, ami az élet 

sok területén nagyobb mozgásteret ad – emelte ki 

Nyiri Péter. 

Míg gyermekként könnyen megy a nyelv(ek) 

elsajátítása, felnőttkorban sokszor merül fel, hogy 

valakinek nincs nyelvérzéke, vagyis sokkal nehe-

zebben tud megtanulni idegen nyelveket. 

– Gyerekként ez még készségszinten működik, 

aztán valóban kell hozzá egyfajta érzék, de nem 

kell elkeseredni, mert a nyelvérzék fejleszthető – 

magyarázta a szakértő. – A szorgalom, a türelem 

és a másik kultúra iránti érdeklődés sokat segíthet, 

és élő nyelvi közeg, a másik országban való tar-

tózkodás nélkül is szépen lehet haladni, miközben 

Műveltségünk
hordozója 

Múltunk, jelenünk, jövőnk a magyar nyelv

persze fontos az utazás, az élő 

nyelvi környezet megtapasztalá-

sa. Ne feledkezzünk meg azon-

ban arról, hogy anyanyelvünket 

is folyamatosan tanulnunk kell: 

gazdagítanunk a szókincsünket, 

a nyelvi tudatosság egyre maga-

sabb fokára jutni – ez élethosszig 

tartó folyamat, és segít az ide -

gen  nyelv-tanulásban is.  

KIHALÓBAN

A földön jelenleg beszélt nyelveknek körülbelül 

a fele veszélyben, azaz kihalóban van. Az utolsó 

beszélő halála után a nyelv felelevenítése nagyon 

nehéz, ezért egy nyelvet akkor minősítenek ve-

szélyeztetettnek, amikor a beszélők száma száz-

ezer alá csökken. A nyelvek kihalásának folyamata 

megállíthatatlannak tűnik, ezért az UNESCO fel-

adatának tartotta, hogy ráirányítsa a világ figyel-

mét erre a jelenségre. 

– Becslésekbe nem bocsátkoznék, de a szakem-

berek szerint valóban több ezer is lehet a vészjósló 

szám. Azon és azért kell dolgozni, hogy minden 

nyelv és így a világ kulturális, szellemi sokszínű-

sége megmaradjon. Azt a kérdést is feltehetjük: 

vajon veszélyeztetett-e a magyar nyelv? Jelen pil-

lanatban nem, Magyarországon a magyar nyelv 

minden funkcióban – az oktatás, a közigazgatás 

nyelveként, szaknyelvként – használható. A digitá-

lis fejlődés és a nyelvpresztízs, a nyelvi igényesség 

és minőség csökkenése azonban hosszú tá-

von veszélyes lehet, és már most is figyelmet 

kíván.  

-dv-

Nyiri Péter
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Oscar-díjas rendező, gyakorló apuka, a  XVIII. 
kerület díszpolgára. Deák Kristóffal beszél-
gettünk, akinek első nagyjátékfilmje, Az uno-
ka január eleje óta látható a mozikban. 

n Ne vedd szemrehányásnak, de hónapok óta „ül
dözlek”. Nem kedveled a nyilvánosságot?n Celebkedni valóban nem szeretek. De ebben az 

esetben arról van szó, hogy van egy opportunista 
énem, amelyik azt mondja, sokkal jobb, ha akkor 
interjúzik az ember, amikor konkrétan van miről 
beszélni. 
n Egy XVIII. kerületi lapban veled azért van miről 
beszélgetni, hiszen Pestszentlőrincen nőttél fel.
n A szüleim még mindig Pestlőrincen élnek, sokat 
járunk hozzájuk, vigyáznak a két és fél éves kislá-
nyunkra. Sőt felmerült, hogy mi is a kerületbe köl-
tözünk. 
n A Brassó Utcai Általános Iskolába jártál, és ha 
jól tudom, akkor az egyik tanárod világított rá, 
hogy van érzéked a filmezéshez.n Igen, Varga Feri bácsi csinált egy videós szak-

kört, és azt mondta, hogy az engem biztosan fog 
érdekelni. Azt nem tudom, hogy mit látott ben-

nem, de az tény, hogy imádtam egy nálam jóval na-
gyobb VHS kamerával egyensúlyozni a vállamon. 
Nem tudom, hogy filmezéssel foglalkoznék-e, ha 
ez akkor nem így alakul. Nagyon fontosak ezek a 
korai élmények, még akkor is, ha gyakorlatilag 
csak játszottunk. Középiskolában nagyon messzire 
elkanyarodtam a filmezéstől. Teljesen meg voltam 
győződve arról, hogy zenész leszek. Huszonévesen 
tértem vissza a filmekhez. n Az általad feldolgozott témák nagyfokú empá 

tiá  ra utalnak. Mennyire tartod magad szociálisan 
érzékenynek?
n Teljesen része az alaptermészetemnek. Az al-
kotás során szükség is van arra a „szuperképessé-
gemre”, hogy elég erős empátia van bennem. Néha 
kicsit talán túl erős is. Már gyerekként is érzéke-
nyebb voltam az átlagnál, és az ilyen típusú em-
berekkel gyakran előfordul, hogy annyira sok szá-
mukra a világ, hogy zárkózottabbak lesznek. Nem 
azt mondom, hogy introvertált voltam, csak a saját 
álomvilágomban éltem. Aztán felnőve kialakultak 
a saját védelmi rendszereim, de a „radarom” meg-
maradt. Ez az egyensúly segít a munkámban. 
n Hogyan viseled a kritikát? 

n A legnehezebb azt elviselni, ha nincs a dolgoknak 
visszhangja. Eleinte a Mindenkivel (Oscar-díj a legjobb 
élőszereplős rövidfilmnek, 2016 –  a szerk.) is ez volt. 
Rá kellett jönnöm, hogy ha én nem kavarom fel az ál-
lóvizet, akkor magától senki nem fog ezzel a filmmel 
foglalkozni. A királyi televízió jó szokása szerint késő 
este adta le, egy árva filmkritikus sem nézte volna meg. 
Mivel sejtettem, hogy így lesz, előtte fél évvel már el-
kezdtem fesztiválokra beadni, így jó ürügyem volt írni 
filmkritikusoknak, hogy nézzék meg, írjanak róla.  
n Ez rosszul érintett?n Nem, ez a világon mindenhol így működik, a 

filmeket nemcsak megcsinálni kell tudni, hanem 
a nézőkhöz eljuttatni is, ez egy külön szakma. Amit 
nehezen élek meg, az inkább az, hogy – nem tel-
jesen alaptalanul – van egy tök nagy ellenérzés a 
magyar filmekkel szemben. n Engem ez nagyon régóta foglalkoztat, és nem ér

tem, hol tudnak elbukni. n Erre én sem tudom a választ, de azt gondolom, 
hogy időben valahol a Csinibaba (1996) és a Pappa pia 
(2017) közötti időszakban volt pár olyan film, amik 
már-már támadások a jó ízlés ellen. Ez a két hasonló 
műfajú film egyébként remekül illusztrálja a problé-
mát, hatalmas a színvonalbeli különbség köztük.
n Szerinted visszafordítható még ez a folyamat ? 
n Nekünk, a magyar filmszakmának, volt egy pár 
nagyon rossz húzásunk, amiktől a közönségben 
nagyfokú bizalomvesztés történt. Ezt visszaépíteni 
nehéz és hosszadalmas munka, pedig a jó filmek már 
meglennének hozzá. De azt gondolom, hogy ezt a 
jelenleg egy diszfunkcionális házassághoz hasonlító 
állapotot még meg lehet menteni. A megoldás kulcsa 
nem a történelmi témákban van, attól még nem lesz 
jó egy film, hogy egy híres, bálványozott emberről 
szól. Azt kell tudatosítani és elfogadni, hogy a vilá-
gon egyetlen hősről sem éri meg filmet csinálni, ha 
nincs valami nagy jellemhibája. A küzdelem, a drá-
ma húzza be a nézőt, még egy vígjátéknál is.n Mit gondolsz, Az unoka mennyire tudja majd 

pozitív irányba billenteni a mérleget?n Nem egyszerű dolog, de hiszek abban, hogy egy 
szerethető filmet csináltunk nagyon jó szereposz-
tással. Az volt a célunk, hogy valamilyen szinten 
mindenkit megérintsen, és remélem, ez sikerült is. 

Domján Vivien

A küzdelem húzza bea nézőt

Fotó: Ványi Ákos

Az unoka forgatásán a főszereplő Blahó Gergellyel…

Az unoka forgatásán a főszereplő Blahó Gergellyel…

és Jordán Tamással

…Pogány Judittal…
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A légitársaság és Pestszentlőrinc-Pestszentimre kö-zötti kapcsolatot évtizedeken át meghatározta az, hogy a kerületben több ezren mondhatták magukat malévosnak. Lakótelep, sportegyesület is szolgálta a dolgozók és családtagjaik kényelmét. A  több mint hatvan év alatt nagyon sokan a Malév nyújtotta mun-kalehetőség miatt költöztek a kerületbe.Vajon megmenthető lett volna ez a nagy múltú és közkedvelt légitársaság?
– Már a tíz évvel ezelőtti hírekből is egyértel-műen kiderült, hiszen a kormányzati szereplők is elismerték különböző fórumokon, visszakereshe-tően, hogy nagyjából húszmilliárd forintból meg-oldható lett volna a nemzeti légitársaság további működése – mondta Kőrös Péter alpolgármester. – Nagyon súlyos hiba volt, mert pénz lett volna rá, de a szándék nem volt meg. A megszüntetés miatt na-gyon sok ember lett munkanélküli. Az azóta eltelt évek alatt a pilóták egy része el tudott helyezkedni, de ez gyakran radikális átállással járt, hiszen sok esetben külföldre, akár afrikai, ázsiai országokba, a családtól távol kellett szerződniük évekre, mert ott volt rájuk szükség, és ott tudtak pénzt keresni a megélhetéshez. Az is igaz, hogy az előző önkor-mányzat is próbált a maga lehetőségei szerint segí-teni, állásbörze szervezésével, több adminisztratív dolgozó átvételével az önkormányzathoz, de ezek csak szépségtapaszt jelenthettek, hiszen több ezer, többségében speciális repülős szakmákhoz értő ember maradt munka nélkül. Mercz Ferenc légiforgalmi irányítóként négy év-tizeden át szolgálta a Malévot, s 2012. február 3-án ő hozta le az utolsó járatot: a Helsinki–Budapest-útvo-nalon repülő MA745-ös járatszámú  Boeing 737-est.– Pilóta szerettem volna lenni, fel is vettek a ki-képzésre, de közben indult az irányítótanfolyam, és ahhoz is csatlakoztam. Majd annyira megszerettem ezt a szakmát, hogy maradtam. Különleges, más em-berek számára is érdekes munkát végeztünk, hiszen bárhol elmondtam, hogy malévos vagyok, az emberek felkapták a fejüket, hogy hogyan lehet oda bekerülni – emlékezett vissza a kezdetekre Mercz Ferenc.

A szakember a közösségi oldalakon a mai napig tartja a kapcsolatot a régi kollégákkal, barátokkal. Az évtizedek alatt a Malév-család tagjaként szinte min-denkit megismert a légitársaságnál és a repülőtéren is. – Harminc évig éltem a Malév-lakótelepen a Kétújfalu utcában. A szomszédok: itt egy pilóta, ott egy szerelő. Szerencsés helyzetben voltunk a Ká-dár-korszakban, a hajózóállománnyal, a pilótákkal együtt minden évben kéthetes kötelező rekreációs időszakokat töltöttünk Balatonkenesén a Hon-véd-üdülőben. Nagyon jó barátságok alakultak ki. 2012-ben, a csőd idején csak a nagyon fiatalokat nem ismertem, a többiekkel néven szólítottuk egy-mást a rádión keresztül is – beszélt az összetartás-ról, összetartozásról a korábbi légiirányító, felidéz-ve egy humoros esetet is.
– Egyik szolgálatom során nyolc-tíz járatot kellett lehoznom, és sorra jelentkeztek be a pilóták, hogy „Szevasz, Ferikém! Hogy vagy?”, én pedig megadtam nekik az engedélyt, hogy egy picit nagyobb sebes-séggel jöhessenek le, mint ami a zajvédelem miatt elő volt írva. Hallotta ezt egy Lufthansa- gép német pilótája is, és beköszönt magyarul, hogy „Szevasz, Fe-rikém!” – hátha kap ő is egy kis kedvezményt…Az összetartozásra utal az is, hogy a Malév piló-tái a mai napig nem felejtették el a légitársaság apró hagyományait. Erről Kőrös Péter idézett fel egy tavaly őszi történetet.

– Szervezett repülőtér-látogatáson voltunk, ilyenkor a turistákat busszal elviszik a leszállópálya végére, ahol az érkező gépek a fejük fölött elhalad-va landolnak. Az idegenvezető hölgy elmondta, hogy onnan lehet megismerni a volt Malév-pilótákat, hogy amikor látják a pálya végén a nagyobb sárga mellé-

nyes csoportot, tudják, hogy villogtatni kell a fénye-ket, mintegy köszönésképp. S valóban, az akkor ér-kező gépek közül több is villogott, függetlenül attól, hogy melyik légitársaság gépe volt. Azokon egykori malévosok voltak szolgálatban.
A légiforgalmi irányításról legtöb-bünknek a reptéri torony jut az eszünkbe. Bár ma már modern számítógépes közpon-tokból zajlik a forgalomirányítás, Mercz Ferenc sok emléket őriz azokból az idők-ből, amikor a toronyból tartották szemmel az érkező és induló repülőket.– Két egykori szovjet Aeroflot-géppel történt. Egyik alkalommal kérdeztük a pi-lótát, hogy látja-e a leszállópályát. Azt vá-laszolta, hogy látja, viszont mi nem láttuk a repülőt. Kiderült, hogy az Üllői út akkor még Vörös Hadsereg útjának nevezett szakaszára helyezkedett rá, de szerencsére időben észrevette, hogy a villamos útban lenne a leszálláskor. A másik esetben a leszál-lást megelőző ellenőrzés során arra a kérdésünkre, hogy „Kész a leszállásra? Futómű kint rögzítve?” jött a magabiztos igenlő válasz. Látva, hogy a futómű nincs kint, újra megkérdeztük, amire egy „Ja, tényleg nincs kint!” választ kaptunk. Szerencsére egy átstar-tolással el lehetett hárítani a veszélyt.

Puskás Attila

Tíz éve szűnt meg a

Tudta?
■  A Malév elődjét Magyar–Szovjet Polgári Légiforgalmi Rt.-néven vegyesvállalatként alapították 1946-ban. Ekkor még a Budaörsi repülőtérről, majd 1950-től már Ferihegyről indultak a légi járatok.
■  1954. november 25-én egy államközi szerződés keretében Magyarország kivásárolta a vegyesvállalatból a szovjet felet, s ezt követően megalakult a Magyar Légiközlekedési Vállalat.■  1960-tól egyre több európai nagyváros volt elérhető az Iljusin típusú 

repülőgépekkel, 1964-ben már Kairó is az úti célok között szerepelt. 
1969-től a Tupoljev sugárhajtású repülőgépek leszállás nélkül érték 
el Európa és a Közel-Kelet legfontosabb reptereit. 1989-től Boeing-gépekkel transzkontinentális járatok is indultak.■  A Zsótér László által tervezett letisztult, szögletes formavilágú Malév-

logó 1988-ban, az első Boeing-repülőgépeken jelent meg. Ugyanekkor 
csendült fel először a Presser Gábor által szerzett híres Malév-szignál.■  A légiutas-kísérők az 1970-es években meggypiros, majd szürke-kék-barna összeállítású ruhákat viseltek. Az 1984 és 1991 közötti kollekciót Pierre Cardin tervezte. 1992-ben vezették be Borszéki Zita és Tankó Judit jellegzetes kék–zöld színvilágú kollekcióját, mely az utolsó húsz évben egységes arcot adott a vállalatnak.

2012. február 3-án függesztette fel hiva-talosan a repülési tevékenységét a Malév. A  nemzeti légitársaság 1946-tól szolgálta a polgári repülést, s összesen 33 országban rendelkezett képviselettel. A járatain éven-te több millió utas repült: 2010-ben ez a szám meghaladta a 3 milliót, és abban az évben a Malév a legjobb kelet-európai lé-gitársaságként megkapta a World Airline Awards elismerést. 

Fotók: 
Ványi Ákos

Fotó: Tomory Lajos Múzeum

Mercz Ferenc

1. rész
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Amikor a Lakatos-lakótelepen járunk, va-

jon eszünkbe jut-e az az ember, aki már a 

telep építésében is részt vett? Az ő kezde-

ményezésére valósult meg a garázsváros. 

Szorgalmazta hat játszótér, hét kilométer-

nyi járda építését. Kezdeményezte a lakó-

telepi térfigyelő kamerarendszer kialakí-

tását, parkolók nagyobbítását, szervizutak 

bővítését, a Büdi-tó környékének rende-

zését, a Brenner-pihenőpark kialakítását. 

1975-től harmincöt éven keresztül volt a 

lakótelep képviselője. A kerület egyik leg-

sikeresebb vállalkozója. Az önkormányzat 

decemberben „Pro Urbe Pestszentlőrinc-

Pest  szent  imre” díjat adott át a hamarosan 

a nyolcvanadik születésnapját ünneplő 

 Ábrányi Bélának. A kitüntetést valamennyi 

képviselő megszavazta.

ERDÉLYBŐL A LAKATOSRA

Marosvásárhelyen született, családja a málenkij 

robot elől menekült Magyarországra. Mindenüket 

eladtak, elajándékoztak, és Bárándon telepedtek 

le. Ábrányi Béla 1960-ban villanyszerelő-tanuló-

ként került Pestre. A 44. számú Állami Építőipari 

Vállalat volt az első munkahelye. Ez a cég építette 

a József Attila-, a KISZ- és a Lakatos úti lakótele-

pet, Rákoskeresztúr és Kőbánya városközpontját. 

Öt építkezés és hatvan ember tartozott hozzá. 

A kerületbe költözésének történetét így idézte fel:

– 1967 májusában a Szinyei Merse Pál utcában 

vettem egy telket, aztán azokból a blokkokból, 

amikből a Lakatos-telep épült, vásároltam selejt 

blokkokat. Kértem darut, kocsikat, aztán, aki a kör-

nyéken reggel elment dolgozni, még semmit nem 

látott az udvarban, este meg már állt a házikó. 

1967-ben pedig sikerült megvennünk a jelenlegi 

lakásunkat. Akkor kerültem ide, és akkor kezdtem 

ezt a garázsvárosügyet.

A hetvenes években ez még egyáltalán nem 

volt magától értetődő, annyira nem, hogy az akko-

ri tanácselnök, Ambrus János, amikor meghallotta, 

min töri a fejét az ifjú mesterember, csak annyit 

kérdezett: „Ábrányikám, állami földre magánga-

rázsokat?” De ő keményfejű székely volt, és csak 

ment előre. A kor „kijáró módszeréhez” alkalmaz-

kodva felkereste Szépvölgyi Zoltán fővárosi ta -

nács  el  nö  köt, aki Pestimre képviselője is volt, és aki 

azt felelte, hogy a legmesszebbmenőkig támogatja 

az ötletet. Így készült el a Lakatos úttól az Autó -

klubig húzódó 205 garázs, vagyis a garázsváros. De 

ez csak a kezdet volt. 

Ábrányi Béla, ha ma körbesétál a lakótele-

pen, számtalan fejlesztést, építést, korszerűsítést 

mondhat magáénak. 

– A lámpás kereszteződés maradandó, meg az 

útfelújítások, a fedett buszvárók. Aztán a Lakatos 

út felújítása, az elektromos kábelek áthelyezése 

a másik oldalra. Hat gyönyörű játszóteret építet-

tünk, hét kilométer járdát. Lett térfigyelő rendszer, 

bővítettük a parkolókat, a szervizutakat.

TANÁCSTAGSÁGTÓL AZ ÖNKORMÁNYZATI

KÉPVISELŐSÉGIG

Ábrányi Béla élete összefonódott a tanácsrend-

szerrel, amely aztán az önkormányzati évtizedek-

ben bontakozott ki. 1990 után öt önkormányzati 

választást nyert meg (egyéniben!) a Lakatoson, 

előtte pedig három cikluson át volt a lakótelep ta-

nácstagja: 

– Borbély Ferenc volt a Hazafias Népfront titká-

ra. Egyszer megkérdezte, nem vállalnék-e tanács-

tagságot. Akkor még ötévente volt helyi választás. 

És innen voltam három cikluson keresztül kerületi 

tanácstag és ezzel párhuzamosan kétszer fővárosi 

tanácstag. Kaptunk éves bérletet és év végén egy 

vacsorát. Ez volt a tiszteletdíjunk.

A környéken nyolc lakásszövetkezet működött, 

Ábrányi Béla kiharcolta, hogy legyen ezeknek kö-

zös karbantartó üzeme. 1988-tól 2000-ig ennek 

volt az igazgatója. Amikor a karbantartó üzemet 

eladták, egyéni vállalkozó lett, de egy ideig „mun-

kanélkülin” is volt. 

– Hát, mondom, valamit kell kezdeni magam-

mal, és akkor jött az, hogy itt van négy garázs, és 

azokból csináltunk műhelyeket. Ehhez jött a ráépí-

tés baráti segítséggel és a két kezem munkájával.

Kijelenthetjük, hogy Ábrányi Bélát és a munká-

ját a Lakatoson szinte mindenki ismeri. 

– Vízszerelés, lakásfelújítás, mindenféle dolog-

gal megtalálnak. Volt olyan, hogy indultunk a Ba-

latonra, de valaki megszólított: „Jaj, Ábrányi úr, de 

jó, hogy látom!” És akkor végighallgattam a prob-

lémáját. Úgy ismertek, hogy nekem elmondhatnak 

bármilyen problémát, biztos, hogy nem fogok visz-

szaélni vele, és ha egy mód van rá, akkor segítek.

De miből mérheti le egy ezermester, aki egy 

életet él le ugyanazon a helyen, hogy szeretik és 

megbecsülik? 

– Az emberek tekintetéből mérem le. Én, aki 

emberekkel foglalkoztam szinte egész életemben, 

az emberek mozdulatából és tekintetéből ítélek. És 

ezek a tekintetek biztatók és barátságosak. Sokan 

köszönnek, és ez jóleső érzés. Tulajdonképpen ez 

volt a legnagyobb hajtóerő, az emberek megbecsü-

lése, tisztelete. 

A Pro Urbe-díjjal kitüntetett Ábrányi Bélától 

mit is kérdezhettünk volna befejezésül, mint hogy 

mit szeretne még megélni.

– A Dolgozó utca 18–20. mögött van egy elha-

gyatott játszótér, ami már nem funkcionál, hiszen 

építettünk mellé egy gyönyörű játszóteret, ivó-

kúttal, mindennel felszerelve. Itt 18–20 kocsinak 

lehetne parkolóhelyet létesíteni. A másik a parko-

lóhelyek felfestése. Amit a társadalmi életben el-

értem, arra büszke vagyok. A családomra is. Nincs 

különösebb. Egészséget akarnék.
Gyuricza Péter

A Pro Urbe-díjas 

„örökös képviselő”

Hat gyönyörű játszóteret építettünk, 

hét kilométer járdát. 

Lett térfigyelő rendszer, bővítettük 

a parkolókat, a szervizutakat.

Fotók: 
Váradi 
Levente

budapest
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A jelek szerint idén is fennmarad az a hely-
zet, miszerint az elvonások mellett a fenn-
tarthatatlan finanszírozási rendszer miatt 
is folyamatos válságkezelésre van szükség a 
közösségi közlekedésben. 

A korábbi évekhez hasonlóan tavaly és tavalyelőtt 
is veszteséges volt a BKV és a BKK, s ezeket a vesz-
teségeket a Fővárosi Önkormányzatnak kellett pó-
tolnia. Kiss Ambrus főpolgármester-helyettes el-
mondta, hogy 2021-ben a közösségi közlekedésben 
az utasok száma nem állt helyre, mert a járvány 
továbbra is éreztette a hatását, és 2022-re is csak 
mérsékelt emelkedéssel számolnak.

LEHETNE, DE MÉGSEMMinthogy tavaly nem volt béremelés, idén átlago-
san 15 százalékos emelést kapnak a dolgozók. A kö-
zösségi közlekedés finanszírozásában azonban nem 
ez a legnagyobb probléma. Jelentősebb az, hogy 
2022-ben csak az energiaköltségek emelkedése mi-
att 12 milliárd forinttal kerül többe a működtetés. 

Erre az évre 16 milliárd forint értékű beruházá-
si keret áll a budapesti közösségi közlekedés ren-
delkezésére. Ezen belül lesznek olyan fejlesztések 
is, amelyek a külső kerületeket érintik, mint példá-
ul az 50-es villamosvonal rekonstrukciója. – Lehetne további fejlesztéseket is megvalósí-

tani, például CAF-villamosokat üzembe állítani a 

XVIII. kerületben is, de ez csak európai uniós for-
rás igénybevételével lehetséges, és a kormány ezt 
nem támogatta – hangsúlyozta Kiss Ambrus. 

TELJESÜLT ÍGÉRETA főpolgármester-helyettes a 14 év alattiak in-
gyenes közlekedéséről elmondta, hogy ezzel a 
főpolgármesternek a választási kampányban tett 
ígérete teljesült. Azért léptek ebben az ügyben az 
iskolakezdés idején, mert a korábbi időszakok-
hoz képest a járványhullámot követően nagyon 
alacsony szinten rögzült a közösségi közlekedést 
használók aránya, miközben az autós forgalom nö-
vekedett. 

BEJÖTT AZ ÖSZTÖNZÉS – Erre a jelenségre volt az egyik válasz ez az ösz-
tönző akció, amelytől azt reméltük, hogy nemcsak 
a gyerekeket, hanem a szülőket is vissza tudjuk 
csábítani a közösségi közlekedésbe. A BKK adatai 
azt mutatják, hogy bejött az elképzelésünk. Leg-
alább annyi bevétel folyt be a teljes árú felnőtt 
utasok számának növekedésével, mint amennyi 
bevételkiesés keletkezett a 14 év alattiak ingyenes 
közlekedésével – mondta Kiss Ambrus. 

KÖZLEKEDÉSFEJLESZTÉS A KERÜLETBEN
A közösségi közlekedést érintő beruházások közül 
a XVIII. kerület számára az 50-es villamos vonalá-
nak már elkezdett átépítése a legfontosabb. Petro-
vai László elmondta, hogy jelenleg a peronátalakí-
tási munkáknak lehetnek szemtanúi a kerületiek. 

Az átépítést követően akadálymentessé, komforto-
sabbá válnak a peronok, és fedett várakozóhelye-
ket alakítanak ki a kivitelezők. Az alpolgármester 
szerint ez az első lépés, de utána a vonal erőátvi-
teli rendszerének a korszerűsítése a legfontosabb, 
hogy az új villamosok is közlekedni tudjanak raj-
ta. Az ismert megszorítások miatt ehhez mintegy 
2 milliárd forintja hiányzik a Fővárosi Önkormány-
zatnak, ami hátráltatja annak a célnak az elérését, 
hogy a vonalon alacsonypadlós új villamosok is 
közlekedjenek.

Régóta létező elképzelés a 42-es villamos vo-
nalának meghosszabbítása. A jelenleg Kispest és 
Lőrinc határán véget érő vonal Gloriett-telepig 
történő meghosszabbítására kész tervek vannak. 
A megvalósítás jelenlegi akadálya az, hogy a la-
josmizsei vasútvonal találkozásánál külön szintű 
kereszteződést kell kialakítani. – Ez a beruházás mintegy 20 ezer embert érint, 

és a BKK számításai szerint az egyik leggazdaságo-
sabb kötöttpályás fejlesztés a fővárosban – hang-
súlyozta Petrovai László. 

Az alpolgármester szerint kisebb léptékű, de viszonylag könnyen meg-valósítható fejlesztés lehetne a kerület kertvárosi övezeteiben közlekedő kör-nyezetszennyező dízelautóbuszok újak-ra cserélése. A Fővárosi Önkormányzat arra törekszik, hogy az ilyen járművek helyett kevésbé környezetszennyező és gazdaságosabban üzemeltethető jármű-veket szerezzen be, de ezeket csak hitel-ből tudná megvenni, és a kormány nem engedélyezi számára a hitel felvételét. 
A kerületben jelentős lakossági igény mutatko-

zik arra, hogy a közeli Soroksáron található nagy 
bevásárlóközpontot könnyebben lehessen elérni 
közösségi közlekedéssel. – Jelenleg is tárgyalunk a BKV-val és a terület 

gazdájával, hogy két létező buszjáratunk – Pest-
szentlőrincről a 236-os, Pestszentimréről pedig a 
266-os – olyan útvonalon közlekedjen a jövőben, 
amely a bevásárlóközpontot is érinti. Ennek finan-
szírozásában az ott található üzleteknek is részt 
kell vállalniuk.

Bodzay Zoltán

Kis lépések a közösségi közlekedésben

Kiss Ambrus

Folyamatos válságkezelésre van szükség a közösségi közlekedésben

Zajlik az 50-es villamos vonalának átépítése az Üllői úton. Fotó: Ruzsa István

Fotók: 
Ványi Ákos
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Világszerte több mint 6000 nyelvet beszél-

nek, de ezeknek körülbelül a fele veszély-

ben van. A nyelvi sokszínűségre és az anya-

nyelv ápolásának fontosságára hívja fel a 

figyelmet az anyanyelv világnapja, amelyre 

az UNESCO február 21-ét jelölte ki. Nyiri 

Pétert, az Anyanyelvápolók Szövetségének 

alelnökét, A Magyar Nyelv Múzeumának 

igazgatóját kérdeztük. 

A VILÁGNAP 

– Az anyanyelv egy közösség örökölt, nemzedékről 

nemzedékre hagyományozott nyelve, annak tükre 

és rögzítője, hogy a használói miként veszik bir-

tokba (osztják fel, látják) a világot – magyarázta 

Nyiri Péter. – Érdemes elgondolkodni azon, milyen 

szerepe van az életünkben a magyar nyelvnek, és 

hogyan tudnánk azt még tudatosabban, még ha-

tékonyabban használni és így a közösséget erő-

síteni. Felhívja ez a nap a figyelmet arra is, hogy 

mindenkit megillet az anyanyelv használatához 

való jog. A legfontosabb – mindenkori – feladat a 

határon túli magyarság anyanyelv-használati joga-

inak megóvása, valamint a fiatalok megszólítása: 

a magyar nyelv tekintélyének növelése, a tudatos 

nyelvhasználatra nevelés, a nyelvi igényesség, a 

nyelvi viselkedéskultúra fejlesztése és annak tu-

datosítása, hogy nyelvünk erős, gazdag, és a sorsa 

rajtunk múlik. 

IDENTITÁSTUDAT

Az, hogy miként értelmezzük a világot, és miként 

értetjük meg magunkat a világgal, nagyrészt az 

anyanyelvünkön és annak minél alaposabb isme-

retén múlik. 

A szakértő hangsúlyozta: egyéni és közösségi 

identitásunk, nemzeti azonosságtudatunk, nem-

zeti létünk hajléka az anyanyelv. A nyelv hordo-

zója a műveltségünknek, szellemi örökségünknek, 

hagyományainknak, szokásainknak, múltunknak. 

Érzelmileg kötődünk hozzá, a legfontosabb nyelv 

számunkra. Anyanyelvünkön értjük meg a világot 

és bontakoztatjuk ki a személyiségünket, és ezen 

a nyelven értetjük meg magunkat a világgal. A ma-

gyar nyelv múltunk, jelenünk és jövőnk. 

AHÁNY NYELV, ANNYI KULTÚRA 

A kétnyelvű családokban felnövő gyerekek gond 

nélkül sajátítanak el két anyanyelvet, és ha a hely-

zet úgy kívánja, egy pillanat alatt tudnak egyikről a 

másikra váltani. Ez azt jelenti, hogy nemcsak nyel-

vek között ugrálnak, hanem kultúrák és gondolko-

dásmódok között is. 

– A nyelv és a kultúra összefügg. Aki több nyel-

vet ismer, nyilvánvalóan több kultúrába – a közös-

ség szokásaiba, életmódjába – lát bele mélyebben, 

azokat sajátjának tekinti, több nyelven tud tájé-

kozódni. Az élethelyzetnek megfelelően legalább 

két különböző nyelv közül választhat, ami az élet 

sok területén nagyobb mozgásteret ad – emelte ki 

Nyiri Péter. 

Míg gyermekként könnyen megy a nyelv(ek) 

elsajátítása, felnőttkorban sokszor merül fel, hogy 

valakinek nincs nyelvérzéke, vagyis sokkal nehe-

zebben tud megtanulni idegen nyelveket. 

– Gyerekként ez még készségszinten működik, 

aztán valóban kell hozzá egyfajta érzék, de nem 

kell elkeseredni, mert a nyelvérzék fejleszthető – 

magyarázta a szakértő. – A szorgalom, a türelem 

és a másik kultúra iránti érdeklődés sokat segíthet, 

és élő nyelvi közeg, a másik országban való tar-

tózkodás nélkül is szépen lehet haladni, miközben 

Műveltségünk
hordozója 

Múltunk, jelenünk, jövőnk a magyar nyelv

persze fontos az utazás, az élő 

nyelvi környezet megtapasztalá-

sa. Ne feledkezzünk meg azon-

ban arról, hogy anyanyelvünket 

is folyamatosan tanulnunk kell: 

gazdagítanunk a szókincsünket, 

a nyelvi tudatosság egyre maga-

sabb fokára jutni – ez élethosszig 

tartó folyamat, és segít az ide -

gen  nyelv-tanulásban is.  

KIHALÓBAN

A földön jelenleg beszélt nyelveknek körülbelül 

a fele veszélyben, azaz kihalóban van. Az utolsó 

beszélő halála után a nyelv felelevenítése nagyon 

nehéz, ezért egy nyelvet akkor minősítenek ve-

szélyeztetettnek, amikor a beszélők száma száz-

ezer alá csökken. A nyelvek kihalásának folyamata 

megállíthatatlannak tűnik, ezért az UNESCO fel-

adatának tartotta, hogy ráirányítsa a világ figyel-

mét erre a jelenségre. 

– Becslésekbe nem bocsátkoznék, de a szakem-

berek szerint valóban több ezer is lehet a vészjósló 

szám. Azon és azért kell dolgozni, hogy minden 

nyelv és így a világ kulturális, szellemi sokszínű-

sége megmaradjon. Azt a kérdést is feltehetjük: 

vajon veszélyeztetett-e a magyar nyelv? Jelen pil-

lanatban nem, Magyarországon a magyar nyelv 

minden funkcióban – az oktatás, a közigazgatás 

nyelveként, szaknyelvként – használható. A digitá-

lis fejlődés és a nyelvpresztízs, a nyelvi igényesség 

és minőség csökkenése azonban hosszú tá-

von veszélyes lehet, és már most is figyelmet 

kíván.  

-dv-

Nyiri Péter
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Oscar-díjas rendező, gyakorló apuka, a  XVIII. 
kerület díszpolgára. Deák Kristóffal beszél-
gettünk, akinek első nagyjátékfilmje, Az uno-
ka január eleje óta látható a mozikban. 

n Ne vedd szemrehányásnak, de hónapok óta „ül
dözlek”. Nem kedveled a nyilvánosságot?n Celebkedni valóban nem szeretek. De ebben az 

esetben arról van szó, hogy van egy opportunista 
énem, amelyik azt mondja, sokkal jobb, ha akkor 
interjúzik az ember, amikor konkrétan van miről 
beszélni. 
n Egy XVIII. kerületi lapban veled azért van miről 
beszélgetni, hiszen Pestszentlőrincen nőttél fel.
n A szüleim még mindig Pestlőrincen élnek, sokat 
járunk hozzájuk, vigyáznak a két és fél éves kislá-
nyunkra. Sőt felmerült, hogy mi is a kerületbe köl-
tözünk. 
n A Brassó Utcai Általános Iskolába jártál, és ha 
jól tudom, akkor az egyik tanárod világított rá, 
hogy van érzéked a filmezéshez.n Igen, Varga Feri bácsi csinált egy videós szak-

kört, és azt mondta, hogy az engem biztosan fog 
érdekelni. Azt nem tudom, hogy mit látott ben-

nem, de az tény, hogy imádtam egy nálam jóval na-
gyobb VHS kamerával egyensúlyozni a vállamon. 
Nem tudom, hogy filmezéssel foglalkoznék-e, ha 
ez akkor nem így alakul. Nagyon fontosak ezek a 
korai élmények, még akkor is, ha gyakorlatilag 
csak játszottunk. Középiskolában nagyon messzire 
elkanyarodtam a filmezéstől. Teljesen meg voltam 
győződve arról, hogy zenész leszek. Huszonévesen 
tértem vissza a filmekhez. n Az általad feldolgozott témák nagyfokú empá 

tiá  ra utalnak. Mennyire tartod magad szociálisan 
érzékenynek?
n Teljesen része az alaptermészetemnek. Az al-
kotás során szükség is van arra a „szuperképessé-
gemre”, hogy elég erős empátia van bennem. Néha 
kicsit talán túl erős is. Már gyerekként is érzéke-
nyebb voltam az átlagnál, és az ilyen típusú em-
berekkel gyakran előfordul, hogy annyira sok szá-
mukra a világ, hogy zárkózottabbak lesznek. Nem 
azt mondom, hogy introvertált voltam, csak a saját 
álomvilágomban éltem. Aztán felnőve kialakultak 
a saját védelmi rendszereim, de a „radarom” meg-
maradt. Ez az egyensúly segít a munkámban. 
n Hogyan viseled a kritikát? 

n A legnehezebb azt elviselni, ha nincs a dolgoknak 
visszhangja. Eleinte a Mindenkivel (Oscar-díj a legjobb 
élőszereplős rövidfilmnek, 2016 –  a szerk.) is ez volt. 
Rá kellett jönnöm, hogy ha én nem kavarom fel az ál-
lóvizet, akkor magától senki nem fog ezzel a filmmel 
foglalkozni. A királyi televízió jó szokása szerint késő 
este adta le, egy árva filmkritikus sem nézte volna meg. 
Mivel sejtettem, hogy így lesz, előtte fél évvel már el-
kezdtem fesztiválokra beadni, így jó ürügyem volt írni 
filmkritikusoknak, hogy nézzék meg, írjanak róla.  
n Ez rosszul érintett?n Nem, ez a világon mindenhol így működik, a 

filmeket nemcsak megcsinálni kell tudni, hanem 
a nézőkhöz eljuttatni is, ez egy külön szakma. Amit 
nehezen élek meg, az inkább az, hogy – nem tel-
jesen alaptalanul – van egy tök nagy ellenérzés a 
magyar filmekkel szemben. n Engem ez nagyon régóta foglalkoztat, és nem ér

tem, hol tudnak elbukni. n Erre én sem tudom a választ, de azt gondolom, 
hogy időben valahol a Csinibaba (1996) és a Pappa pia 
(2017) közötti időszakban volt pár olyan film, amik 
már-már támadások a jó ízlés ellen. Ez a két hasonló 
műfajú film egyébként remekül illusztrálja a problé-
mát, hatalmas a színvonalbeli különbség köztük.
n Szerinted visszafordítható még ez a folyamat ? 
n Nekünk, a magyar filmszakmának, volt egy pár 
nagyon rossz húzásunk, amiktől a közönségben 
nagyfokú bizalomvesztés történt. Ezt visszaépíteni 
nehéz és hosszadalmas munka, pedig a jó filmek már 
meglennének hozzá. De azt gondolom, hogy ezt a 
jelenleg egy diszfunkcionális házassághoz hasonlító 
állapotot még meg lehet menteni. A megoldás kulcsa 
nem a történelmi témákban van, attól még nem lesz 
jó egy film, hogy egy híres, bálványozott emberről 
szól. Azt kell tudatosítani és elfogadni, hogy a vilá-
gon egyetlen hősről sem éri meg filmet csinálni, ha 
nincs valami nagy jellemhibája. A küzdelem, a drá-
ma húzza be a nézőt, még egy vígjátéknál is.n Mit gondolsz, Az unoka mennyire tudja majd 

pozitív irányba billenteni a mérleget?n Nem egyszerű dolog, de hiszek abban, hogy egy 
szerethető filmet csináltunk nagyon jó szereposz-
tással. Az volt a célunk, hogy valamilyen szinten 
mindenkit megérintsen, és remélem, ez sikerült is. 

Domján Vivien

A küzdelem húzza bea nézőt

Fotó: Ványi Ákos

Az unoka forgatásán a főszereplő Blahó Gergellyel…

Az unoka forgatásán a főszereplő Blahó Gergellyel…

és Jordán Tamással

…Pogány Judittal…
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A járványhelyzet miatti fennakadások el-
lenére a XVIII. kerületi önkormányzat azt 
tartja egyik legfontosabb feladatának, hogy 
a helyi lakosság a lehető legjobb egészség-
ügyi ellátásban részesüljön. Az elmúlt két 
évben mindent annak rendeltek alá, hogy a 
kerületiek gyógyulási lehetőségei a lehető 
legkedvezőbbek legyenek. 

Az eddigi eredményeket sorolva a kerületi egész-
ségügyet is felügyelő Szaniszló Sándor polgár-
mester kiemelte a Zsebők Zoltán Szakrendelőben 
megújult labort, a Havanna-lakótelepen felújított 
háziorvosi rendelőt, a Pestszentimrén elkészült 
gyermekorvosi rendelőt, a beszerzett egészségügyi 
berendezéseket és a folyamatos küzdelmet azért, 
hogy ne legyen orvoshiány a kerületben. 

ÁTÉPÍTÉS ÉS GÉPBESZERZÉS
A polgármester szerint 2022-re nézve jó hír, hogy 
hamarosan elkezdik a Dolgozó utcai háziorvosi 
rendelő felújítását és a Zsebők Zoltán Szakrendelő 
teljes körű átépítését. 

– A szakrendelő rekonstrukciója a kerület idei 
legjelentősebb egészségügyi beruházása, amely-
hez a szükséges 800 millió forintot a főváros a 

megegyezésnek megfelelően átutalta már az ön-
kormányzatnak – hangsúlyozta Szaniszló Sándor.

Az összeg egyik részét a kivitelezésre fordítják, 
míg a másik hányadát eszközbeszerzésre költik, 
és mindkettőnek 2022. december végéig meg kell 
történnie. Az új eszközök között a legjelentősebb 
egy új szív-ultrahangberendezés és egy altatógép 
vásárlása. Az épület rekonstrukciója keretében a 

Küzdelem a  jobb
egészségügyi ellátásáért

Az új gyermekorvosi rendelő Pestszentimrén. Fotó: Totev Alexander
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külső homlokzatok hőszigetelése, a tetőszigetelés, 
továbbá valamennyi nyílászáró és a gépészeti ve-
zetékek cseréje valósul meg. 

SZAKRENDELŐ KÉT ÜTEMBEN
A munkálatok során kiváltanak egy távhővezeté-
ket, és ezzel párhuzamosan új hőközpontot is léte-
sítenek. A homlokzatról eltűnnek a klímaberende-
zések külső egységei, amelyek helyett egy központi 
hűtőgépet építenek, amellyel nemcsak a váróhe-
lyiségek, hanem a rendelők is hűthetők lesznek.

Az eredeti tervekben új épületszárny létesítése 
is szerepel, amely a kormányzati elvonások miatt 
a beruházás második ütemében valósulhat meg. A 
kivitelezés idei fázisában a toldalék helyét a mun-
kák végére hagyják, mert ha közben esetleg más 
döntés születik, akkor hamarabb lehet folytatni az 
építkezést.

– A korábban elkészült tervek alapján jelenleg 
az engedélyeztetési eljárás van folyamatban. A de-
cember végi befejezés érdekében a közbeszerzési 
eljárást még januárban el akarjuk indítani – mond-
ta Szaniszló Sándor.

PERRE IS MEHETNEK
A polgármester hozzátette: a Fővárosi Önkor-
mányzat és a kormány közötti megállapodás alap-
ján lakosságarányosan további 900 millió forintot 
kell kapnia a kerületnek. Ez az összeg szolgálna a 
szakrendelő új szárnyának létesítésére és egy új 
CT-berendezés vásárlására. Ha nem érkezik meg a 
pénz, akkor az elvonások és a gazdasági nehézsé-
gek miatt a XVIII. kerületnek saját forrásból nem 
lesz lehetősége az új szárny megépítésére. 

Az önkormányzat levelezésben áll a kormány-
nyal annak tisztázása érdekében, hogy komolyan 
gondolták-e, hogy elveszik ezt az összeget a kerü-
lettől. 

– Ha elveszik ezt a pénzt, az önkormányzat 
megvizsgálja annak lehetőségét, hogy polgári per-
ben érvényesítse az igényét, hiszen nem egyoldalú 
kormányzati támogatásról van szó.  Ezt az összeget 
azért kapják a kerületiek, mert a Fővárosi Önkor-
mányzattal egységesen hozzájárultak ahhoz, hogy 
2023-ban Budapest legyen az atlétikai világbaj-
nokság helyszíne. 

CT- ÉS MR-VIZSGÁLATOK
Az egészségügyi beruházások mellett van egy má-
sik fontos ága is az Egészséges Budapestért Prog-
ramnak. A Fővárosi Önkormányzat évi kétmilliárd 
forintos összegben CT- és MR-vizsgálatokat ren-
delt meg magánvállalkozásoktól annak érdekében, 
hogy a hat-hét hetes várakozás egy hétre csökken-
jen. A XVIII. kerület a lakossága arányában csak-
nem kétezer ilyen vizsgálatra volt jogosult, aminek 
eredményeként mindenki el tudott jutni egy héten 
belül a szükséges vizsgálatra. 

A polgármester szerint a kormányzati összeg 
megvonásával ez a lehetőség is megszűnhet, és 
esetleg újra heteket kell várni a CT- és MR-vizsgá-
latokra. Becslések szerint fővárosi szinten tavaly 
akár hatezer ember életét is megmenthették ezek 
az időben elvégzett vizsgálatok, amelyek eredmé-
nyeként gyorsan megkapták az érintettek a szüksé-
ges kórházi kezelést. 

Szaniszló Sándor hozzátette: a háziorvosi pra-
xisok évi 42 millió forintos támogatását kiegészí-
tették azzal, hogy amennyiben felszabadul egy 
praxis, azon a helyen egyszeri egymillió forintos 
támogatást is fi zet az önkormányzat annak érde-
kében, hogy minél rövidebb idő alatt szűnjön meg 
az orvoshiány.  Bodzay Zoltán

városháza

Szaniszló Sándor. Fotó: Ravasz Balázs
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Az MSZP-nél évek óta gyakorlat, hogy a képviselők 
a fi zetésük 15 százalékát befi zetik a párt szolida-
ritási alapjába. Mint Kunhalmi Ágnes elmondta, 
onnan szoktak egész évben karitatív akciókat in-
dítani. Iskolakezdés előtt a halmozottan hátrányos 
helyzetű gyermekeket segítik, s laptopokat vettek 
olyan családoknak, amelyeknél csak így lehetett 
megoldani a digitális oktatásban való részvételt a 
Covid-járvány alatt. 

– De vásároltunk szájmaszkokat, tisztítószere-
ket is, mikor mire volt szükség. És hagyományosan 
karácsony előtt is sok családnak tudtunk segíteni 
szerte az országban. Én a XVIII. kerületben most 
a Szeretve Tanulni Egyesületnek fogom átadni a 
pénzt, immár összellenzéki közös jelöltként.

A képviselő ettől az akciótól függetlenül is évek 
óta havonta csaknem háromszázezer forintot for-

dít karitatív célokra. Az összeg hamarosan nőhet, 
miután megint napirenden van az országgyűlési 
képviselők fi zetésének emelése. Ez a kérdés a tár-
sadalmon belül újra és újra indulatokat kelt. 

– Sokan azt mondják, hogy a politikus köz-
szolga, tegye a dolgát, lehetőleg ne is kapjon érte 
semmit. Szerintem ez félrevezető, mert minél 
alacsonyabb bérért dolgoznak a politikusok – rá-
adásul nagy felelősség mellett –, annál nagyobb a 
korrupció kísértése. Szerintem el kell fogadni azt 
a nyugat-európai gyakorlatot, hogy becsületesen 
megfi zetik a képviselőket, és ha a választók úgy 
gondolják, hogy az illető nem dolgozik meg a pén-
zéért, a következő alkalommal leváltják – véli Kun-
halmi Ágnes.

ÖSSZELLENZÉKBEN
Immár ismert, hogy Áder János köztársasági elnök 
április 3-ra írta ki az országgyűlési választásokat. 
Az ellenzéki előválasztáson győztes Márki-Zay 
Péter rendhagyó körülmények között végzi a mun-
káját. Végső soron civilként kell együttműködésre 
jutnia hat párt vezetésével és megnyernie azok 
szimpatizánsait. Az előválasztás óta megsokasod-
tak a jelölt és a pártok közötti viták. Olyan hangok 
is szárnyra keltek, hogy más miniszterelnök-jelölt 
után kellene nézni. Kunhalmi Ágnes azonban úgy 
fogalmazott, hogy az összellenzéki együttműködés 
töretlen. 

– Márki-Zay Péter lett az előválasztások győz-
tese, és ezt maximálisan elismeri mindenki, a 
pártok, a civilek és a közvélemény. Kétségtelen, 
hogy a  pártonkívülisége okoz súrlódásokat, de 
ilyenek  a hétszereplős modellben folyamatosan 
lesznek. Ha valaki azt hiszi, hogy ez az együttmű-
ködés konfl iktusmentes lesz, az téved. Ez nem egy 
párt, hanem hét szereplőnek az együttműködése. 
Mi nem tudunk, és nem is akarunk olyanok lenni, 
mint a Fidesz. A választóink türelmesebbek, és lát-
ják, hogy a pártok együtt vannak, egységesek, van 
miniszterelnök-jelöltünk, és mind a 106 körzetben 
versenyképes jelöltet indítunk. Mind a hat párt és a 

Visszaszámlálás
Abban a 18 egyéni országgyűlési körzetben, ahol az MSZP 
jelöltje végzett az élen az előválasztáson, a képviselő-jelölt 
a párt szolidaritási alapjából 150 ezer forintnyi segítséget 
nyújthat körzetében élő rászorulóknak. Kunhalmi Ágnest, 
Pestszentlőrinc-Pestszentimre egyéniben megválasztott or-
szággyűlési képviselőjét erről, valamint az egységes ellen-
zék munkájáról, illetve az ellenzéki népszavazást kezdemé-
nyező aláírásgyűjtésről kérdeztük.

Sokan azt mondják, hogy a politikus 
közszolga, tegye a dolgát, lehetőleg 
ne is kapjon érte semmit.
Szerintem ez félrevezető, mert minél 
alacsonyabb bérért dolgoznak 
a politikusok, annál nagyobb 
a korrupció kísértése.

országház

9

Kunhalmi Ágnes. Fotó: Ványi Ákos

Mindenki Magyarországa Mozgalom példaértékű-
en dolgozik együtt azért, hogy például itt, a XVIII. 
kerületben nagy szavazatszámmal tudjam megver-
ni a Fidesz jelöltjét.

AZ ALÁÍRÁSGYŰJTÉS
Miközben startol a választási kampány, az ellen-
zéki pártok két népszavazási kérdésben gyűjtik az 
általuk kezdeményezett referendum kiírását támo-
gató aláírásokat. A kormány által föltett kérdések-
ről az országgyűlési választással egy időben lehet 
majd szavazni. De mi lesz a kínai Fudan Egyetem 
létesítésének megakadályozását, illetve az álláske-
resési járadék időtartamának meghosszabbítását 
célzó kérdések sorsa? A képviselő elmondta, hogy 
az aláírásokkal jól állnak, de ha ma leadnák a két-
százezer aláírást, a  Fidesz akkor sem engedné az 
ellenzéki népszavazást az országgyűlési választás-
sal együtt megtartani. 

– A köztársasági elnök be is jelentette, hogy 
a kor  mány – szerintem – hamis, álkérdéseiről, 
amelyek tu  lajdonképpen csak a gyűlöletkeltésre 
al  kal  ma    sak, szintén április 3-án nyilváníthatunk 
véleményt. A feladatunk tehát csak az lehet, hogy 
megnyerjük a választást. Abban az esetben az új 
kormány azonnal meg fog hozni két döntést, egy-
részt felülvizsgálja a Fudan-szerződést, másrészt 
meghosszabbítja az álláskeresési járadék idejét, 
így a népszavazás okafogyottá válna. De addig fo-
lyamatosan gyűjtjük a támogató aláírásokat itt, a 
kerületben is.

 Gyuricza Péter

HIRDETÉS
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Nem adják el, és nem építik be a Gloriett-te-
lepen a Margó Tivadar utca melletti üres te-
rületet. Bár érkezett vételi ajánlat, a kerület 
vezetése fontosabbnak tartja, hogy ne épít-
sék túl a lakóövezeteket – tájékoztatta az 
érdeklődőket Szaniszló Sándor polgármes-
ter és Fehér Gábor, a körzet önkormányzati 
képviselője.

A terület egy részét a 2019-es önkormányzati vá-
lasztások előtt két héttel a kerület akkori vezetése 
eladta, s azóta az értékesített részre társasházakat 
építenek. A környék lakói sok panaszt fogalmaztak 
meg a jelenleg épülő lakópark miatt, és aggodal-
mukat fejezték ki, hogy az üres telekre is hason-
ló társasházakat emelnek. Makai Tibor (Jobbik) 
önkormányzati képviselő már gyűjtött aláírásokat 
annak érdekében, hogy ez ne történhessen meg. 

Fehér Gábor (MSZP) elárulta: a kerület vezetése 
úgy döntött, hogy nem adják el ezt a területet, sőt 
parkká alakítanák át, amennyiben az anyagi lehe-
tőségek ezt majd lehetővé teszik. 

Szaniszló Sándor hozzátette, hogy a jelenleg 
beépítés alatt álló telken nyolcvan lakás már elké-
szült az egyik társasházban, a most épülőben pedig 
további 123 lakás lesz

– Ez egyben azt is jelenti, hogy legalább 220 új 
autó jelenik meg hamarosan a környéken. Sajnos az 
önkormányzatunknak semmi beleszólása nincs az 
építési engedélyezésbe, ezért valósulhatnak meg 
ilyen projektek  – mondta a polgármester. VK

Nem eladó!

Fotó: Ruzsa István

RAKTÁROST KERESÜNK
DUNAHARASZTIBA!

AMIT NYÚJTUNK:

• versenyképes bérezés, bónusz
• kiemelkedő Cafeteria-rendszer
• állandó nappalos vagy fixéjszakás műszak
• akár azonnali kezdés
• támogató munkahelyi légkör

TOVÁBBI ELŐNYÖK:

• nehézgépkezelői bizonyítvány 
megszerzésének lehetősége

• céges buszjárat Budapestről vagy
a bejárás támogatása

• stabil, hosszútávúmunkalehetőség

Jelentkezés telefonon a 06 20 980 6371 számon
vagy az allas@koenigfrankstahl.hu e-mail címen.
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2022. január 3-ai hatállyal lemondott alpol-
gármesteri tisztségéről Ferencz István.

A polgármester általános helyetteseként is dol-
gozó politikus mostantól egyéni önkormányza-
ti képviselőként folytatja a kerületiekért vég-
zett munkáját. A városvezetés, megköszönve az 
eddigi tevékenységét, sok sikert és egészséget 
kívánt a további munkájához. A z általános he-
lyettesi feladatokat Somody László alpolgár-
mester látja el.

Lemondott az alpolgármester

Ferencz István Somody László

Kedves Kerületi Nyugdíjas Pedagógusok!

Budapest Főváros Pestszentlőrinc-Pest -
szent      imre Önkormányzatának Polgármes-
teri Hivatala várja a XVIII. kerületben élő 
azon nyugdíjas pedagógusok jelentkezését, 
akik 2022-ben jubileumi díszoklevélre jo-
gosultak, vagyis 50, 60, 65, 70 évvel ezelőtt 
szerezték meg pedagógus oklevelüket, és 
legalább 30  éven át pedagóguspályán dol-
goztak.

Az igény jelzésén kívül a következő dokumen-
tumokat kell benyújtani: 
■  aranyoklevél (50 év) esetén: rövid szakmai 

önéletrajz az igénylő elérhetőségének fel-
tüntetésével, a főiskolai diploma másolata

■  gyémánt- (60 év), vas- (65 év), rubin- (70 év) 
oklevél esetén: a fentieken kívül a korábbi 
díszoklevél másolata

Jelentkezési határidő: 2022. február 28. 

További információ és jelentkezés: 
XVIII. kerületi Polgármesteri Hivatal, Humán-
szolgáltatási Főosztály, Király Marian főosz-
tályvezető-helyettes. Elérhetőség: telefonon 
a + 36 1 296 1420-as számon vagy e-mailben a 
kiraly.marian@bp18.hu címen. 

FELHÍVÁS
nyugdíjas pedagógusok 

részére
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Bár az időjárás nem a legcudarabb téli arcát 
mutatja, a repülőtéren folyamatos készült-
ségben áll a havas fl otta. Havazás esetén a 
közutak mellett ugyanis a repülőtér guru-
lóútjai és futópályái is azonnali beavatko-
zást igényelnek, hogy a légi közlekedés fo-
lyamatos és biztonságos maradhasson.

A budapesti repülőtéren november 1-től március 
31-ig tart a havas szezon, ez idő alatt egy hatalmas 
repülőtéri csarnokban állnak azonnali bevetésre 
készen a Budapest Airport saját havas fl ottájának 
robusztus járművei. Mivel a repülőtér belső út-

hálózata közel 80 kilométer, a légi járművek által 
használt betonfelület pedig több mint 2 millió 
négyzetméter, speciális hóeltakarító járművekre 
van szükség.

A FLOTTA KÜLÖNLEGES „FEGYVEREI”
A futópályák és gurulóutak hóeltakarítására Over -
aasaen RS 400 típusú gépeket használ a BUD, ame-
lyeket kifejezetten repülőtéri munkára terveztek. 
Ezek a járművek 8 méter széles hóekével, 6,5 mé-
ter széles seprővel és nagy teljesítményű légfúvó 
berendezéssel vannak ellátva, így több mint 500 

km/óra sebességgel fújják a levegőt. Az óránként 
csaknem 350 ezer négyzetméter felület takarítá-
sára képes gép igazi csapatjátékos, egyszerre öt 
jármű egymás mögött eltolva, ékalakzatban ha-
ladva végzi a hóeltakarítást. A futópálya szélére a 
szegélyfénylámpáktól 2,5–3 méter távolságra egy 
úgynevezett hógerincet alkotnak, amelynek el-
távolítására hómaró gépek állnak rendelkezésre. 
Ilyen például az Oshkosh 7000, amely több mint 
1000 lóerős teljesítményével óránként 6000 tonna 
havat képes akár 70 méter távolságra kidobni. Fu-
tópályák és gurulóutak síkosságmentesítésére két 
NIDO gépjárművel rendelkezik a havas fl otta. Ezek 
egy Iveco tehergépkocsi alvázára épített, szilárd 
és folyékony síkosságmentesítő anyag kĳ uttatásra 
alkalmas berendezések, amelyekbe egyszerre 3,5 
tonna szilárd és 1800 liter folyékony anyag tölthe-
tő. Ezt a mennyiséget 55–60 km/óra sebességgel 
maximum 24 méter szélességben tudja a felületre 
juttatni. A repülőtér havas fl ottájának mérete egy 
nagyvárosi fl ottáéval egyezik meg.

HOGYAN ZAJLIK A HÓELTAKARÍTÁS?
Az Országos Meteorológiai Szolgálat naponta több 
alkalommal kiadott időjárási előrejelzése alapján a 
repülésüzem vezetője határozza meg a hóeltakarí-
tási készültségi szintet, ami alapján berendelik a 
hóeltakarításban részt vevő személyzetet. Riasztás 
esetén egy rövid eligazítást követően mindenki át-
veszi a számára kiosztott járművet, meghatározzák 
a takarítandó területet és irányt, valamint beszer-
zik az irányító szolgálattól a szükséges engedélye-
ket. Már az első hópelyhek megjelenésekor meg 
kell kezdeni a takarítást, hogy biztosítva legyen a 
biztonságos légi közlekedés. A munka végeztével 
a gépeket lemossák, megtankolják, karbantartják, 
majd egy végső ellenőrzés után visszakerülnek a 
géptároló helyiségbe, ahol melegben, száraz kö-
rülmények között várják a következő bevetést.

A repülőtér havas 
fl ottájának nagyágyúi

Fotó: Budapest Airport/Baranyi Róber

riporter

– Minden szavazókörben szükség van egy legalább 
öttagú szavazatszámláló bizottságra, amelynek 
három tagját a helyi önkormányzat képviselő-tes-
tülete választja meg, a jelöltek vagy a pártok pedig 
két-két önkéntes szavazatszámlálót delegálhatnak 
– mondta Pákozdi Éva. 

Az elmúlt húsz évben az országgyűlési, az 
önkormányzati és az időközi választásokon folya-
matosan és drasztikusan csökkent a jelöltek és a 
pártok által megbízott szavazatszámlálók száma, 
egyre kevesebb aktivistát találtak erre az egyna-
pos, de akár 16–20 órás fi gyelmet követelő, nagyon 
fontos feladatra. 

– Mivel a választások tisztasága ás átláthatósá-
ga a demokrácia alapja és a választópolgárok elemi 
érdeke, a hiányt felismerve hoztuk létre a Számol-
juk Együtt Mozgalmat, pártoktól független, civil 
egyesületi háttérrel. 

A mozgalom vezetője hozzátette: a hatályos 
választási törvények nem teszik lehetővé, hogy 
a civilek közvetlenül jelentkezzenek be szava-
zatszámlálónak, ezért őket végül valamelyik je-
lölt vagy párt delegálja. Ez nem jelenti azt, hogy 
„pártaktivistákká” kell válniuk, egyszerűen ez az 
egyedüli módja a választópolgárok közvetlen rész-
vételének.

– A civil szavazatszámláló legfontosabb felada-
ta az, hogy segítse a szavazás törvényes lebonyo-
lítását, felhívja a fi gyelmet az esetleges szabály-
talanságokra, megakadályozza a visszaéléseket 
– hangsúlyozta Pákozdi Éva. – Ha olyan eseményt 
észlel, ami felkelti a gyanút, hogy megsértik a vá-
lasztási törvény előírásait, azonnal jeleznie kell, és 
szükség esetén jegyzőkönyvet kell felvetetnie. 

A szavazatszámlálók reggel 6 órától este 7 
óráig a választópolgárokat segítik a szavazásban, 

tájékoztatnak és fi gyelemmel kísérik a szavazóhe-
lyiségben történteket, ha szükséges, intézkednek, 
s részt vesznek a napközbeni mozgóurnás szava-
zások lebonyolításában. A  választás előtt néhány 
nappal esküt kell tenniük a helyi jegyzőnél, és 
összeférhetetlenségi nyilatkozatot is alá kell írni-
uk, ugyanis a választási törvény néhány esetben 
kizárja a megbízás lehetőségét. A szavazás napján 
minden szavazatszámláló étkezési ellátásban ré-
szesül, és a választást követő napon – április 4-én 
– fi zetett szabadságot vehet igénybe (a munkál-
tatók megkapják az államtól az arra a napra jutó 
munkabért). D. V.

Számoljunk együtt!

A Számoljuk Együtt Mozgalom célkitűzése az, hogy az április 3-i 

választásra (és népszavazásra) minden szavazókörbe egy civil 

delegáltat tudjon közvetíteni. Ehhez február közepéig legalább 

12-14 ezer jelentkezőt várnak. Jelentkezni a

https://szamoljukegyutt.hu/csatlakozz/

oldalon lehet.

Összesen 10 214 szavazókör nyit ki április 3-án reggel 6 órakor az országgyűlési választá-
sok és az ugyanerre a napra kiírt népszavazás lebonyolítására. A Számoljuk Együtt Moz-
galom független, civil szavazatszámlálókat toboroz a választások tisztaságának felügye-
letére. A mozgalom vezetőjét,  Pákozdi Évát kérdeztük. 
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A légitársaság és Pestszentlőrinc-Pestszentimre kö-
zötti kapcsolatot évtizedeken át meghatározta az, 
hogy a kerületben több ezren mondhatták magukat 
malévosnak. Lakótelep, sportegyesület is szolgálta 
a dolgozók és családtagjaik kényelmét. A  több mint 
hatvan év alatt nagyon sokan a Malév nyújtotta mun-
kalehetőség miatt költöztek a kerületbe.

Vajon megmenthető lett volna ez a nagy múltú és 
közkedvelt légitársaság?

– Már a tíz évvel ezelőtti hírekből is egyértel-
műen kiderült, hiszen a kormányzati szereplők is 
elismerték különböző fórumokon, visszakereshe-
tően, hogy nagyjából húszmilliárd forintból meg-
oldható lett volna a nemzeti légitársaság további 
működése – mondta Kőrös Péter alpolgármester. – 
Nagyon súlyos hiba volt, mert pénz lett volna rá, de 
a szándék nem volt meg. A megszüntetés miatt na-
gyon sok ember lett munkanélküli. Az azóta eltelt 
évek alatt a pilóták egy része el tudott helyezkedni, 
de ez gyakran radikális átállással járt, hiszen sok 
esetben külföldre, akár afrikai, ázsiai országokba, 
a családtól távol kellett szerződniük évekre, mert 
ott volt rájuk szükség, és ott tudtak pénzt keresni 
a megélhetéshez. Az is igaz, hogy az előző önkor-
mányzat is próbált a maga lehetőségei szerint segí-
teni, állásbörze szervezésével, több adminisztratív 
dolgozó átvételével az önkormányzathoz, de ezek 
csak szépségtapaszt jelenthettek, hiszen több ezer, 
többségében speciális repülős szakmákhoz értő 
ember maradt munka nélkül. 

Mercz Ferenc légiforgalmi irányítóként négy év-
tizeden át szolgálta a Malévot, s 2012. február 3-án ő 
hozta le az utolsó járatot: a Helsinki–Budapest-útvo-
nalon repülő MA745-ös járatszámú  Boeing 737-est.

– Pilóta szerettem volna lenni, fel is vettek a ki-
képzésre, de közben indult az irányítótanfolyam, és 
ahhoz is csatlakoztam. Majd annyira megszerettem 
ezt a szakmát, hogy maradtam. Különleges, más em-
berek számára is érdekes munkát végeztünk, hiszen 
bárhol elmondtam, hogy malévos vagyok, az emberek 
felkapták a fejüket, hogy hogyan lehet oda bekerülni 
– emlékezett vissza a kezdetekre Mercz Ferenc.

Tíz éve szűnt meg a

Tudta?
■  A Malév e lődjét Magyar–Szovjet Polgári Légiforgalmi Rt.-néven 

vegyesvállalatként alapították 1946-ban. Ekkor még a Budaörsi 

repülőtérről, majd 1950-től már Ferihegyről indultak a légi járatok.

■  1954. november 25-én egy államközi szerződés keretében 

Magyarország kivásárolta a vegyesvállalatból a szovjet felet, s ezt 

követően megalakult a Magyar Légiközlekedési Vállalat.

■  1960-tól egyre több európai nagyváros volt elérhető az Iljusin típusú 

repülőgépekkel, 1964-ben már Kairó is az úti célok között szerepelt. 

1969-től a Tupoljev sugárhajtású repülőgépek leszállás nélkül érték 

el Európa és a Közel-Kelet legfontosabb reptereit. 1989-től Boeing-

gépekkel transzkontinentális járatok is indultak.

■  A Zsótér László által tervezett letisztult, szögletes formavilágú Malév-

logó 1988-ban, az első Boeing-repülőgépeken jelent meg. Ugyanekkor 

csendült fel először a Presser Gábor által szerzett híres Malév-szignál.

■  A légiutas-kísérők az 1970-es években 

meggypiros, majd szürke-kék-barna 

összeállítású ruhákat viseltek. Az 1984 

és 1991 közötti kollekciót Pierre Cardin 

tervezte. 1992-ben vezették be Borszéki 

Zita és Tankó Judit jellegzetes kék–zöld 

színvilágú kollekcióját, mely az utolsó 

húsz évben egységes arcot adott 

a vállalatnak.

2012. február 3-án függesztette fel hiva-
talosan a repülési tevékenységét a Malév. 
A  nemzeti légitársaság 1946-tól szolgálta 
a polgári repülést, s összesen 33 országban 
rendelkezett képviselettel. A járatain éven-
te több millió utas repült: 2010-ben ez a 
szám meghaladta a 3 milliót, és abban az 
évben a Malév a legjobb kelet-európai lé-
gitársaságként megkapta a World Airline 
Awards elismerést. 

Fotó: Tomory Lajos Múzeum

1. rész
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A szakember a közösségi oldalakon a mai napig 
tartja a kapcsolatot a régi kollégákkal, barátokkal. Az 
évtizedek alatt a Malév-család tagjaként szinte min-
denkit megismert a légitársaságnál és a repülőtéren is. 

– Harminc évig éltem a Malév-lakótelepen a 
Kétújfalu utcában. A szomszédok: itt egy pilóta, ott 
egy szerelő. Szerencsés helyzetben voltunk a Ká-
dár-korszakban, a hajózóállománnyal, a pilótákkal 
együtt minden évben kéthetes kötelező rekreációs 
időszakokat töltöttünk Balatonkenesén a Hon-
véd-üdülőben. Nagyon jó barátságok alakultak ki. 
2012-ben, a csőd idején csak a nagyon fi atalokat 
nem ismertem, a többiekkel néven szólítottuk egy-
mást a rádión keresztül is – beszélt az összetartás-
ról, összetartozásról a korábbi légiirányító, felidéz-
ve egy humoros esetet is.

– Egyik szolgálatom során nyolc-tíz járatot kellett 
lehoznom, és sorra jelentkeztek be a pilóták, hogy 
„Szevasz, Ferikém! Hogy vagy?”, én pedig megadtam 
nekik az engedélyt, hogy egy picit nagyobb sebes-
séggel jöhessenek le, mint ami a zajvédelem miatt 
elő volt írva. Hallotta ezt egy Lufthansa- gép német 
pilótája is, és beköszönt magyarul, hogy „Szevasz, Fe-
rikém!” – hátha kap ő is egy kis kedvezményt…

Az összetartozásra utal az is, hogy a Malév piló-
tái a mai napig nem felejtették el a légitársaság apró 
hagyományait. Erről Kőrös Péter idézett fel egy tavaly 
őszi történetet.

– Szervezett repülőtér-látogatáson voltunk, 
ilyenkor a turistákat busszal elviszik a leszállópálya 
végére, ahol az érkező gépek a fejük fölött elhalad-
va landolnak. Az idegenvezető hölgy elmondta, hogy 
onnan lehet megismerni a volt Malév-pilótákat, hogy 
amikor látják a pálya végén a nagyobb sárga mellé-

nyes csoportot, tudják, hogy villogtatni kell a fénye-
ket, mintegy köszönésképp. S valóban, az akkor ér-
kező gépek közül több is villogott, függetlenül attól, 
hogy melyik légitársaság gépe volt. Azokon egykori 
malévosok voltak szolgálatban.

A légiforgalmi irányításról legtöb-
bünknek a reptéri torony jut az eszünkbe. 
Bár ma már modern számítógépes közpon-
tokból zajlik a forgalomirányítás, Mercz 
Ferenc sok emléket őriz azokból az idők-
ből, amikor a toronyból tartották szemmel 
az érkező és induló repülőket.

– Két egykori szovjet Aerofl ot-géppel 
történt. Egyik alkalommal kérdeztük a pi-
lótát, hogy látja-e a leszállópályát. Azt vá-
laszolta, hogy látja, viszont mi nem láttuk 

a repülőt. Kiderült, hogy az Üllői út akkor még Vörös 
Hadsereg útjának nevezett szakaszára helyezkedett 
rá, de szerencsére időben észrevette, hogy a villamos 
útban lenne a leszálláskor. A másik esetben a leszál-
lást megelőző ellenőrzés során arra a kérdésünkre, 
hogy „Kész a leszállásra? Futómű kint rögzítve?” jött 
a magabiztos igenlő válasz. Látva, hogy a futómű 
nincs kint, újra megkérdeztük, amire egy „Ja, tényleg 
nincs kint!” választ kaptunk. Szerencsére egy átstar-
tolással el lehetett hárítani a veszélyt.

Puskás Attila

Fotók:
Ványi Ákos

Mercz Ferenc
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Amikor a Lakatos-lakótelepen járunk, va-
jon eszünkbe jut-e az az ember, aki már a 
telep építésében is részt vett? Az ő kezde-
ményezésére valósult meg a garázsváros. 
Szorgalmazta hat játszótér, hét kilométer-
nyi járda építését. Kezdeményezte a lakó-
telepi térfi gyelő kamerarendszer kialakí-
tását, parkolók nagyobbítását, szervizutak 
bővítését, a Büdi-tó környékének rende-
zését, a Brenner-pihenőpark kialakítását. 
1975-től harmincöt éven keresztül volt a 
lakótelep képviselője. A kerület egyik leg-
sikeresebb vállalkozója. Az önkormányzat 
decemberben „Pro Urbe Pestszentlőrinc-
Pest  szent  imre” díjat adott át a hamarosan 
a nyolcvanadik születésnapját ünneplő 
 Ábrányi Bélának. A kitüntetést valamennyi 
képviselő megszavazta.

ERDÉLYBŐL A LAKATOSRA
Marosvásárhelyen született, családja a málenkĳ  
robot elől menekült Magyarországra. Mindenüket 
eladtak, elajándékoztak, és Bárándon telepedtek 
le. Ábrányi Béla 1960-ban villanyszerelő-tanuló-
ként került Pestre. A 44. számú Állami Építőipari 
Vállalat volt az első munkahelye. Ez a cég építette 
a József Attila-, a KISZ- és a Lakatos úti lakótele-
pet, Rákoskeresztúr és Kőbánya városközpontját. 
Öt építkezés és hatvan ember tartozott hozzá. 
A kerületbe költözésének történetét így idézte fel:

– 1967 májusában a Szinyei Merse Pál utcában 
vettem egy telket, aztán azokból a blokkokból, 
amikből a Lakatos-telep épült, vásároltam selejt 
blokkokat. Kértem darut, kocsikat, aztán, aki a kör-
nyéken reggel elment dolgozni, még semmit nem 
látott az udvarban, este meg már állt a házikó. 
1967-ben pedig sikerült megvennünk a jelenlegi 

A Pro Urbe-díjas 
„örökös képviselő”
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lakásunkat. Akkor kerültem ide, és akkor kezdtem 
ezt a garázsvárosügyet.

A hetvenes években ez még egyáltalán nem 
volt magától értetődő, annyira nem, hogy az akko-
ri tanácselnök, Ambrus János, amikor meghallotta, 
min töri a fejét az ifjú mesterember, csak annyit 
kérdezett: „Ábrányikám, állami földre magánga-
rázsokat?” De ő keményfejű székely volt, és csak 
ment előre. A kor „kĳ áró módszeréhez” alkalmaz-
kodva felkereste Szépvölgyi Zoltán fővárosi ta -
nács  el  nö  köt, aki Pestimre képviselője is volt, és aki 
azt felelte, hogy a legmesszebbmenőkig támogatja 
az ötletet. Így készült el a Lakatos úttól az Autó -
klubig húzódó 205 garázs, vagyis a garázsváros. De 
ez csak a kezdet volt. 

Ábrányi Béla, ha ma körbesétál a lakótele-
pen, számtalan fejlesztést, építést, korszerűsítést 
mondhat magáénak. 

– A lámpás kereszteződés maradandó, meg az 
útfelújítások, a fedett buszvárók. Aztán a Lakatos 
út felújítása, az elektromos kábelek áthelyezése 
a másik oldalra. Hat gyönyörű játszóteret építet-
tünk, hét kilométer járdát. Lett térfi gyelő rendszer, 
bővítettük a parkolókat, a szervizutakat.

TANÁCSTAGSÁGTÓL AZ ÖNKORMÁNYZATI
KÉPVISELŐSÉGIG
Ábrányi Béla élete összefonódott a tanácsrend-
szerrel, amely aztán az önkormányzati évtizedek-
ben bontakozott ki. 1990 után öt önkormányzati 
választást nyert meg (egyéniben!) a Lakatoson, 
előtte pedig három cikluson át volt a lakótelep ta-
nácstagja: 

– Borbély Ferenc volt a Hazafi as Népfront titká-
ra. Egyszer megkérdezte, nem vállalnék-e tanács-
tagságot. Akkor még ötévente volt helyi választás. 
És innen voltam három cikluson keresztül kerületi 
tanácstag és ezzel párhuzamosan kétszer fővárosi 
tanácstag. Kaptunk éves bérletet és év végén egy 
vacsorát. Ez volt a tiszteletdíjunk.

A környéken nyolc lakásszövetkezet működött, 
Ábrányi Béla kiharcolta, hogy legyen ezeknek kö-
zös karbantartó üzeme. 1988-tól 2000-ig ennek 
volt az igazgatója. Amikor a karbantartó üzemet 
eladták, egyéni vállalkozó lett, de egy ideig „mun-
kanélkülin” is volt. 

– Hát, mondom, valamit kell kezdeni magam-
mal, és akkor jött az, hogy itt van négy garázs, és 
azokból csináltunk műhelyeket. Ehhez jött a ráépí-
tés baráti segítséggel és a két kezem munkájával.

Kĳ elenthetjük, hogy Ábrányi Bélát és a munká-
ját a Lakatoson szinte mindenki ismeri. 

– Vízszerelés, lakásfelújítás, mindenféle dolog-
gal megtalálnak. Volt olyan, hogy indultunk a Ba-
latonra, de valaki megszólított: „Jaj, Ábrányi úr, de 
jó, hogy látom!” És akkor végighallgattam a prob-
lémáját. Úgy ismertek, hogy nekem elmondhatnak 
bármilyen problémát, biztos, hogy nem fogok visz-
szaélni vele, és ha egy mód van rá, akkor segítek.

De miből mérheti le egy ezermester, aki egy 
életet él le ugyanazon a helyen, hogy szeretik és 
megbecsülik? 

– Az emberek tekintetéből mérem le. Én, aki 
emberekkel foglalkoztam szinte egész életemben, 

az emberek mozdulatából és tekintetéből ítélek. És 
ezek a tekintetek biztatók és barátságosak. Sokan 
köszönnek, és ez jóleső érzés. Tulajdonképpen ez 
volt a legnagyobb hajtóerő, az emberek megbecsü-
lése, tisztelete. 

A Pro Urbe-díjjal kitüntetett Ábrányi Bélától 
mit is kérdezhettünk volna befejezésül, mint hogy 
mit szeretne még megélni.

– A Dolgozó utca 18–20. mögött van egy elha-
gyatott játszótér, ami már nem funkcionál, hiszen 
építettünk mellé egy gyönyörű játszóteret, ivó-
kúttal, mindennel felszerelve. Itt 18–20 kocsinak 
lehetne parkolóhelyet létesíteni. A másik a parko-
lóhelyek felfestése. Amit a társadalmi életben el-
értem, arra büszke vagyok. A családomra is. Nincs 
különösebb. Egészséget akarnék.

Gyuricza Péter

Hat gyönyörű játszóteret építettünk, 
hét kilométer járdát.

Lett térfigyelő rendszer, bővítettük 
a parkolókat, a szervizutakat.

Fotók: 
Váradi 
Levente
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A jelek szerint idén is fennmarad az a hely-
zet, miszerint az elvonások mellett a fenn-
tarthatatlan fi nanszírozási rendszer miatt 
is folyamatos válságkezelésre van szükség a 
közösségi közlekedésben. 

A korábbi évekhez hasonlóan tavaly és tavalyelőtt 
is veszteséges volt a BKV és a BKK, s ezeket a vesz-
teségeket a Fővárosi Önkormányzatnak kellett pó-
tolnia. Kiss Ambrus főpolgármester-helyettes el-
mondta, hogy 2021-ben a közösségi közlekedésben 
az utasok száma nem állt helyre, mert a járvány 
továbbra is éreztette a hatását, és 2022-re is csak 
mérsékelt emelkedéssel számolnak.

LEHETNE, DE MÉGSEM
Minthogy tavaly nem volt béremelés, idén átlago-
san 15 százalékos emelést kapnak a dolgozók. A kö-
zösségi közlekedés fi nanszírozásában azonban nem 
ez a legnagyobb probléma. Jelentősebb az, hogy 
2022-ben csak az energiaköltségek emelkedése mi-
att 12 milliárd forinttal kerül többe a működtetés. 

Erre az évre 16 milliárd forint értékű beruházá-
si keret áll a budapesti közösségi közlekedés ren-
delkezésére. Ezen belül lesznek olyan fejlesztések 
is, amelyek a külső kerületeket érintik, mint példá-
ul az 50-es villamosvonal rekonstrukciója. 

– Lehetne további fejlesztéseket is megvalósí-
tani, például CAF-villamosokat üzembe állítani a 

Kis lépések a közösségi 
közlekedésben

Zajlik az 50-es villamos vonalának átépítése az Üllői úton. Fotó: Ruzsa István
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XVIII. kerületben is, de ez csak európai uniós for-
rás igénybevételével lehetséges, és a kormány ezt 
nem támogatta – hangsúlyozta Kiss Ambrus. 

TELJESÜLT ÍGÉRET
A főpolgármester-helyettes a 14 év alattiak in-
gyenes közlekedéséről elmondta, hogy ezzel a 
főpolgármesternek a választási kampányban tett 
ígérete teljesült. Azért léptek ebben az ügyben az 
iskolakezdés idején, mert a korábbi időszakok-
hoz képest a járványhullámot követően nagyon 
alacsony szinten rögzült a közösségi közlekedést 
használók aránya, miközben az autós forgalom nö-
vekedett. 

BEJÖTT AZ ÖSZTÖNZÉS 
– Erre a jelenségre volt az egyik válasz ez az ösz-
tönző akció, amelytől azt reméltük, hogy nemcsak 
a gyerekeket, hanem a szülőket is vissza tudjuk 
csábítani a közösségi közlekedésbe. A BKK adatai 
azt mutatják, hogy bejött az elképzelésünk. Leg-
alább annyi bevétel folyt be a teljes árú felnőtt 
utasok számának növekedésével, mint amennyi 
bevételkiesés keletkezett a 14 év alattiak ingyenes 
közlekedésével – mondta Kiss Ambrus. 

KÖZLEKEDÉSFEJLESZTÉS A KERÜLETBEN
A közösségi közlekedést érintő beruházások közül 
a XVIII. kerület számára az 50-es villamos vonalá-
nak már elkezdett átépítése a legfontosabb.  Petro-
vai László elmondta, hogy jelenleg a peronátalakí-
tási munkáknak lehetnek szemtanúi a kerületiek. 

Az átépítést követően akadálymentessé, komforto-
sabbá válnak a peronok, és fedett várakozóhelye-
ket alakítanak ki a kivitelezők. Az alpolgármester 
szerint ez az első lépés, de utána a vonal erőátvi-
teli rendszerének a korszerűsítése a legfontosabb, 
hogy az új villamosok is közlekedni tudjanak raj-
ta. Az ismert megszorítások miatt ehhez mintegy 
2 milliárd forintja hiányzik a Fővárosi Önkormány-
zatnak, ami hátráltatja annak a célnak az elérését, 
hogy a vonalon alacsonypadlós új villamosok is 
közlekedjenek.

Régóta létező elképzelés a 42-es villamos vo-
nalának meghosszabbítása. A jelenleg Kispest és 
Lőrinc határán véget érő vonal Gloriett-telepig 
történő meghosszabbítására kész tervek vannak. 
A megvalósítás jelenlegi akadálya az, hogy a la-
josmizsei vasútvonal találkozásánál külön szintű 
kereszteződést kell kialakítani. 

– Ez a beruházás mintegy 20 ezer embert érint, 
és a BKK számításai szerint az egyik leggazdaságo-
sabb kötöttpályás fejlesztés a fővárosban – hang-
súlyozta Petrovai László. 

Az alpolgármester szerint kisebb 
léptékű, de viszonylag könnyen meg-
valósítható fejlesztés lehetne a kerület 
kertvárosi övezeteiben közlekedő kör-
nyezetszennyező dízelautóbuszok újak-
ra cserélése. A Fővárosi Önkormányzat 
arra törekszik, hogy az ilyen járművek 
helyett kevésbé környezetszennyező és 
gazdaságosabban üzemeltethető jármű-
veket szerezzen be, de ezeket csak hitel-
ből tudná megvenni, és a kormány nem 
engedélyezi számára a hitel felvételét. 

A kerületben jelentős lakossági igény mutatko-
zik arra, hogy a közeli Soroksáron található nagy 
bevásárlóközpontot könnyebben lehessen elérni 
közösségi közlekedéssel. 

– Jelenleg is tárgyalunk a BKV-val és a terület 
gazdájával, hogy két létező buszjáratunk – Pest-
szentlőrincről a 236-os, Pestszentimréről pedig a 
266-os – olyan útvonalon közlekedjen a jövőben, 
amely a bevásárlóközpontot is érinti. Ennek fi nan-
szírozásában az ott található üzleteknek is részt 
kell vállalniuk.

Bodzay Zoltán

Kiss Ambrus

Folyamatos válságkezelésre van szükség a közösségi közlekedésben

Zajlik az 50-es villamos vonalának átépítése az Üllői úton. Fotó: Ruzsa István

Fotók:
Ványi Ákos
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December óta már az óvodások és a kis -
iskolások is megkaphatják a Covid elleni vé-
dőoltást, természetesen csökkentett adagban. 
A felnőttek közül már mindenki megszerezhet-
te a védettséget, aki akarta, de az átoltottság a 
kívánatosnál alacsonyabb. Többen ugyanakkor 
már a negyedik oltást is szeretnék megkapni.

HASZNOS, HA A KICSIK IS VÉDETTÉ VÁLNAK 
– Az a tapasztalatom, hogy ahol a szülő vagy a nagyobb 
testvér fölvette az oltást, ott a kisebbekkel is könnyebb 
boldogulni. Olyan szülővel még nem találkoztam, aki 
oltatlan, de a gyerekének beadatta a vakcinát  – mond-
ta dr. Simon Noémi kerületi gyermekorvos. 

A doktornő a kolléganőivel együtt január második 
feléig már több mint ötven óvodást, illetve kisiskolást 
oltott be a Dolgozó úti rendelőben. 

– Ennél persze az én körzetemben is jóval többen 
vannak, akik már védettek, hiszen sokan egyenesen 
valamelyik oltópontra mennek, magam is erre ösztön-
zöm a szülőket.

 Az 5–11 évesek tavaly december óta olthatók, ki-
zárólag a Pfi zer vakcinával. Az első oltást három hét 
múlva meg kell ismételni. 

– Ez a korosztály a felnőtt adag egyharmadát kap-
hatja csak, és amikor fölbontunk  egy-egy ampullát, 
egyszerre tíz gyereket kell rövid időn belül beoltani, 
hogy ne menjen tönkre a vakcina. Fontos tehát a gon-
dos, körültekintő előkészítés és szervezés. 

A 12 és 18 év közöttieket múlt nyár óta oltják, ők 
a felnőtt adagot kapják. A doktornő örvendetesnek 
mondta, hogy utóbbiak körében elég nagy a hajlandó-
ság az oltakozásra, motiváltabbak, már csak azért is, 
mert szívesen járnak bulizni, és mentesülni akarnak a 
korlátozások alól.

MODERN TECHNIKÁK,
HATÉKONYABB KAPCSOLATTARTÁS
– A kisebbeknek mi a rendelőnkben Bátorság-okleve-
let és csokit osztunk, kellemes hangulatot próbálunk 
varázsolni nekik, elterelve  a fi gyelmüket a szúrásról. 
Hasznos, ha a kicsik is minél előbb védetté válnak, 

Kicsik, nagyok, 
védettek és védtelenek
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mert ennek nem csak a saját egészségük szempontjá-
ból van jelentősége.

A doktornő szerint a Covid, bármilyen furcsán 
hangzik is, pozitív változásokat is hozott az egész-
ségügyben.

– Ma már használjuk a modern technikákat, a Vi-
bert, az e-mailt, amivel könnyebben elérnek minket a 
szülők és mi is őket. A telemedicina egészen biztosan a 
későbbiekben is nagyon hasznos lesz. Az oltás beada-
tása véleményem szerint túlmutat az egyén védelmén, 
társadalmi felelősségvállalást is tükröz, együtt teszünk 
azért, hogy magunk mögött hagyhassuk ezt a nehéz 
és sokszor ĳ esztő időszakot, és ebben most a kicsik is 
részt vesznek.

A PFIZER A FAVORIT     
–  Ami a felnőtteket illeti, úgy látjuk, hogy aki szerette 
volna megkapni a két vagy akár mindhárom védőol-
tást, az már megkaphatta. Volt elég oltóanyag, az el-
látó személyzet is rendelkezésre állt, ha valamiben le-
hetett és lehet hiány, az az országosan is tapasztalható 
oltakozási kedv: a magyar lakosság átoltottsága a hat-
vanvalahány százalékot éri csak el – mondta dr. Regős 
András, a Zsebők Zoltán Szakrendelő alapellátásért 
felelős orvosigazgató-helyettese. 

– Saját praxisomra vetítve is körülbelül ez az arány. 
Előfordult persze, hogy akik a második oltás után va-
lamikor megbetegedtek, a harmadik oltást csak ké-
sőbb vagy egyáltalán nem tudták felvenni. Akiknek 
az alapimmunizálása keleti vakcinával történt, jóval 
nagyobb arányban választották a harmadik oltást, 
és kérték, hogy az valamelyik korszerű nyugati ható-
anyaggal történjen meg. Sokan döntöttek a Pfi zer mel-
lett, tapasztalatunk szerint náluk teljesebb védekező-
képesség alakult ki. 

Akadtak persze ebben a kerületben is olyanok, 
akik a védőoltás ellenére megfertőződtek, köhögtek, 
belázasodtak, folyt az orruk, gyöngének érezték ma-
gukat, de otthon viszonylag könnyedén átvészelték az 
egészet. 

– De gyakorlatilag nem volt köztük olyan, akit be 
kellett utalni. Szembeszökő a különbség  az oltatlanok-
kal összehasonlítva – hangsúlyozta a főorvos.  – Van 
olyan oltatlan páciensem, aki az előző hullámok idején 
szerencsés volt, legutóbb viszont elkapta a Covidot, és 
bizony kórházba kellett küldenem őt. Az érem másik 

oldala, hogy a védettek közül jó néhányan már a negye-
dik oltást is szeretnék megkapni. Hetek óta fogadjuk a 
jelentkezéseket, és a kormányfő szerint is lehetne már 
adni, de mi addig nem léphetünk, amíg ez hivatalosan 
meg nem jelenik a közlönyben, és nincs eljárásrend. 

Regős főorvos szóba hozott egy érdekes esetet is.
– Épp most beszéltem egy olyan páciensemmel, 

aki két oltás után könnyebben megbetegedett, és 
túljutva rajta kiderült, hogy roppant magas az ellen -
anyagszintje, harmincezer fölött van. Ez tökéletes 
védettséget nyújt, ugyanakkor kérdés, mire lesz elég. 
Harmadik oltás hiányában vajon milyen korlátozá-
sokkal kell számolnia? Beengedik-e egy boltba, egy 
moziba és így tovább? Mire számíthat külföldön? 
Ausztriában például még egy teát sem lehet kapni a 
sípálya mellett, ha nem igazolja az ember, hogy mind 
a három oltást felvette. Ha majd nálunk is ilyen szigo-
rításokat rendelnek el, mi lesz azokkal, akiknek magas 
ellenanyagszintjük van, tökéletesen védettek, de csak 
két oltásról van igazolásuk?

Kerekes András 

Dr. Regős András. Fotó: Ruzsa István

Dr. Simon Noémi. Fotó: Ruzsa István
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Világszerte több mint 6000 nyelvet beszél-
nek, de ezeknek körülbelül a fele veszély-
ben van. A nyelvi sokszínűségre és az anya-
nyelv ápolásának fontosságára hívja fel a 
fi gyelmet az anyanyelv világnapja, amelyre 
az UNESCO február 21-ét jelölte ki. Nyiri 
Pétert, az Anyanyelvápolók Szövetségének 
alelnökét, A Magyar Nyelv Múzeumának 
igazgatóját kérdeztük. 

A VILÁGNAP 
– Az anyanyelv egy közösség örökölt, nemzedékről 
nemzedékre hagyományozott nyelve, annak tükre 
és rögzítője, hogy a használói miként veszik bir-
tokba (osztják fel, látják) a világot – magyarázta 
Nyiri Péter. – Érdemes elgondolkodni azon, milyen 
szerepe van az életünkben a magyar nyelvnek, és 
hogyan tudnánk azt még tudatosabban, még ha-
tékonyabban használni és így a közösséget erő-
síteni. Felhívja ez a nap a fi gyelmet arra is, hogy 
mindenkit megillet az anyanyelv használatához 

való jog. A legfontosabb – mindenkori – feladat a 
határon túli magyarság anyanyelv-használati joga-
inak megóvása, valamint a fi atalok megszólítása: 
a magyar nyelv tekintélyének növelése, a tudatos 
nyelvhasználatra nevelés, a nyelvi igényesség, a 
nyelvi viselkedéskultúra fejlesztése és annak tu-
datosítása, hogy nyelvünk erős, gazdag, és a sorsa 
rajtunk múlik. 

IDENTITÁSTUDAT
Az, hogy miként értelmezzük a világot, és miként 
értetjük meg magunkat a világgal, nagyrészt az 
anyanyelvünkön és annak minél alaposabb isme-
retén múlik. 

A szakértő hangsúlyozta: egyéni és közösségi 
identitásunk, nemzeti azonosságtudatunk, nem-
zeti létünk hajléka az anyanyelv. A nyelv hordo-
zója a műveltségünknek, szellemi örökségünknek, 
hagyományainknak, szokásainknak, múltunknak. 
Érzelmileg kötődünk hozzá, a legfontosabb nyelv 
számunkra. Anyanyelvünkön értjük meg a világot 

Műveltségünk
hordozója 

Múltunk, jelenünk, jövőnk a magyar nyelv
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és bontakoztatjuk ki a személyiségünket, és ezen 
a nyelven értetjük meg magunkat a világgal. A ma-
gyar nyelv múltunk, jelenünk és jövőnk. 

AHÁNY NYELV, ANNYI KULTÚRA 
A kétnyelvű családokban felnövő gyerekek gond 
nélkül sajátítanak el két anyanyelvet, és ha a hely-
zet úgy kívánja, egy pillanat alatt tudnak egyikről a 
másikra váltani. Ez azt jelenti, hogy nemcsak nyel-
vek között ugrálnak, hanem kultúrák és gondolko-
dásmódok között is. 

– A nyelv és a kultúra összefügg. Aki több nyel-
vet ismer, nyilvánvalóan több kultúrába – a közös-
ség szokásaiba, életmódjába – lát bele mélyebben, 
azokat sajátjának tekinti, több nyelven tud tájé-
kozódni. Az élethelyzetnek megfelelően legalább 
két különböző nyelv közül választhat, ami az élet 
sok területén nagyobb mozgásteret ad – emelte ki 
Nyiri Péter. 

Míg gyermekként könnyen megy a nyelv(ek) 
elsajátítása, felnőttkorban sokszor merül fel, hogy 
valakinek nincs nyelvérzéke, vagyis sokkal nehe-
zebben tud megtanulni idegen nyelveket. 

– Gyerekként ez még készségszinten működik, 
aztán valóban kell hozzá egyfajta érzék, de nem 
kell elkeseredni, mert a nyelvérzék fejleszthető – 
magyarázta a szakértő. – A szorgalom, a türelem 
és a másik kultúra iránti érdeklődés sokat segíthet, 
és élő nyelvi közeg, a másik országban való tar-
tózkodás nélkül is szépen lehet haladni, miközben 

persze fontos az utazás, az élő 
nyelvi környezet megtapasztalá-
sa. Ne feledkezzünk meg azon-
ban arról, hogy anyanyelvünket 
is folyamatosan tanulnunk kell: 
gazdagítanunk a szókincsünket, 
a nyelvi tudatosság egyre maga-
sabb fokára jutni – ez élethosszig 
tartó folyamat, és segít az ide -
gen  nyelv-tanulásban is.  

KIHALÓBAN
A földön jelenleg beszélt nyelveknek körülbelül 
a fele veszélyben, azaz kihalóban van. Az utolsó 
beszélő halála után a nyelv felelevenítése nagyon 
nehéz, ezért egy nyelvet akkor minősítenek ve-
szélyeztetettnek, amikor a beszélők száma száz-
ezer alá csökken. A nyelvek kihalásának folyamata 
megállíthatatlannak tűnik, ezért az UNESCO fel-
adatának tartotta, hogy ráirányítsa a világ fi gyel-
mét erre a jelenségre. 

– Becslésekbe nem bocsátkoznék, de a szakem-
berek szerint valóban több ezer is lehet a vészjósló 
szám. Azon és azért kell dolgozni, hogy minden 
nyelv és így a világ kulturális, szellemi sokszínű-
sége megmaradjon. Azt a kérdést is feltehetjük: 
vajon veszélyeztetett-e a magyar nyelv? Jelen pil-
lanatban nem, Magyarországon a magyar nyelv 
minden funkcióban – az oktatás, a közigazgatás 
nyelveként, szaknyelvként – használható. A digitá-
lis fejlődés és a nyelvpresztízs, a nyelvi igényesség 

és minőség csökkenése azonban hosszú tá-
von veszélyes lehet, és már most is fi gyelmet 
kíván.  -dv-

Nyiri Péter
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Oscar-díjas rendező, gyakorló apuka, a  XVIII. 
kerület díszpolgára. Deák Kristó� al beszél-
gettünk, akinek első nagyjátékfi lmje, Az uno-
ka január eleje óta látható a mozikban. 

■ Ne vedd szemrehányásnak, de hónapok óta „ül-
dözlek”. Nem kedveled a nyilvánosságot?
■ Celebkedni valóban nem szeretek. De ebben az 
esetben arról van szó, hogy van egy opportunista 
énem, amelyik azt mondja, sokkal jobb, ha akkor 
interjúzik az ember, amikor konkrétan van miről 
beszélni. 
■ Egy XVIII. kerületi lapban veled azért van miről 
beszélgetni, hiszen Pestszentlőrincen nőttél fel.
■ A szüleim még mindig Pestlőrincen élnek, sokat 
járunk hozzájuk, vigyáznak a két és fél éves kislá-
nyunkra. Sőt felmerült, hogy mi is a kerületbe köl-
tözünk. 
■ A Brassó Utcai Általános Iskolába jártál, és ha 
jól tudom, akkor az egyik tanárod világított rá, 
hogy van érzéked a fi lmezéshez.
■ Igen, Varga Feri bácsi csinált egy videós szak-
kört, és azt mondta, hogy az engem biztosan fog 
érdekelni. Azt nem tudom, hogy mit látott ben-

nem, de az tény, hogy imádtam egy nálam jóval na-
gyobb VHS kamerával egyensúlyozni a vállamon. 
Nem tudom, hogy fi lmezéssel foglalkoznék-e, ha 
ez akkor nem így alakul. Nagyon fontosak ezek a 
korai élmények, még akkor is, ha gyakorlatilag 
csak játszottunk. Középiskolában nagyon messzire 
elkanyarodtam a fi lmezéstől. Teljesen meg voltam 
győződve arról, hogy zenész leszek. Huszonévesen 
tértem vissza a fi lmekhez. 
■ Az általad feldolgozott témák nagyfokú empá -
tiá  ra utalnak. Mennyire tartod magad szociálisan 
érzékenynek?
■ Teljesen része az alaptermészetemnek. Az al-
kotás során szükség is van arra a „szuperképessé-
gemre”, hogy elég erős empátia van bennem. Néha 
kicsit talán túl erős is. Már gyerekként is érzéke-
nyebb voltam az átlagnál, és az ilyen típusú em-
berekkel gyakran előfordul, hogy annyira sok szá-
mukra a világ, hogy zárkózottabbak lesznek. Nem 
azt mondom, hogy introvertált voltam, csak a saját 
álomvilágomban éltem. Aztán felnőve kialakultak 
a saját védelmi rendszereim, de a „radarom” meg-
maradt. Ez az egyensúly segít a munkámban. 
■ Hogyan viseled a kritikát? 

A küzdelem húzza be
a nézőt

Fotó: Ványi Ákos
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■ A legnehezebb azt elviselni, ha nincs a dolgoknak 
visszhangja. Eleinte a Mindenkivel (Oscar-díj a legjobb 
élőszereplős rövidfi lmnek, 2016 –  a szerk.) is ez volt. 
Rá kellett jönnöm, hogy ha én nem kavarom fel az ál-
lóvizet, akkor magától senki nem fog ezzel a fi lmmel 
foglalkozni. A királyi televízió jó szokása szerint késő 
este adta le, egy árva fi lmkritikus sem nézte volna meg. 
Mivel sejtettem, hogy így lesz, előtte fél évvel már el-
kezdtem fesztiválokra beadni, így jó ürügyem volt írni 
fi lmkritikusoknak, hogy nézzék meg, írjanak róla.  
■ Ez rosszul érintett?
■ Nem, ez a világon mindenhol így működik, a 
fi lmeket nemcsak megcsinálni kell tudni, hanem 
a nézőkhöz eljuttatni is, ez egy külön szakma. Amit 
nehezen élek meg, az inkább az, hogy – nem tel-
jesen alaptalanul – van egy tök nagy ellenérzés a 
magyar fi lmekkel szemben. 
■ Engem ez nagyon régóta foglalkoztat, és nem ér-
tem, hol tudnak elbukni. 
■ Erre én sem tudom a választ, de azt gondolom, 
hogy időben valahol a Csinibaba (1996) és a Pappa pia 
(2017) közötti időszakban volt pár olyan fi lm, amik 
már-már támadások a jó ízlés ellen. Ez a két hasonló 
műfajú fi lm egyébként remekül illusztrálja a problé-
mát, hatalmas a színvonalbeli különbség köztük.
■ Szerinted visszafordítható még ez a folyamat ? 
■ Nekünk, a magyar fi lmszakmának, volt egy pár 
nagyon rossz húzásunk, amiktől a közönségben 
nagyfokú bizalomvesztés történt. Ezt visszaépíteni 
nehéz és hosszadalmas munka, pedig a jó fi lmek már 
meglennének hozzá. De azt gondolom, hogy ezt a 
jelenleg egy diszfunkcionális házassághoz hasonlító 
állapotot még meg lehet menteni. A megoldás kulcsa 
nem a történelmi témákban van, attól még nem lesz 
jó egy fi lm, hogy egy híres, bálványozott emberről 
szól. Azt kell tudatosítani és elfogadni, hogy a vilá-
gon egyetlen hősről sem éri meg fi lmet csinálni, ha 
nincs valami nagy jellemhibája. A küzdelem, a drá-
ma húzza be a nézőt, még egy vígjátéknál is.
■ Mit gondolsz, Az unoka mennyire tudja majd 
pozitív irányba billenteni a mérleget?
■ Nem egyszerű dolog, de hiszek abban, hogy egy 
szerethető fi lmet csináltunk nagyon jó szereposz-
tással. Az volt a célunk, hogy valamilyen szinten 
mindenkit megérintsen, és remélem, ez sikerült is. 

Domján Vivien

Az unoka forgatásán a főszereplő Blahó Gergellyel…Az unoka forgatásán a főszereplő Blahó Gergellyel…

és Jordán Tamással

…Pogány Judittal…
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Immár húsz éve annak, hogy Pestszentlőrinc-Pest-
szentimre testvérvárosi kapcsolatot létesített Ör-
ményország egyik legrégibb városával. Artasat, a 
Jerevántól harminc kilométerre délkeletre fekvő 
város egykor az Örmény Királyság fővárosa is volt.

DIÁKCSERÉVEL
Nazarján Hamlet, a XVIII. kerületi Örmény Nem-
zetiségi Önkormányzat elnöke utalt a két nép kö-
zötti jó kapcsolatra, amit ékesen bizonyít, hogy 
mintegy tíz évvel ezelőtt a Pázmány Péter Tudo-
mányegyetem diákcsere-megállapodást kötött az 
örményországi partneregyetemével. Ennek kereté-
ben most is hazánkban tartózkodik mintegy másfél 
évig tizenhét diák Örményországból és Hegyi-Ka-
rabahból. 

– Meghívtuk az egyetemi hallgatókat a kerületi 
nemzetiségek házába, és megmutattuk, hogy mivel 
foglalkozunk, mert fogalmuk sem volt arról, hogy 

Örmények 
a XVIII. kerületben is

Minden budapesti kerületnek és több hazai nagyvárosnak 
is van örmény nemzetiségi önkormányzata, de a XVIII. ke-
rületnek örmény testvérvárosa is létezik.

itt is élnek örmények. Decemberben vendégül lát-
tuk őket, beszélgettünk és jól éreztük magunkat – 
mondta Nazarján Hamlet. 

Hozzátette: megünneplik az örmény húsvétot a 
diákokkal. Már eltervezték, hogy ők főznek majd a 
XVIII. kerületi örményeknek valamilyen hazai 
nemzeti ételt. 

TESTVÉRVÁROSI KAPCSOLAT
Az örmény nemzetiségi önkormányzat elnöke sze-
rint az Artasat és Pestszentlőrinc-Pestszentimre 
közötti testvérvárosi kapcsolat az egyetlen ilyen az 
országban, annak ellenére, hogy minden budapes-
ti kerületben és a nagyvárosokban is működik ör-
mény nemzetiségi önkormányzat. Az együttműkö-
dés aktív, s húszéves évfordulója alkalmából idén 
nyáron kiállítás lesz a Városház Galériában. 

– Az elmúlt évek járvánnyal terhelt időszaká-
ban nehéz volt cserelátogatást szervezni a két ön-
kormányzat között, de tavaly nálunk járt egy kül-
döttség Artasatból, idén pedig mi tervezünk egy 
küldöttséget, hogy átadja a XVIII. kerület ajándé-
kát egy, a karabahi háborúban árván maradt gyer-
mek támogatásaként.

INTEGRÁLÓDTAK
Nazarján Hamlet azt is elmondta, hogy az első ör-
mények a 17. század elején érkeztek a történelmi 
Magyarország területére, elsőként Erdélybe. A 19. 
század közepén 12–15 ezren voltak Magyarorszá-
gon olyanok, akik örmény identitással – anyanyelv, 
vallás, származás – rendelkeztek. Az 1848-as sza-
badságharcot megelőzően 57 örmény család szer-
zett nemességet, amelyek a 19. század közepére 
lényegében integrálódtak a magyar nemességbe. 
Az 1848–49-es szabadságharcban hetvennél több 
örmény származású tiszt és mintegy kétszáz köz-
katona vett részt. Köztük volt Kiss Ernő és Lázár 
Vilmos, akik Aradon vértanúhalált haltak.
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TOVÁBB SZŐTTE A KÉT NÉP KÖZÖTTI
TÖRTÉNELMI SZÁLAKAT
A XVIII. kerületi Örmény Nemzetiségi Önkor-
mányzat a Honvédelmi Minisztériumnak és Pest-
szentlőrinc-Pestszentimre Önkormányzatának 
támogatásával 2001 szeptemberében felavatta az 
örmény–magyar katonai emlékművet, amelynek 
párja Jerevánban található. A második világhá-
borúban mintegy 1600 örmény katona esett el 
Magyarországon. 2017 elején az Uzsok téri Ar-

tasat-emlékparkban felállították azt a két nagy 
méretű kőtáblát is, amelyen az Örményországban 
hadifogságban elhunyt 260 magyar honvéd neve 
szerepel.

Mindezért a kezdeményező Nazarján Hamlet 
2018 májusában a Honvédelemért kitüntető cím 
II. fokozatát vehette át. Az elismerés indoklása 
szerint kiemelt feladatának tekintette, hogy méltó 
emléket állítson a Magyarországon elesett örmény 
katonáknak, illetve az Örményországban hadifog-
ságban elhunyt magyar honvédeknek.

A kegyeleti diplomáciáért felelős miniszteri biz-
tos, Holló József nyugállományú altábornagy az el-
ismerés átadásakor utalt a két nép több évszázados 
jó kapcsolatára. Emlékeztetett Buda 1686-os visz-
szavételének örmény szereplőire, a szabadságharc 
örmény tábornokaira, valamint a magyar hadsereg 
első világháborús örmény különítményére. Kiemel-
te, hogy Nazarján Hamlet tevékenysége tovább 
szőtte a két nép között a történelmi szálakat, s azok 
ma már erős drótkötélként kötnek össze bennünket.

A XVIII. kerületi Örmény Nemzetiségi Önkor-
mányzat elnöke 2007-ben elnyerte az Artasat város 
díszpolgára címet, 2008-ban pedig „Pro Urbe Pest-
szentlőrinc-Pestszentimre” díjban részesült.

Bodzay Zoltán 

Nazarján Hamlet impozáns örmény gyűjteményével. Fotók: Ványi Ákos
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Március 15-e alkalmából hagyományteremtő céllal 
szervez rendhagyó ünnepségsorozatot a XVIII. ke-
rületi önkormányzat. A március 11-e és 13-a között 
megrendezett kulturális és könnyűzenei fesztivá-
lon minden korosztály talál majd kikapcsolódást. 

–  Március 15-éről mindenkinek a szabadság szó jut először 
eszébe, így a névválasztás nagyon egyszerű volt – mond-
ja Somody László alpolgármester. – Ez az egyik legfon-
tosabb nemzeti ünnepünk, de ha méltóképpen szerettük 
volna megünnepelni, korábban máshova, kerületen kívüli 
helyszínre kellett mennünk. Ezért született meg ennek a 
fesztiválnak az ötlete, amellyel hagyományt is szeretnénk 
teremteni. A programok március 11-én a Kossuth téri ko-
szorúzási ünnepséggel kezdődnek, ezt követően a kerületi 
kitüntetéseket adjuk át. Március 12-én 14 és 20 óra között a 
Pestszentimrei Sportkastélyban lesz maga a Szabad Tavasz 
Fesztivál, amire nagyon színvonalas műsorral készülünk. 
A program zárórendezvénye március 13-án az Imre–Lőrinc 

futóverseny lesz, amely az eddigi években is sok-sok embert 
mozgatott meg. Mindhárom napon nagy szeretettel várunk 
minden érdeklődőt. 

A SZABAD TAVASZ FESZTIVÁL PROGRAMJA
■  Márciusi Budapest – operett- és musicaldallamok, 

a CsillagZenede előadása
■  Egy zenés színpadi mű és egy irodalmi est különleges, 

izgalmas ötvözete Prieger Zsolt (Anima Sound System) 
és Törőcsik Franciska színművésznő közreműködésével.

■  Budapest Bár-koncert

A produkciók között fi atal kerületi tehetségek lépnek színpadra. 
A rendezvényre a belépés ingyenes! 
A részvétel előzetes regisztrációval, a hatályos járvány -

ügyi szabályok betartásával lehetséges. 
Előzetes regisztráció, belépőjegy-átvétel (már  cius 1-től): 

Pestszentimrei Sportkastély (Kisfaludy u. 33/C), Városgazda 
18 Nonprofi t Zrt. Ügyfélszolgálat (Baross u. 7.). DV

Szabad Tavasz Fesztivál

HIRDETÉS
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hirdetés

Kérjük a jelenleg és egykor itt élőket, hogy 
rövid indoklással, esetleg egy-egy törté-
nettel gazdagítva tegyék meg javaslataikat 
azokra a személyekre, akiket erre méltónak 
tartanak. 
Ajánlásaikat 2022. március 11-ig személyes-
en vagy levélben a Tomory Lajos Múzeum-
ban (1181, Margó Tivadar u. 116-118.)  vagy 
e-mailben (muzeum@muzeum18ker.hu) ad-
hatják le, 
„Javaslat Közéleti Panteonra” 
megjelöléssel. 
A döntéshozatal folyamatáról 
a tomorylajos-muzeum.hu oldalon, 
a Partnerek/Értéktár bizottság 
menüpont alatt tájékozódhatnak.

Rejtélyek nyomában

kódvadászat és időutazás a

XVIII. kerületben

 

Kíváncsiak vagytok, milyen volt   
 100 évvel ezelőtt a lakóhelyetek?  

 
Rejtélyes eltűnések nyomába eredünk,

miközben érdekes tényekre is fény derül.
 

Részletek a Tomory Lajos Múzeum
honlapján: tomorylajos-muzeum.hu 

A legügyesebb nyomozók
jutalmat kapnak!

Szeretitek a rejtélyeket?

Felhívás!

2021 őszén a Tomory Lajos Múzeum 
kertjében felavattuk PesTszenTLőrinc-
PesTszenTiMre KözéLeTi PAnTeonjáT,
melynek emléktábláin elhunyt kerületi dísz-
polgáraink nevét örökítettük meg. 
A XVIII. kerületi Települési Értéktár Bi-
zottság folytatja emlékezetőrző munkáját. 
Szeretnénk, ha a jövőben a település 
fejlődését szolgáló, közösségért végzett 
munka nagyobb elismerést kapna, ezért 
minden évben egy újabb emléktáblán öt, a 
kerületiek életében fontos szerepet játszó, 
elhunyt polgártársunk nevével kívánjuk 
bővíteni a közéleti panteont. 

időszaki kiállítások 

a malév
2022. február 7-20.

ügyfélfogadási időben
Városháza galéria 

1183, üllői út 400.

75 éves a malév sC
2022. március 31-ig 

0.00-24.00
PaVilon galéria 

1183, Kossuth tér

2021 őszén a Tomory Lajos Múzeum kertjében felavat-
tuk Pestszentlőrinc-Pestszentimre közéleti panteon-
ját, melynek emléktábláin elhunyt kerületi díszpolgá-
raink nevét örökítettük meg.

A XVIII. kerületi Települési Értéktár Bizottság folytat-
ja emlékezetőrző munkáját. Szeretnénk, ha a jövőben 
a település fejlődését szolgáló, közösségért végzett 
munka nagyobb elismerést kapna, ezért minden év-
ben egy újabb emléktáblán öt, a kerületiek életében 
fontos szerepet játszó, elhunyt polgártársunk nevével 
kívánjuk bővíteni a közéleti panteont.

Kérjük a jelenleg és egykor itt élőket, hogy rövid 
indoklással, esetleg egy-egy történettel gazdagítva te-
gyék meg javaslataikat azokra a személyekre, akiket 
erre méltónak tartanak.

Ajánlásaikat 2022. március 11-ig személyesen vagy 
levélben a Tomory Lajos Múzeumban (1181,  Margó 
Tivadar u. 116-118.) vagy e-mailben (muzeum@ 
muzeum18ker.hu) adhatják le, „Javaslat Közéleti Pan-
teonra” megjelöléssel.

A döntéshozatal folyamatáról a tomorylajos-
muzeum.hu oldalon, a Partnerek/Értéktár bizottság 
menüpont alatt tájékozódhatnak.

Felhívás!
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TOXI

ELŐADÁS

További programokért,
bővebb információkért keressenek minket

a megadott elérhetőségeken,
valamint látogassanak el a kult18.hu weboldalunkra!

A programváltoztatás jogát fenntartjuk!

Jegyek elérhetők mindhárom helyszínen,
a Ticket Expressz jegyirodában,
valamint online a kult18.hu oldalon,
illetve az Eventim jegyrendszerében.

KOMA

Beszélgetés
SZABÓ GYŐZŐVEL

Beszélgető partner:
KADLECSIK ZOLTÁN

mentálhigiénés
szakember

10 év drogvallomásai

1500 Ft/fő
Február 19.

szombat
15 óra

1500 Ft/fő
Február 19.

szombat
17 óra

2900 Ft/fő
Március 27.
vasárnap

15 óra

„HANGOK
A FEJEMBEN”

SOMOGYI ANDRÁS
Stand up comedy

előadás

AZ ÉLET
ÉRTELME

EGYPERCESEK
SZÁZ

PERCBEN
Közreműködnek:
MÁCSAI PÁL és

LUKÁCS MIKLÓS
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spo
rt A legtöbb sportegyesülethez hasonlóan a 

Városgazda Utánpótlás Akadémia szak-
osztályai számára is a fennmaradás volt 
az elsődleges cél 2021-ben. Örömteli, hogy 
a koronavírus-járványhelyzetben sike-
rült egyben tartani a meglévő csapatokat. 
A  szeptemberi iskolakezdést követően a 
VUA a kerület szinte minden oktatási intéz -
mé  nyében igyekezett bemutatni a szakosz-
tályait, segítve a szülőket és a gyermekeket 
a sportágválasztásban. Elindultak a rend-
szeres edzések, és a sportoló gyerekek szá-
ma is növekedett.  A legnépszerűbb a labda-
rúgó- és az úszószakosztály, de egyre többen 
választották a küzdősportot, a jégkorongot 
és a sakkot is. Az akadémia tervei között a 
már meglévő nyolc szakosztály mellett az 
atlétika bevezetése is szerepel.

JÉGKORONG
A jégkorongozók edzéseit a szakosztály 2018-as 
megalakulása óta az 1970–80-as évek nemzetkö-
zileg is elismert játékvezetője, Tejfalussy Béla irá-
nyítja.

– Az előző évadunkat megnehezítették a pan-
démia alatti szigorítások, a toborzás is ellehetet-
lenült. Az év elején végre tudtunk találkozni a 
szülőkkel és a gyermekekkel, így az edzéseket is 
sikerült megszervezni. Az U8- és U10- csapataink 

teljes létszámmal álltak fel. Naponta látom a fejlő-
dést, amelynek örülök, de még sok munka vár ránk, 
hogy a kerületben létesülő jégcsarnokunkba felké-
szült jégkorongozók léphessenek be, reményeink 
szerint a következő évben.

A Magyar Jégkorong Szövetség segítségével a 
szakosztály karácsonyi ajándékként egy 21 szemé-
lyes autóbusszal gazdagodott, ami megkönnyíti az 
utazást az egyelőre még Üllőn edző hokis palánták 
számára.

VÍZILABDA
A vízilabdázó gyerekek száma szintén nőtt, több 
korosztályban is versenyeznek, és már sikereket is 
elkönyvelhettek. 

– Büszkék vagyunk arra, hogy elindultak az elő-
készítő csoportjaink, a szakosztályunk tagjainak 
száma 55 fölé emelkedett, és négy bajnokságban 
szerepelünk. Szakképzett úszóoktatóink minden-
nap tanítják a gyerekeket. Összes úszócsoportunk 
teljes létszámmal működik, olyannyira, hogy új 
jelentkezőket csak várólistán tudunk fogadni – 
mondta el Barak Ernő Richárd szakosztályvezető.

KERÉKPÁROZÁS
Az akadémia életében újdonság a kerékpározás. 
A  tavaly alakult szakosztályt Somogyi Dániel ve-
zeti, aki a versenyzőkkel együtt nagyon várja már 
a tavaszt. 

Egyre több a gyerek 
a sportakadémián
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– Zajlik a BMX Cross-pálya felújítása, rendbe-
tétele. Tavasszal szeretnénk egy nagy nyitóren-
dezvényt, melyre sok szeretettel várunk minden 
bringást. Ezt a pályát szinte bármilyen kerékpárral 
lehet majd használni, és országos bajnoki fordulók 
rendezésére is alkalmas, ezért ezek szervezését is 
tervezzük.

ÚJULT ERŐVEL
Jaseri Márk Habib, az utánpótlás-akadémia ügy-
vezetője megerősítette, hogy a 2020–21-es évad 
újra és újra próbára tette az utánpótlás-nevelésben 
részt vevő fi atalok, szülők és edzők teherbírását, de 
mindannyian kiállták ezt az élet adta próbát.

– Az önkormányzatnak és számos szakszövet-
ségnek is köszönet jár azért, hogy ezekben az idők-
ben a megnövekedett költségek és a megcsappant 
bevételek dacára is biztosították  az utánpótlás-ne-
velés anyagi és tárgyi feltételeit. Sokan neheztel-
tek a versenysportra a megkülönböztetett helyzete 
miatt, de csak a kerületben több száz gyerek vesz-
tette volna el a motivációját, ha hónapokra abba 
kell hagynia az edzéseket. Örülünk, hogy dolgoz-
hattunk és egy rövid megtorpanás után újult erővel 
és kellő ambícióval fordulhattunk rá az új idényre. 
Bízunk benne, hogy a gyerekek személyes előre-
haladása, az akadémia eredményei és a kerületbe 
vonzott, a tömeg- és a hobbisportot is szolgáló 
sportfejlesztések jól szolgálják a közösség érdekeit. 

 RÖVIDEN 2021-RŐL
Hernády András (labdarúgás): A 2020–21-es bajno-
ki év végén U15-ös csapatunk a BLSZ által rende-
zett bajnokságban a 3. helyen végzett, az U14-es 
gárdánk pedig éppen csak lemaradt a dobogóról. 
Mindkét csapat átmentette a jó formáját 2021 
őszére is. Az U15-ös csapat jelenleg a 3., az U14-es 
pedig holtversenyben a Barca Academyvel az 1–2. 
helyen telel. Az U12-es csapat a futsalbajnokság-
ban az egy évvel idősebbek között 4. lett. Az U13-as 
csapatunk a most zajló bajnokságban az U14-esek 
között szerepel, remekül megállják a helyüket, az 
őszi eredmények alapján a 3. helyen várják a tava-
szi folytatást.

Dudok Károly (küzdősport): Tavaly két thai-
box-versenyt szerveztünk, melyekre országosan 

120–200 fő nevezett. A vírus okozta nehézségek 
ellenére több győzelemmel is büszkélkedhetünk, 
például egy WFCK-1 amatőr magyar bajnoki cím-
mel és egy felnőtt ökölvívó női magyar bajnoki 
ezüstéremmel. A jövőben több versenyen szeret-
nénk elindítani a sportolóinkat, növekvő létszám-
mal. Aktívabban mérettetnénk meg az ökölvívó-
inkat, a muaythai sportágban pedig nemzetközi 
szereplésen is gondolkodunk, hiszen mi szereztük 
az akadémia első nemzetközi érmét is, egy Euró-
pa-bajnoki ezüstöt.

Endresz Zsuzsa (szabadidősport): Nehéz idő-
szakon vagyunk túl, mert a járvány miatt egy időre 
teljesen le kellett állnunk. De a hosszú kihagyás 

után 2021-ben végre versenyekre is eljutottunk, 
amelyeken különböző számokban és korcsopor-
tokban szereztünk dobogós helyezéseket. Remé-
lem, hogy idén a járványhelyzet ellenére határon 
túli csapatokkal is megmérkőzhetünk. A csoport-
jainkba pedig ovis kortól várjuk lányok és fi úk je-
lentkezését.

Halász Csaba (sakk): Az NB II-es felnőtt csa-
pattal rendelkező szakosztály különböző tanfolya-
main, edzésein és edzőtáboraiban közel 150 fi atal 
sakkozott. A 15 év átlagéletkorú csapataink a 8. 
helyen végeztek az U18-as budapesti ifjúsági csa-
patbajnokságon és 11. helyen az U18-as országos 
ifjúsági online rapid csapatbajnokságon.

Jánosi János (kosárlabda): 2021 a sikeres újra-
kezdés éve volt, és már négy kerületi iskolában is 
tartunk edzéseket. Folyamatosan növekszik a gyer-
mekek száma, és a versenyrendszerbe is bekapcso-
lódtunk. Puskás Attila

Fotók: 
 Kürti János
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Mindenki sportja

Önismeretet ad, tudatosságra nevel, és segít 
a depresszió leküzdésében. A tajcsi az egyik 
legnépszerűbb és a világon a leggyorsab-
ban terjedő mozgásrendszer, olyan szabad -
idősport, amelyet életkortól és egészségi 
állapottól függetlenül bárki gyakorolhat. 
A kerületben 2021 októberében megnyitott 
Havanna Tai Chi Klub vezetőjét kérdeztük. 

ŐSI ALAPOK
– A mester, Mike Sándor 2004 óta tanít saolin 
kungfut, sandát és oroszlántáncot a Kispesti Mű-
velődési Központban. A 2006-ban Olaszországban 
rendezett mesterek tornáján kungfu vusu világ-
bajnok lett, majd azt követően is több versenyen 
ért el kiemelkedő eredményeket egyéniben és a 
csapatával, a tanítványaival – meséli Erdős Gab-
riella, a klub ötletgazdája. –  A kungfu tudomá-
nyát és technikáját Kínában sajátította el, s ezen 
a harcművészeti ágon felül az egészségmegőrző, 
lassú, nyugodt mozdulatokat tartalmazó tajcsi irá- Mike Sándor vezeti az edzést
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nyában tervezte fejleszteni a vállalkozását, amikor 
találkoztunk. Szerencsés egymásra találás volt, 
mert én éppen egy közösségformáló tevékenységet 
kerestem a Havanna-lakótelepiek számára, amikor 
megszületett a Havanna Tai Chi Klub ötlete. 

MINDENKI SPORTJA 
– Az edzéseinkbe mindenki bekapcsolódhat, aki 
szeretne tenni az egészségéért, szeretne egyen-
súlyba kerülni, harmóniában élni az életét. A taj-
csit bárkinek érdemes elkezdeni, aki még nem 
találta meg a számára ideális sportot, és egy jó 
közösséget keres, valamint érdeklődik a keleti 
irányzatok iránt. Minden korosztályt várunk, de 
a lassú, harmonikus mozgások, a koncentrált, ve-
zetett légzésgyakorlatok miatt leginkább a har-
minc fölöttieknek ajánljuk. Fontos kiemelni, hogy 
post-Covid tünetekkel küzdők is jöhetnek, saját 
tapasztalatomból mondhatom, hogy nagyon sokat 
segít a  teljes gyógyulásban.  A légzésgyakorlatok 
edzik a tüdőt, tisztítják a levegő útját, kitágítva az 
ereket. Az ízületek mozgatásával és lassú nyújtásá-
val a mozgásszervi fájdalmak is enyhíthetők.

FIZIKAI ÉS MENTÁLIS FEJLŐDÉS 
– A tajcsi önismeretet ad, tudatosságra nevel, és 
egyensúlyban tart, segít megismerni önmagunkat, 
a testünket, valamint megfi gyelni és irányítani 
a légzésünket, összpontosítja és áramoltatja az 
energiáinkat – magyarázza Gabriella. – Összehan-
golja a jobb és a bal agyféltekét, ami fejleszti az 
egyensúlyt és a koncentrációt. A mentális fejlődés-

Út a szabadba
– Amikor beköszönt a jó idő, kirándulást 

tervezünk erdőbe és gyógyfürdőbe, 

ahol gyakorolni fogjuk az elsajátított 

tajcsimozdulatokat, miközben 

a közösségünket is formáljuk – vázolja a 

tavaszi terveket Gabriella. – Hétvégente 

a Havanna-lakótelep dombjain is fogunk 

gyakorolni, és mindenkit arra biztatunk, 

csatlakozzon bátran. Folyamatosan 

várunk minden érdeklődőt, keressenek minket a Csontváry iskolában 

péntekenként 18 órától vagy a Facebook-oldalunkon, illetve írjanak 

a havannataichichlub@gmail.com e-mail-címre. A járványhelyzetben 

védettségi igazolványra van szükség a foglalkozásokon való 

részvételhez.

nek, a meditációs hatásnak köszönhetően segíti a 
mindennapi élethelyzetek higgadt kezelését. A taj-
csi nem gyógyszer, de a mozgás és az irányított 
légzés által sikeresen alkalmazható a szédülés és 
a depresszió enyhítésében is. A koncentrált légzés-
technika alkalmazásával úrrá lehetünk a fáradtsá-
gon, a rosszulléten, stabilizálhatjuk a vérnyomá-
sunkat, csillapíthatjuk, sőt megszüntethetjük a 
fejfájásunkat. dv

Mike Sándor vezeti az edzést

Fotók: 
Váradi 
Levente
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– Sokszor megfordultam Magyarországon, de vég-
leg csak tavaly május elsején költöztem át. Addigra 
ugyanis már szinte az egész korondi gyülekezet 
itt élt. Korábban itt találtak maguknak munkát, és 
eleinte havonta-kéthavonta hazamentek. A Covid- 
járvány miatt elrendelt intézkedések azonban na-
gyon megnehezítették az utazást, így egy idő után 
úgy döntöttek, hogy családjukkal együtt áttelepül-
nek. A pásztornak pedig a nyáj közelében van a he-
lye – mondta Gábor Rupi. 

Segítségükre volt, hogy baptista testvéreik-
től megkapták a használaton kívüli Czi� ra György 
utcai imaházat.

– Így egyben tudjuk tartani a híveket, hiszen 
számukra nemcsak a munkalehetőség fontos, ha-
nem az is, hogy folyamatosan lelki táplálékhoz 
jussanak. Az imaház eredetileg a pestszentlőrinci 
baptistáké volt, de aztán átkerült a vecsésiekhez, 
ők bocsátották a mi rendelkezésünkre, és maguk is 
szeretnének itt létrehozni egy  gyülekezetet. 

A FEJEDELEM EMBEREI 
– A lőrinci gyülekezet ez idő szerint Gábor-cigá-
nyokból áll. Mintegy nyolcvanan élnek rendszeres 
hitéletet, jönnek távolabbról is, Pilisről, Vecsésről, 
Üllőről, sőt van, aki Kecskemétről érkezik az is-
tentiszteletre. A Gábor-cigányság külön népség a 
cigányságon belül. A nevüket onnan kapták, hogy 
az 1600-as évek elején, amikor húsz lovas kocsival 
mintegy százhúszan Erdélybe érkeztek, a cigány-
vajda Bethlen Gábor fejedelemtől kért és kapott 
menedékjogot. Ugyan a főurak egy része nem látta 
szívesen őket, de nem tudtak ártani nekik, mond-

ván, ezek a Gábor emberei. Ez védettséget és egyút-
tal vezetéknevet is adott nekik. Szemléletesen ír er-
ről Gábor Rupi az Egy cigány lelkipásztor története 
című könyvében, amelyben a hit általi megtérése 
megannyi epizódjáról is részletesen beszámol. A 
későbbi lelkész ifjú emberként káros szenvedélyek-
kel tarkított életet élt, de időről időre bűntudattal 
telt el, és – szavaival szólva – szabadulni szeretett 
volna. Több felekezettel is kapcsolatba került, míg 
végül a baptistáknál találta meg a helyét. 

–  Mi azt valljuk, hogy szükséges az újjászüle-
t és, a megtérés, a szakítás a korábbi bűnös élettel. 
Ennek tanúbizonysága a bemerítés, alámerítés, 
Jézus példáját követve a vízben való teljes elmerü-
lés. A baptista elnevezés a hasonló jelentésű görög 
szóból ered. Csak felnőtteket merítünk be, akik tu-
datosan nyernek új életet. 

KÖZÉPPONTBAN A SZERETET ÉS MÁSOK
SEGÍTÉSE
Tehát a   baptisták az újszülöttet nem keresztelik 
meg, de imádsággal fogadják, bemutatják, és kérik 
Isten segítségét, hogy a szülők hitben neveljék őt. 

 – Ahogy növekszik a gyermek, a hit ébreszti őt 
rá arra, hogy megtérjen, Jézus Krisztushoz híven 
éljen tovább, és a bemerítkezéssel tanúsítsa  ezt. 
Vannak, akik már 13–14 évesen eljutnak ide. 

A középpontban a szeretet  gondolata áll, 
amely a másikkal való törődést, az iránta érzett 
felelősséget is feltételezi. A baptistákra  jellemző 
a rászorulók támogatása, a jótékonykodás.   A va -
sár  na  pi istentiszteleten sajátos, rájuk jellemző 
népviseletben mintegy negyvenen voltak jelen. 
Legalább három nemzedék képviseltette magát, 
egészen idősek és karon ülők egyaránt. Az óvo -
dás  ko  rúak  természetesen nem fékezték magukat: 
olykor föl-alá rohangáltak és csiviteltek. Az ember 
azt gondolná, hogy ez megzavarja a szertartást…

– Jézust zavarná? Ő azt mondta, engedjétek 
hozzám a gyermekeket, mert övék a mennyek or-
szága. Az a gyülekezet, amelyben nincsenek gye-
rekek, szép lassan kihal. A jövőre gondolni és lelki-
ismeretesen készülni kell. Ha a gyereket nem lehet 
elhozni, az anyja is otthon marad. Így viszont eb-
ben a légkörben nőnek fel  – hangsúlyozta a lelki -
pásztor. Kerekes András

A baptista mozgalom a 17. században bontakozott ki. A világban ma 

– a családtagokkal együtt – körülbelül százmillióan vallják magukat 

baptista hívőnek. A legtöbben az Egyesült Államokban élnek. Baptista 

lelkipásztor volt a kiemelkedő polgárjogi harcos, Martin Luther King, 

az elnökök közül pedig a többi között Harry Truman, Jimmy Carter 

és Bill Clinton. Utóbbi a 170 ezer emberéletet követelő 2010-es 

haiti földrengés után külön nevesítve emelte ki a Magyar Baptista 

Szeretetszolgálat jótékony közreműködését a helyreállításban.
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Követte  a nyájat

a pásztor

A megüresedett pestszentlőrinci 
imaházba költözött Erdélyből a korondi 
baptista gyülekezet. Lelkipásztoruk, 
a 66 éves  Gábor Rupi, aki évtizedek óta 
jól ismert személyiség a magyarországi 
baptisták körében is, január 
16-i istentiszteletük után mesélt 
a gyülekezetről. 

Fotó: Váradi Levente
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rá arra, hogy megtérjen, Jézus Krisztushoz híven 
éljen tovább, és a bemerítkezéssel tanúsítsa  ezt. 
Vannak, akik már 13–14 évesen eljutnak ide. 
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amely a másikkal való törődést, az iránta érzett 
felelősséget is feltételezi. A baptistákra  jellemző 
a rászorulók támogatása, a jótékonykodás.   A va -
sár  na  pi istentiszteleten sajátos, rájuk jellemző 
népviseletben mintegy negyvenen voltak jelen. 
Legalább három nemzedék képviseltette magát, 
egészen idősek és karon ülők egyaránt. Az óvo -
dás  ko  rúak  természetesen nem fékezték magukat: 
olykor föl-alá rohangáltak és csiviteltek. Az ember 
azt gondolná, hogy ez megzavarja a szertartást…

– Jézust zavarná? Ő azt mondta, engedjétek 
hozzám a gyermekeket, mert övék a mennyek or-
szága. Az a gyülekezet, amelyben nincsenek gye-
rekek, szép lassan kihal. A jövőre gondolni és lelki-
ismeretesen készülni kell. Ha a gyereket nem lehet 
elhozni, az anyja is otthon marad. Így viszont eb-
ben a légkörben nőnek fel  – hangsúlyozta a lelki -
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lelkipásztor volt a kiemelkedő polgárjogi harcos, Martin Luther King, 

az elnökök közül pedig a többi között Harry Truman, Jimmy Carter 

és Bill Clinton. Utóbbi a 170 ezer emberéletet követelő 2010-es 

haiti földrengés után külön nevesítve emelte ki a Magyar Baptista 

Szeretetszolgálat jótékony közreműködését a helyreállításban.
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et 2012. február 3-án mindenki megdöbbenés-

sel fogadta a magyar légitársaság, a Malév 
csődjének hírét, így a kerületi helytörténeti 
gyűjtemény már 2012 tavaszán felhívást tett 
közzé: várja mindazon dolgozók – stewar-
dessek, pilóták, földi személyzet – és rajon-
gók jelentkezését, akik szívesen felajánlják 
a magyar polgári légi közlekedéshez és a 
Malévhoz kapcsolódó ruháikat, használati 
és emléktárgyaikat.

A XVIII. kerületi intézmény a kezdetektől gyűjti a 
helyi vállalatok, így a Malév és a Ferihegyi repülő-
tér emlékeit is. Amikor 2011-ben megnyitotta ál-
landó kiállítását, hangsúlyos helyet szentelt a légi 
közlekedésnek: egy tárló Pál Gábor makettjeivel és 
egy életkép malévos ruhákkal. 

A 2012 tavaszán közzétett felhívásra számos 
felajánlás érkezett, több mint száz dolgozó és 
gyűjtő ajánlotta fel tárgyait – kávéskanáltól kezdve 
több korszak egyenruháiig sok mindent. Annyira 
sok mindent, hogy több hónapos munka nyomán 
2013. június 22-én, a Múzeumok Éjszakáján nagy-
szabású kiállítás nyílhatott a Malév emlékére a 
Delta üzletházban. Az „Ég és Föld” – A polgári re-
pülés és Budapest XVIII. kerülete című időszaki ki-
állítást négy hónap alatt harminc csoport és csak-
nem 1700 látogató kereste föl. A nagy sikerre való 
tekintettel a részben megújított kiállítást nagyobb, 
forgalmasabb helyszínen építettük fel újra: a Köki 
Terminál első emeletén nyílt meg 2013. november 
20-án. Időközben elkészült a kiállítás anyagát ösz-
szefoglaló – azonos című – kiadvány is, amely ma 
is elérhető a múzeumban.

A Kökiben 2014 februárjáig látható kiállítás is-
mét nagy sikert aratott, ezért 2016 júniusa és 2017 
februárja között még egy Malév-kiállítást rendez-
tük ott. A nagyszámú tárgy és öltözet lehetővé tet-

te, hogy a korábbiakhoz képest teljesen más szem-
szögből mutassuk meg a légitársaság múltját.

A múzeum 2016-tól működik együtt a ferihegyi 
Aeroparkot üzemeltető Légiközlekedési Kulturális 
Központtal. A repülőgépskanzenban először egy 
konténerházban, majd egy egykori IL–18-as teher-
szállítógépben rendeztük be a hazai polgári repü-
lésre emlékező kiállítást, amely ma is látható.

2018-ban, amikor a Herrich–Kiss villa lát-
ványraktárát kialakítottuk, egyértelmű volt, hogy 
mackógyűjtemény mellett a múzeum másik külön-
gyűjteménye, a légiforgalmi is önálló egység legyen. 
Bizton állíthatjuk, hogy ma is ez a látványraktár 
legtöbb fi gyelmet vonzó része. És a gyűjtés folya-
matos, újabb és újabb anyagokat kapunk. 2021-ben 
a Nemzeti Kulturális Alap támogatásával is bővítet-
tük a légiforgalmi gyűjteményt. Ebben az anyagban 
olyan ritkaságok is találhatók, melyek a Malév előd-
jéhez, a nyolc évig működő Maszovlethez kötődnek.

A repülőteret és a légi forgalmat bemutató 
ponyvasorozatunk több helyen megfordult, többek 
között a Múzeumok Majálisán, Budán, Csepelen, a 
Lőrinci Nagykönyvtárban – idén februárban pedig 
megújult formában a polgármesteri hivatal aulájá-
ban találkozhat vele a látogató.

Pápai Tamás László
Tomory Lajos Múzeum

Ég és Föld 
Tízéves a Tomory Lajos Múzeum

légiforgalmi gyűjteménye

Fotók: Tomory Lajos Múzeum
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Sziszi, a hangos angolna
A tenger lakói reggelenként Sziszi hangjára éb-
redtek. Az angolnafi úcska képtelen volt halkan 
beszélni, hiába kérték, hogy ne hangoskodjon. 
Egy álmos hajnalon, amikor éppen arról harsogott 
anyukájának, Miszisz Inglisnek, hogy mi szépet és 
jót álmodott, látogatói érkeztek. Viki, a csikóhal, 
Gabesz, a kőhal és Lala, a lazac jelent meg a kelle-
mesen fodrozódó víz angolnalakóhelyénél.

– Jó reggelt, Inglis néni, szia, Sziszi! – köszön-
tek illedelmesen a kis barátok.

– Helló ! – kiáltott vidáman Sziszi.
– Szervusztok, apróságok! – mosolygott rájuk 

Sziszi anyukája. – Mi járatban?
– Azért tempóztunk ide – mondta Viki kissé 

félénken –, hogy megkérjük Sziszit: beszéljen egy 
kicsit halkabban. Főleg reggel.

– Oké! – üvöltötte az angolagyerkőc.
– Még ennél is halkabban, tesó! – lapogatta 

meg Lala. – Nem tudunk tőled szunyálni.
– Szuper! – ordította Sziszi.
– Tesó? Ti testvérek vagytok? – csodálkozott 

Gabesz. Nagyokat pislogott volna, ha erre egy 
kőhal képes lenne, de nem képes, ezért 
csak meresztgette a szemeit. 

– Nem vagyunk testvérek, ezt csak 
úgy mondtam, öcsi – nyugtatta meg 
Lala.

– Micsoda? Én az öcséd vagyok? – 
ámuldozott Gabesz.

– Nem vagy az öcsém. Ez is csak egy 
mondás. Evezzünk más vizekre. 

Gabesz már indult volna, de meg-
torpant, mert rájött, hogy nincs 
evezője. Továbbá látta, hogy a 
többiek nem mozdulnak.

– Ez azt jelenti, hogy vált-
sunk témát – magyarázta neki 
Lala. – Visszatérünk az eredeti 
témához, Sziszi hangoskodásához.

– Nem jelent jót, ha egy angolna 
nem ért a lazacszóból – aggodalmas-
kodott Viki.

Miszisz Inglis megsimogatta a csikóhal buk-
sĳ át.

– Nem arról van szó, hogy nem érti. Sziszi saj-
nos képtelen halkan beszélni – mondta. – Pedig 
sokat gyakorlok vele, elhihetitek.

A helyzet néhány héttel később javulni látszott. 
A kis angolna egyre halkabb lett, akadtak reggelek, 
amikor már nem ébredt fel senki idő előtt.

Egy napon Viki halk nyöszörgést hallott egy 
szikla mögül.

– Nem jelent jót a szikla mögül érkező pana-
szos hang – ĳ edezett, de a kíváncsisága erősebb 
volt a félelménél. Odaevickélt, és meglátta a sötét-
ben gubbasztó Sziszit.

– Stop! – állította meg őt Sziszi. – Help! Taxi! 
Viki megfejtette, mit szeretne a mindig csak 

angolul megszólaló angolna. 
– Álljak meg, segítsek, és vigyelek el innen a 

hátamon?
Sziszi élénken bólogatott.
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– Aha, próbálsz olyan szavakat 
használni, amiket az is ért, aki 
nem tud angolul – mondta Viki. 
– Kapaszkodj! 

– Modern hotel! – kurjantotta 
Sziszi, amint felpattant a csikóhal hátára.

– Hohó, te azt hiszed, hogy ez lesz az új szál-
lásod?

– Dark is wrong! – mutatott hátra Sziszi.
– Értem – mondta Viki. – A sötét rossz. De mi-

ért nem kiabáltál, hogy bajban vagy?
– Sorry – mormolta szégyenlősen Sziszi.
Viki úgy gondolta, a sötét rossz ómen, ezért 

igyekezett minél gyorsabban távolodni a sziklától. 
Úgy siklott, mint egy kecses tengeralattjáró.

– Hát te merre kóboroltál? – kérdezte Miszisz 
Inglis, amikor hazaértek. Rövidesen kiderült, mi 
történt: Sziszi éppen a suttogást gyakorolta, ami-
kor eltévedt. Beúszott egy szikla mögé, ahol 
hirtelen minden sötét lett körülötte. 

– Miért nem kiabáltál, hogy bajban 
vagy? – kérdezte az anyukája.

– Mi kértük meg rá, hogy ne ordít-
son – rebegte Viki. – Talán nem kellett 
volna.

– Ha baj van, akkor szabad kiabál-
ni – okította Miszisz Inglis. – Sőt, akkor 
kötelező! Meg akkor is, ha nagy öröm ér! – 
kiáltotta, és magához ölelte a kisfi át. – Viki, 
köszönöm, hogy hazahoztad ezt a kis csavargót!
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Tébláb bohóc addig ügyetlenkedett, amíg 
összevissza gubancolódott a cipőfűzője. 
Segíts neki kibog ozni úgy, hogy az ujjad 
vagy egy színes ceruza segítségével köve-
ted a cipőfűzők tekergő útját.

Ál/arc
Készíts mókás ál/arcokat egy papírtányér és színes lufi k segít-

ségével!
Szükséged lehet még kartonpapírra, ollóra, ragasztóra, 

színes ceruzára, fi lctollra, esetleg temperafestékre és ecsetre 

is. Te döntöd el, hogy melyik eszköz segítségével teszed színe-

sebbé az alkotásodat.

Ha van otthon papírtányérod, akkor nincs más dolgod, 

mint kivágni az orr-résznél, majd tetszés szerint varázsolhatsz 

arcot, illetve színeket a készülő remekműre. Ha nincs otthon 

papírtányér, akkor sem kell kétségbe esned, keress egy vasta-

gabb kartont és egy kerek tárgyat, majd a papírlapra fektetve 

rajzold körbe, vágd ki, és máris munkához láthatsz.

Vidám alkotást és jókedvet kívánunk!

Tébláb, a bohóc

Versajánló
NYULÁSZ PÉTER: FARSANG 

Van egy vágyam: gomba lenni, nagyra nőni fél nap 
alatt,

lenne rajtam csipkegallér és egy jó nagy pöttyös 
kalap.

Meggondoltam, mégse gomba, inkább messze szálló 
lepke,

fejem búbján két kis csápom, hátamon meg szár-
nyam lenne.

Pille nem jó, hanem cica!
Elég lesz egy csíkos ruha,
cérna bajusz, hosszú farok,
láthatnák, hogy macska vagyok.
Talán mégis rendőr inkább, tányérsapkás, komoly, 

délceg,
esetleg egy kalózvezér vagy egy fehér lovas herceg.
Van még pár nap eldönteni, mi legyen a tuti jelmez
Az a fő, hogy nemsokára felvonulós jelmezbál lesz:
ágyú dördül, sípszó harsan: fület sértő-bántó fals 

hang.
Dudafújó, kerepelő, télkergető, zsongó farsang

Karácsony elmúltával se feledkezzetek meg a jó-

cselekedetekről… Gondoskodjatok arról, hogy a 

madarak egész télen eleséghez jussanak. Készítse-

tek PET-palackból madáretetőt a piktogram alap-

ján. Varázsoljátok különlegessé az elképzelésetek 

szerint, majd szórjatok bele apró magokat, és füg-

gesszétek fel egy ágra, hogy örömet szerezzetek 

vele sok kis madárnak.

Gyerekszoba

45

Farsang alkalmából csuda mókás fejdíszeket, 
kalapokat készíthettek. Ötletként párat meg-
osztunk veletek, találjatok ki minél vicceseb-
beket, különlegesebbeket!

Kalapom-pom-pom

Csiripelő
madarak

A feladatokat és a rajzokat készítette:
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Szaniszló Sándor

polgármester
Demokratikus Koalíció
Tel.: 296-1320, 296-1330
E-mail: polgarmester@bp18.hu
Facebook: 
https://www.facebook.com/SzaniszloSandorO�  cial/
Minden hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra között a Polgár-
mesteri Hivatalban (Üllői út 400.).
Bejelentkezés a 296-1320 vagy a 296-1330 telefonszámon.

Somody László
alpolgármester
Momentum

Tel.: 296-1315
Mobil: +36-30-248-76-50
E-mail: somody.laszlo@bp18.hu
Facebook: https://www. 
facebook . com/somodylaszlo18ker/
Előzetes egyeztetés alapján minden 
hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra 
között a Polgármesteri Hivatalban 
(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 296-

1315 számon. Képviselői fogadóóra minden hónap első kedd-
jén 17 és 17.45 között a Kerekerdő Óvodában (Attila u. 9.).

Kőrös Péter
alpolgármester
MSZP

Tel.: 296-1318
Mobil: +36-30-249-50-72
E-mail: koros.peter@bp18.hu
Facebook: https://www. 
facebook . com/Koros.Peter.18.
kerulet/
Előzetes egyeztetés alapján minden 
hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra kö-
zött a Polgármesteri Hivatalban (Üllői 

út 400.). Bejelentkezés a 296-1318 telefonszámon. Képviselői 
fogadóóra: minden hónap utolsó szombatján 10 és 12 óra kö-
zött a Kondor Béla Közösségi Házban (Kondor Béla sétány 8.).

Petrovai László
alpolgármester
Párbeszéd Magyarországért

Tel.: 296-1350
Mobil: +36-30-252-93-68
E-mail: petrovai.laszlo@bp18.hu
Facebook: https://www. 
facebook . com/petrovailaszlo/
Előzetes egyeztetés alapján minden 
hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra 
között a Polgármesteri Hivatalban 

(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 296-1350 telefonszámon.

kunhalmi ágnes

a kerület országgyűlési képviselője
MSZP
Fogadóóra: minden hónap utolsó csütörtökén 17–19 óra kö-
zött az MSZP-székházban (Üllői u. 337.). Minden hónap máso-
dik csütörtökén 16–18 óra között az Ady Endre u. 83/B alatti 
képviselői irodában. Bejelentkezés a 205-3045 te le fonszámon 
hétköznapokon 14–18 óra között.

Önkormányzati Képvviselők

Banga Zoltán
LMP
Mobil: +36-30-779-67-86
E-mail: banga.zoltan1@gmail.com
Fogadóóra: minden hónap első hétfőjén 17 és 19 óra között a 
Kandó Téri Általános Iskolában. Előzetes egyeztetés szükséges 
a 06-30-779-6786 telefonszámon.

Bauer Ferenc
Fidesz–KDNP
Mobil: 06-30-159-95-92
E-mail: bauerferi@t-onlinehu
Előzetes telefonos egyeztetés alapján.
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Dabasi Ottóné
Demokratikus Koalíció
Mobil: +36-20-592-48-00
E-mail: evadabasi04@gmail.com
Fogadóóra: minden hónap második hétfőjén 17 és 18 
óra között a Csontváry Kosztka Tivadar Általános Iskola 
ebédlőjében (Kondor Béla sétány 10.). Előzetes egyezte-
tés szükséges a 06-20-592-4800 telefonszámon.

Dámsa József Lajos
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-20-412-28-50
E-mail: jozsef.damsa@gmail.com
Minden hónap utolsó csütörtökén 18–19 óra között a 
Kandó téri iskolában.

Fehér Gábor
MSZP
Mobil: +36-20-335-17-08
E-mail: feherg4@gmail.com
Minden kedden 16–18 óra között a Darus utcai isko-
lában, minden pénteken 16–18 óra között a Gloriett 
sportiskolában. További napokon előzetes egyeztetés 
alapján.

Ferencz István
Demokratikus Koalíció
Tel.: 296-1313
E-mail: ferencz.istvan@bp18.hu
Facebook: https://www. facebook.  com/Ferencz -
Istvan18.ker/
Előzetes egyeztetés alapján minden hónap utolsó hét-
főjén 14 és 18 óra között a Polgármesteri Hivatalban 
(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 296-1313 telefonszá-
mon. Minden hónap második keddjén 15–18 óra között 
a Demokratikus Koalíció képviselői irodájában (Üllői út 
493.).

Galgóczy Zoltán
Fidesz–KDNP
Mobil: 06-30-927-37-40
E-mail: gz777@freemail.hu
Előzetes egyeztetés alapján.

Kassai Dániel
független
Mobil: +36-30-407-45-61
E-mail: kassai.daniel.reka@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján a Polgármesteri Hivatalban 
(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 06-30-407-4561 telefon-
számon.

Kádár Tibor
Fidesz–KDNP
E-mail: kadar.tibor@fi desz.hu
Minden hónap első péntekjén 17–18.30 között a Vö-
rösmarty iskolában, minden hónap második péntekjén 
17–18.30 között a Piros Iskolában.

Kiss Róbert
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-20-572-66-81
E-mail: kisrob@freemail.hu
Előzetes egyeztetés alapján.

Láng István
Demokratikus Koalíció
Mobil: +36-30-951-72-27
E-mail: lang.istvan01@gmail.com
Fogadóóra: minden hónap második keddjén 18 és 19 
óra között az Eötvös Loránd Általános Iskolában (Laka-
tos út 30.). Előzetes egyeztetés szükséges a 06-30-951-
7227 telefonszámon.

Dr. Lévai István Zoltán
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-30-942-73-79
E-mail: levaiz79@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján.

Makai Tibor
Jobbik
Mobil: +36-70-409-71-80
E-mail: makai.tibor@jobbik.hu
Fogadóóra: minden hónap első péntekjén 17–19 óra 
között a Jobbik Üllői út 489. alatt lévő irodájában vagy 
sürgős esetben telefonon.

Nagy Balázs
Momentum
Mobil: +36-20-206-73-55
E-mail: nagy.balazs.istvan@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján.

Nagy Károly
független
E-mail: nagy.karoly@bp18.hu
Előzetes egyeztetés alapján.

Pál Norbert
MSZP
Mobil: +36-70-743-7277
Fogadóra: minden második csütörtökön 16 és 18 óra 
között, Ady Endre utca 83/B. Előzetes egyeztetés szük-
séges a 14 és 18 óra között hívható 06-1-205-3045 te-
lefonszámon.

Szarvas Attila Sándor
Fidesz–KDNP
Mobil: +36 30 455 7479
Előzetes egyeztetés alapján.

Tóth Kálmán
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-20-974-23-78
E-mail: bokay.kepviselo@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján.

A Városgazda XVIII. kerület
Nonprofit Zrt. elérhetőségei

Ügyfélszolgálat
1181 Baross utca 7.
Telefonon: hétfőn 8–18, kedden, szerdán és csütörtökön 
8–16, pénteken 8–13 óra között a +36-30-549-6922-es 
mobil- és a 297-0799-es vezetékes telefonszámon.  E-mail: 
ugyfelszolgalat@varosgazda18.hu. Személyes ügyfélfo-
gadás: hétfőn 10–18, szerdán 8–16, pénteken 8–12 óra 
között.

Közérdekű információk

és címek

Ingyenes jogi tanácsadás a Polgármesteri Hiva-

tal ügyfélszolgálatán.

Telefonos jogsegély szolgálat a 296-1438-as te-

lefonszámon, hétfőn 14:00–16:00 óra között és  

szerdán 8:00-9:00 óra között.

Pestszentlőrinc-Pestszentimre 

 Polgármesteri Hivatal

Üllői út 400. Tel.: 296-1300

Hatósági Főosztály:

Üllői út 400. Tel.: 296-1300

A személyes ügyfélfogadás szünetel!

XVIII. Kerületi Kormányhivatal

Városház u. 16. Tel.: 896-4319. Hivatalvezető: 

Hodruszky Csaba. Ügyfélfogadási idő: H.:  13–

17, Sz.: 8–12 és 13–16, P.: 8–12

Kormányablak 

Üllői út 445. Tel.: 896-4098. Nyitvatartás: 

H.: 7–17 óráig, K.: 8–16 óráig, Sz.: 12–20 órá-

ig, Cs.: 8–16 óráig, P.: 8–14 óráig. Soron kívüli 

ügyintézéshez időpontfoglalásra a www.ma-

gyarorszag.hu és a www.1818.hu internetes 

oldalon, valamint a 1818-as telefonszámon van 

lehetőség.

Pestszentimrei Ügyfélszolgálati Iroda

Nemes u. 14. Tel.: 290-8493, 297-5619

A személyes ügyfélfogadás szünetel!

Pestszentimrei referensi iroda

Tel.: 294-1685. Pestszentimrei Városrészi Ön -

kormányzat (www.bp18.hu)

Közjegyzők

Üllői út 423. I. em. Tel.: 296-0809

Bartók L. u. 5. III. 6. Tel.: 297-4110

Üllői út 365. I. 1. Tel.: 290-0809

Zsebők Zoltán Szakrendelő

Thököly út 3. Tel.: 297-1210

www.18euszolg.hu

Pintér Kálmán Szakrendelő

Nemes u. 18. Tel.: 297-1210

www.18euszolg.hu

Rendőrkapitányság

Üllői út 438. Tel.: 292-9212

Tűzoltó-parancsnokság

Üllői út 235. Tel.: 459-2319

Közbiztonsági Centrum

Kondor Béla. sétány 1. Tel.: 294-1011

kisokos



48

hirdetés

VILLANYSZERELŐ
Feladat
–  az elektromos világítási és erőátviteli kábelhálózat karbantartása, javítása 
–  túlterhelés, zárlat elhárítása, a mérési jegyzőkönyvekben meghatározott hi-

bák szakszerű kĳ avítása 
–  különböző fogyasztók (villamos gépek, villanybojlerek, szerszámgépek, vilá-

gítástechnikai eszközök) villamos hálózatba történő bekötése 
–  elosztódobozok, kapcsolók, biztosítékok, kapcsolószekrények és világítás-

technikai szerelvények felszerelése
–  villamos gépek javítása, karbantartása és kezelésük betanítása
–  kisfeszültségű kábelek fektetése, csatlakozó vezetékek készítése, udvari vi-

lágítás karbantartása
–  a villamos csatlakozó berendezés szerelése során szabadvezetéki oszlop, tar-

tószerkezetek és csatlakozó szabadvezetékek szerelése
–  a megfelelő eszközök alkalmazásával villamos ellenőrző mérések, vizsgála-

tok és beállítások végzése
–   a falban tett károk kĳ avítása, a központi elosztókban az égett kötések, sze-

relvények pótlása
–  napi hibaelhárítás, selejtezési javaslat készítése
Elvárás 
–  villanyszerelő végzettség
–  1–3 éves szakmai tapasztalat
–  igényes munkavégzés
–  B-kategóriás jogosítvány
Előny
–  érintésvédelmi szabványossági felülvizsgáló végzettség
VÍZVEZETÉK-SZERELŐ
Feladat
–  mosdók, mosogatók, csaptelepek, szifonok szükség szerinti cseréje vagy ja-

vítása
–  WC-csészék, tartályok és tartozékaik javítása, cseréje
–  a falakon kívüli csőrepedések megszüntetése, kisebb dugulások elhárítása
–  keverő csaptelepek, kerti csapok karbantartása, rendeltetés szerinti műkö-

désük biztosítása
–  a melegvíz-ellátó berendezések javítása, vízoldali bekötése stb.
–  egyéb, napi hibaelhárítási munkák elvégzése
Elvárás 
–  vízvezeték-szerelő végzettség
–  igényes munkavégzés
–  B-kategóriás jogosítvány
HIDEGBURKOLÓ
Feladat
–  épületek aljzatára, külső homlokzatára, belső falfelületeire, medencék belső 

falára stb. különböző hideg tapintású burkolólapok felhelyezése
–  a burkolandó felület előkészítése, letisztítása, szintezése, a burkolóanyag 

méretre vágása
–  habarccsal, csemperagasztóval, különböző technikai eljárások alkalmazásá-

val a burkolóanyagok felületre való rögzítése
–  a rések fugázóanyaggal való kitöltése, igény szerint díszítőburkolatok készí-

tése
–  a sérült vagy hibás burkolatok javítása, elbontása, cseréje
–  napi hibaelhárítás, a felújítási, illetve a csereigények jelzése
–  az anyagszükséglet felmérése, összeállítása, a segédanyagok kiválasztása stb.

Elvárás 
–  hidegburkoló végzettség
–  1–3 éves szakmai gyakorlat
–  igényes munkavégzés
–  B-kategóriás jogosítvány
RAKODÓ
Feladat
–  rakodási, pakolási, egyéb anyagmozgatási stb. feladatok ellátása
–  a munkaterületen szakképzettséget nem igénylő feladatok végrehajtása
–  a munkaterületen tevékenykedő társosztályok szakirányú végzettséget nem 

igénylő munkájában való részvétel
Elvárás 
–   alapfokú iskola
–  igényes munkavégzés
Előny
–  B-kategóriás jogosítvány
PARKFENNTARTÓ
Feladat
–  a társaság által kezelt közterületeken a zöldfelület karbantartása érdekében 

a fák, cserjék, dísznövények állapotának felmérésében való részvétel, azok 
telepítéséhez, pótlásához a munkaterület előkészítése, a talajmunkák elvég-
zése, a telepítések megvalósítása

–  a meglévő növényállomány gondozása, szükség szerinti locsolása, kártevők 
elleni védelme, tápanyag- utánpótlása, gyomirtás

–  fűnyírás, pázsitpótlás
–  a faállomány állapotának folyamatos fi gyelemmel kísérése, az esetleges bal-

eset-mentesítésre javaslattétel, gallyazás
–  a szerves növényi hulladék összegyűjtése és a közterületekről való eltávo-

lítása
–  a munkakörhöz és a munkaterülethez tartozó munkagépek és eszközök szak-

szerű használata, azok tisztán tartása, karbantartása és őrzése
–  a munkafolyamat elvégzése során esetlegesen keletkező kár, illetve a rendkí-

vüli esemény azonnali jelzése a vezetőnek
–  a különböző talajfertőtlenítők, gyomirtók és vegyszerek biztonságos hasz-

nálata és tárolása
Elvárás 
–  8 általános
–  együttműködési készség, kulturált és fegyelmezett magatartás, csapatszellem
–  megbízható, önálló, felelősségteljes munkavégzés
Előny
–  B-kategóriás jogosítvány
INTÉZMÉNYTAKARÍTÓ
Feladat 
–  irodák, sportlétesítmények takarítógépekkel történő tisztán tartása, ren-

dezvényeken a helyszín tisztaságának biztosítása, a takarításhoz szükséges 
gépek üzemeltetése, alkalmazása, karbantartása, a vegyi anyagok adagolása 

Elvárás
–  8 általános 
–  együttműködési készség, terhelhetőség, precizitás
–  önálló munkavégzés 
Előny 
–  szakirányú takarítógép-kezelői végzettség, azonos vagy hasonló munkakör-

ben szerzett tapasztalat

A Városgazda XVIII. kerület Nonprofi t Zrt. munkatársakat keres!

Jelentkezés módja: önéletrajzzal – a pozíció megnevezésével és a bruttó bérigény megjelölésével – e-mailben:   allas@varosgazda18 .  hu 
vagy postán: Városgazda XVIII. kerület Nonprofi t Zrt., 1181 Budapest, Baross utca 7.

Amit kínálunk: biztos, hosszú távú munkalehetőség, családias munkahelyi légkör, szakmai fejlődés, képzéseken való részvétel, 
üdülési és alkalmazottikártya-kedvezmény, egyes szakterületeken teljesítményen alapuló, alapbéren felüli jövedelem (teljesítménybér, 
mozgóbér), munkáltatói kamatmentes lakáscélú kölcsön, készenléti lakás, egészségmegőrzési programok (szűrővizsgálatok, sportren-
dezvények), gyermekeknek biztosított szolgáltatások, programok (sportolási lehetőség szakosztályi keretek között, a nyári időszakban 
gyermekfelügyelet programokkal stb.), családok támogatása (gyermek születése esetén egyszeri kifi zetés).
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RAKODÓ ÉS AUTÓMOSÓ
Feladat
–  a társaság gépjárműfl ottájába tartozó összes gépjármű, valamint a kis- és 

nehézgépek belső és külső takarítása (gőzborotvás mosás, szélvédőtisztítás, 
portalanítás, raktér- és műszerfal-takarítás)

–  a munkakör hatáskörébe tartozó gépjárművek, gépek telephelyen belüli moz-
gatása 

–  rakodási, pakolási és egyéb anyagmozgatási feladatok ellátása
–  a munkaterületen szakképzettséget nem igénylő feladatok végrehajtása
–  a munkaterületen tevékenykedő társosztályok szakirányú végzettséget nem 

igénylő munkájában való részvétel
Elvárás 
–   8 általános
–  B-kategóriás jogosítvány
–  igényes munkavégzés
ÚSZÁSOKTATÓ (MEGBÍZÁSI JOGVISZONYBAN) 
Feladat
–  az oktatás megkezdése előtt a medence és környezete balesetmentességének 

ellenőrzése
–  a mentőfelszerelések, elsősegélynyújtó anyagok és eszközök számbavétele
–  az első foglalkozás alkalmával a tanulók balesetvédelmi oktatásban része-

sítése
–  az úszásoktatásban részt vevő tanulók életkori sajátosságainak és egyéni 

adottságainak fi gyelembevételével az oktatási feladatok minél szakszerűbb 
ellátása, úszástudásuk felmérése, tudásszint alapján történő csoportok lét-
rehozása

–  a tanulók munkájának értékelése, folyamatos motiválásuk
–  az úszásoktatásban részt vevőkkel az uszodai házirend maradéktalan betar-

tatása, az oktatási csoport többi tagjára veszélyt jelentő viselkedésű tanulók 
fi gyelmeztetése, ennek eredménytelensége esetén a kísérő pedagógusnak 
való átadásuk, illetve az esetlegesen észlelt rendellenességek jelzése a szol-
gálatban lévő uszodamesternek

–  az oktatási órák ideje alatt a medencetér folyamatos felügyelete
–  az uszodák kiszolgáló személyzetével való folyamatos együttműködés
–  a tanulók tapasztalt vagy jelzett egészségügyi problémájának jelzése a kísérő 

tanárnak, szükség esetén orvos, mentő hívása
–  a baleseti napló szabályszerű kitöltése
–  az úszásoktatáshoz szükséges segédeszközök napi karbantartása, az oktatás 

végén azok elraktározása 
Elvárás
–  úszóedzői vagy testnevelő tanári végzettség
–  megbízható, felelősségteljes munkavégzés
–  jó kapcsolatteremtő és kommunikációs képesség
–  hasonló feladatkörben szerzett tapasztalat
USZODAGÉPÉSZ
Feladat
–  az uszodák és a strand gépészeti, karbantartási feladatainak ellátása az érvé-

nyes technológiai utasításoknak megfelelően
–  az uszodai berendezések felügyelete és gondoskodás a rendeltetésszerű mű-

ködésről 
–  a vízhőmérséklet folyamatos mérése és az így nyert adatok regisztrálása
–  az uszodavíz PH-értékének, illetve klórtartalmának ellenőrzése és a mérési 

eredmények vezetése
–  a medencében, a medencetérben és a strandmedencében tartózkodók éle-

tének, testi épségének védelme az előírt és elvárható szakmai ismeretek 
alapján

–  a házirend betartatása, az úszómedence és környezete tisztaságának, vala-
mint az előírt vízminőségnek a biztosítása

–  az akkreditált vízmintázó labor dolgozóival együttműködve vízminta-vétele-
zés, a helyszíni jegyzőkönyv láttamozása

–  az üzemviteli szabályzat ismerete, az uszodanapló rendszeres vezetése
–  az uszoda üzemeltetéséhez tartozó vegyszerkészlet ellenőrzése, napi szinten 

történő naplózása és rendelés leadása a közvetlen vezetőnek
–  az uszodák nagy leállása (karbantartás) alatt aktív közreműködés, a területet 

(épület) érintő kisebb javítási feladatok elvégzése

Elvárás 
–  uszodagépész, víz-visszaforgató berendezés kezelő, uszodamester végzettség
–  azonos vagy hasonló munkakörben szerzett 1–3 éves szakmai tapasztalat
–  pontos, felelősségteljes munkavégzés
–  több műszakos munkarend vállalása 
Előny
–  B-kategóriás jogosítvány
GONDNOK
Feladat
–  az ingatlanok területén általános üzemeltetési és karbantartási feladatok 

ellátása
–  a telephelyen belüli munkák elvégzése (fűnyírás, gallyazás, kertészkedés, 

járdakarbantartás stb.)
–  az épületek, berendezések, felszerelések és tereptárgyak állapotának napi 

ellenőrzése
–  a veszélyt jelentő hibák haladéktalan jelzése, a hibaelhárítás azonnali meg-

kezdése
–  a rábízott gépek és eszközök szakszerű üzemeltetése, használata, karban-

tartása
–  a létesítmények igénybevételi beosztásának naprakész ismerete
–  az igénybevétel, a belépési jogosultság ellenőrzése, a bérlői jelenléti ívek ve-

zetése, a jogosulatlan pálya- és egyéb létesítményhasználók kiszűrése
–  a munkakörhöz kapcsolódó adminisztrációs feladatok ellátása, a nyilvántar-

tások folyamatos vezetése
Elvárás   
–  8 általános
–  jó problémakezelő és együttműködési készség
–  kulturált és fegyelmezett magatartás, csapatszellem
–  megbízható, önálló, szabálykövető és felelősségteljes munkavégzés
Előny
–  B-kategóriás jogosítvány
–   hasonló területen szerzett szakmai tapasztalat
–   vízszerelői/villanyszerelői/lakatos végzettség                           
BIZTONSÁGI ŐR
Feladat 
–  a társaság tulajdonában lévő telephelyek kamerás rendszeren keresztül való 

megfi gyelése
–  a munkakörhöz kapcsolódó adminisztrációs feladatok ellátása, a nyilvántar-

tások vezetése
–  a telephelyre érkezők biztonságos és szabályos beléptetése és kiléptetése
–  portaszolgálat ellátása, kulcsok, lakatok kezelése
–  a telefonközpont kezelése, az ügyfelek telefonhívásainak az illetékes ügyin-

tézőhöz való irányítása
–  a veszélyt jelentő hibák azonnali jelentése a felettes vezetőnek
Elvárás
–  alapfokú iskola
–  személy- és vagyonőri OKJ-s végzettség
–  jó problémakezelő és együttműködési készség, kulturált és fegyelmezett ma-

gatartás
–  megbízható, önálló, szabálykövető és felelősségteljes munkavégzés 
Előny 
–  hasonló területen szerzett tapasztalat
RENDEZVÉNY-ELŐKÉSZÍTŐ
Feladat 
–  rendezvények tárgyi feltételeinek a biztosítása (színpad, rendezvénysátrak 

felállítása, kordonozás, rakodás stb.)
–  a berendezési eszközök mozgatása, tisztán tartása, raktározása, karbantar-

tása 
–  rendezvények idején ügyelet biztosítása
–  rendezvények után a terület eredeti állapotának visszaállítása (bontás, szál-

lítás, raktározás)
Elvárás
–  rugalmasság, fi zikai állóképesség, megbízhatóság, pontosság
 Előny
–  B- vagy C-kategóriás vezetői engedély
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VILLANYSZERELŐ
Feladat
–  az elektromos világítási és erőátviteli kábelhálózat karbantartása, javítása 
–  túlterhelés, zárlat elhárítása, a mérési jegyzőkönyvekben meghatározott hi-

bák szakszerű kĳ avítása 
–  különböző fogyasztók (villamos gépek, villanybojlerek, szerszámgépek, vilá-

gítástechnikai eszközök) villamos hálózatba történő bekötése 
–  elosztódobozok, kapcsolók, biztosítékok, kapcsolószekrények és világítás-

technikai szerelvények felszerelése
–  villamos gépek javítása, karbantartása és kezelésük betanítása
–  kisfeszültségű kábelek fektetése, csatlakozó vezetékek készítése, udvari vi-

lágítás karbantartása
–  a villamos csatlakozó berendezés szerelése során szabadvezetéki oszlop, tar-

tószerkezetek és csatlakozó szabadvezetékek szerelése
–  a megfelelő eszközök alkalmazásával villamos ellenőrző mérések, vizsgála-

tok és beállítások végzése
–   a falban tett károk kĳ avítása, a központi elosztókban az égett kötések, sze-

relvények pótlása
–  napi hibaelhárítás, selejtezési javaslat készítése
Elvárás 
–  villanyszerelő végzettség
–  1–3 éves szakmai tapasztalat
–  igényes munkavégzés
–  B-kategóriás jogosítvány
Előny
–  érintésvédelmi szabványossági felülvizsgáló végzettség
VÍZVEZETÉK-SZERELŐ
Feladat
–  mosdók, mosogatók, csaptelepek, szifonok szükség szerinti cseréje vagy ja-

vítása
–  WC-csészék, tartályok és tartozékaik javítása, cseréje
–  a falakon kívüli csőrepedések megszüntetése, kisebb dugulások elhárítása
–  keverő csaptelepek, kerti csapok karbantartása, rendeltetés szerinti műkö-

désük biztosítása
–  a melegvíz-ellátó berendezések javítása, vízoldali bekötése stb.
–  egyéb, napi hibaelhárítási munkák elvégzése
Elvárás 
–  vízvezeték-szerelő végzettség
–  igényes munkavégzés
–  B-kategóriás jogosítvány
HIDEGBURKOLÓ
Feladat
–  épületek aljzatára, külső homlokzatára, belső falfelületeire, medencék belső 

falára stb. különböző hideg tapintású burkolólapok felhelyezése
–  a burkolandó felület előkészítése, letisztítása, szintezése, a burkolóanyag 

méretre vágása
–  habarccsal, csemperagasztóval, különböző technikai eljárások alkalmazásá-

val a burkolóanyagok felületre való rögzítése
–  a rések fugázóanyaggal való kitöltése, igény szerint díszítőburkolatok készí-

tése
–  a sérült vagy hibás burkolatok javítása, elbontása, cseréje
–  napi hibaelhárítás, a felújítási, illetve a csereigények jelzése
–  az anyagszükséglet felmérése, összeállítása, a segédanyagok kiválasztása stb.

Elvárás 
–  hidegburkoló végzettség
–  1–3 éves szakmai gyakorlat
–  igényes munkavégzés
–  B-kategóriás jogosítvány
RAKODÓ
Feladat
–  rakodási, pakolási, egyéb anyagmozgatási stb. feladatok ellátása
–  a munkaterületen szakképzettséget nem igénylő feladatok végrehajtása
–  a munkaterületen tevékenykedő társosztályok szakirányú végzettséget nem 

igénylő munkájában való részvétel
Elvárás 
–   alapfokú iskola
–  igényes munkavégzés
Előny
–  B-kategóriás jogosítvány
PARKFENNTARTÓ
Feladat
–  a társaság által kezelt közterületeken a zöldfelület karbantartása érdekében 

a fák, cserjék, dísznövények állapotának felmérésében való részvétel, azok 
telepítéséhez, pótlásához a munkaterület előkészítése, a talajmunkák elvég-
zése, a telepítések megvalósítása

–  a meglévő növényállomány gondozása, szükség szerinti locsolása, kártevők 
elleni védelme, tápanyag- utánpótlása, gyomirtás

–  fűnyírás, pázsitpótlás
–  a faállomány állapotának folyamatos fi gyelemmel kísérése, az esetleges bal-

eset-mentesítésre javaslattétel, gallyazás
–  a szerves növényi hulladék összegyűjtése és a közterületekről való eltávo-

lítása
–  a munkakörhöz és a munkaterülethez tartozó munkagépek és eszközök szak-

szerű használata, azok tisztán tartása, karbantartása és őrzése
–  a munkafolyamat elvégzése során esetlegesen keletkező kár, illetve a rendkí-

vüli esemény azonnali jelzése a vezetőnek
–  a különböző talajfertőtlenítők, gyomirtók és vegyszerek biztonságos hasz-

nálata és tárolása
Elvárás 
–  8 általános
–  együttműködési készség, kulturált és fegyelmezett magatartás, csapatszellem
–  megbízható, önálló, felelősségteljes munkavégzés
Előny
–  B-kategóriás jogosítvány
INTÉZMÉNYTAKARÍTÓ
Feladat 
–  irodák, sportlétesítmények takarítógépekkel történő tisztán tartása, ren-

dezvényeken a helyszín tisztaságának biztosítása, a takarításhoz szükséges 
gépek üzemeltetése, alkalmazása, karbantartása, a vegyi anyagok adagolása 

Elvárás
–  8 általános 
–  együttműködési készség, terhelhetőség, precizitás
–  önálló munkavégzés 
Előny 
–  szakirányú takarítógép-kezelői végzettség, azonos vagy hasonló munkakör-

ben szerzett tapasztalat

A Városgazda XVIII. kerület Nonprofi t Zrt. munkatársakat keres!

Jelentkezés módja: önéletrajzzal – a pozíció megnevezésével és a bruttó bérigény megjelölésével – e-mailben:   allas@varosgazda18 .  hu 
vagy postán: Városgazda XVIII. kerület Nonprofi t Zrt., 1181 Budapest, Baross utca 7.

Amit kínálunk: biztos, hosszú távú munkalehetőség, családias munkahelyi légkör, szakmai fejlődés, képzéseken való részvétel, 
üdülési és alkalmazottikártya-kedvezmény, egyes szakterületeken teljesítményen alapuló, alapbéren felüli jövedelem (teljesítménybér, 
mozgóbér), munkáltatói kamatmentes lakáscélú kölcsön, készenléti lakás, egészségmegőrzési programok (szűrővizsgálatok, sportren-
dezvények), gyermekeknek biztosított szolgáltatások, programok (sportolási lehetőség szakosztályi keretek között, a nyári időszakban 
gyermekfelügyelet programokkal stb.), családok támogatása (gyermek születése esetén egyszeri kifi zetés).
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Házhoz megyek! Fogsor készítését, javítását vállalom garanciá-
val. Hívjon bizalommal!Telefon: 06-20-980-3957

SZŐNYEGTISZTÍTÁS, KÁRPITTISZTÍTÁS a leggyorsabban! 
Melegvizes mélymosás, vegytisztítás, szegés, javítás, függöny, 
takaró. Kárpittisztítás otthonában. Telefon: 06-1-280-75-74, 
mobil: 06-30-94-94-360, www.szonyegexpressz.hu

Számítógépek javítása helyszínen, hétvégén is. Vírusirtás, ta-
nácsadás, telepítések, alkatrészcsere garanciával. Ingyenes 
kiszállás. Aradi Zoltán Tel: 06-70-519-2470, Email: szerviz@
szerviz.info

Ágyipoloska-irtás | C  sótányirtás | Hangyairtás | Rágcsá-
lóirtás | Bolhairtás | Darázsirtás | Vegyszeres és Ózonos 
fertőtlenítés. Érdeklődni és megrendelés: www.valla-
latikartevoirtas.hu | www.dunatox.hu | megrendeles@
dunatox.hu | 06-30-881-882-8 | Állandó AKCIÓK! 

Redőny, szúnyogháló, napellenző, szalagfüggöny, reluxa, ro-
letta, készítés-szerelés különböző kivitelben garanciával. Re-
dőny gurtnicsere, átalakítás, javítás, napellenző ponyvacsere, 
egyéb árnyékoló javítás. Nemeskéri Árnyékolás: 06-20-971-
9201, 257-1875

Dobd fel a farsangi jelmezed egy arcfestéssel! Segít 
ebben Csom Barbara kozmetikus mester az Imre Ud-
vari szalonjában! Minőség megfi zethető áron.www.
kozmetikusbudapest.huTel.: (30) 624-4816 

Víz-gáz, villanyszerelő, burkoló, kőműves, ács, parkettás mun-
kát vállalunk.  Tel: 06-20-324-6186

ANGOL és NÉMET nyelvoktatás minden szinten a XVIII. kerü-
letben. Egyéni oktatás gyermekeknek és felnőtteknek online, 
vagy személyesen a pestszentimrei nyelviskolánkban. Az óvo-
dásokat és általános iskolásokat kis létszámú tanfolyami cso-
portjainkba is szeretettel várjuk. www.tanfolyamaink.com Tel: 
0670-388-1333 

Készpénzfi zetéssel vásárolunk mindennemű régiséget! Bútort, 
csillárt, festményt, könyveket, hanglemezeket, irha-szőrme 
bundákat, dísztárgyakat, órákat, kitüntetéseket. GYŰJTEMÉ-
NYEKET, teljes hagyatékot kiürítéssel! Díjtalan kiszállás, ér-
tékbecslés.www.antikceg.hu, Jakab Dorina: 06-20/365-1042 

Nyugdíjas gondnokot keresünk 18. kerületi irodaház-
hoz, napi 2 óra munkavégzésre hétköznapokon. Ér-
deklődni a 0630/430 0095-ös telefonszámon lehet. 

Gázkészülék-javítás, -karbantartás, -csere. Komplett épület-
gépészeti rendszerek tervezése, kivitelezése. Kaiser Viktor 06-
309-400-495 Hétvégén is! 

Kéménybélelés szakvéleményeztetéssel, magfúrás: 06-70/382-
1465, víz-gáz, központi fűtés szerelés, fürdőszoba felújítás. 06-
70/227-3044

INGATLAN
Eladó – kiadó ingatlanokat keresek, a siker díja 2-3% jutalék. 
Teljes körű ügyintézés, értékbecslés. Húsz éves szakmai ta-
pasztalat. Hívjon bizalommal! T:20/39-74-055

Fiatal értelmiségi házaspár életjáradékot fi zetn e. Keressen bi-
zalommal: 06-70/252-48-97 

Eladó/kiadó ingatlanokat keresek, ha tud ilyenről, hívjon! Mol-
nár Andrea: +3630/663-8870 

Életjáradéki vagy eltartási szerződést kötnék. Leinformálható, 
megbízható személy vagyok! Kálny Csaba +3620/94-94-94-0 

Nagy tapasztalattal rendelkező, fi atal, értelmiségi pár életjá-
radéki szerződést kötne egyedülálló, idős személlyel. Méltó, 
megbecsült, nyugodt életet biztosítunk. Telefon: 06-20/443-
0015 

Kezd az évet még
sugárzóbban és feszesebben!

Várunk szeretettel!
Február végéig 50%

kedvezményt adunk a
HIFU kezeléseink árából.

További árainkat
és a kezeléseink
pontos részleteit
megtaláljátok a
www.glamorklinik.hu
weboldalon,
vagy érdeklődhettek a
06-30/931-3148-as
és a
06-30/931-3145-ös
telefonszámon.

TELJES ARCKEZELÉS

155.00000 FFt.
310.000 Ft helyett, most csak

Szalonunkban még az alábbi kezelések vehetők igénybe:
Esztétikai testkezelésünk:
• In niti tartós szőrtelenítés
Alakformáló testkezelésünk:
• SHAPE LipoHifu zsírbontás

Esztétikai arckezeléseink:
• HIFU arc atalítás
• Rádiófrekvenciás mikrotűs kezelés
• Thermage bőr atalítás

2360 Gyál, Vecsési út 46. 1. emelet
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Budapesti telephelyünkre
keresünk új kollégát 
konténerrakodó 
targoncavezető 
munkakörbe.

IDŐBEOSZTÁS:
két műszakos, 8 órás munkarend: 6:00–14:00 / 14:00–22:00

FELADATOK:
Üres konténerek mozgatása teleszkópgémes konténerrakodó tar-
goncával tárolóterületen belül, üres konténerek kitárolása, betáro-
lása közútra, vasútra.

AMIT KÉRÜNK:
Korábbi hasonló gépen szerzett munkatapasztalat.
Targoncavezetői jogosítvány 4374-es típusra.
Precíz, pontos munkavégzés.

JELENTKEZÉS MÓDJA:
e-mailben (mail@containercenter.hu), fényképes önéletrajzzal.

AMIT KÍNÁLUNK:
• Versenyképes, teljesen 

bejelentett jövedelem.
• SZÉP kártya.
• Motivációs jutalomrendszer 

a 3. hónap után.
• Féléves jutalom a 3. hónap

után.
• Munkábajárás támogatása.

• Hétfőtől péntekig tartó 
munkavégzés.

• Kulturált munkakörülmények.
• Stabil vállalati háttér hosszú

távú munkalehetőség.
• Jó munkahelyi légkör.
• Tömegközlekedéssel is jól 

megközelíthető munkahely.
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Egyedülálló termék a XVIII. kerületben!

Diszlexiás szemüveg
 a Szenmre Opkából!

Keresse fel üzletünket 
és könnyítse meg gyermeke 

tanulási nehézségét 

diszlexiás szemüveggel!

Vizsgálatra az alábbi telefonszámokon 
tud időpontot kérni:

292-33-39; 20-285-63-83

Cím: Szenmre Opka - Fókusz Bt
1188 Bp Nemes u.1.




